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خبر

بنادر  توسعه  با  کرد:  اظهار  بندری  و  دریایی  امور  کارشناس 
جنوب عراق رویه های وارداتی و صادراتی ایران به رویه های 
ایران کالاهای عراق  ترانزیتی تبدیل شده است. پیش از این 
را ترانزیت می کرد الان رویه برعکس شده و عراق کالاهای 
ایرانی را ترانزیت می کند و ایران باید نفت و مواد معدنی خود 
را به عراق برساند و از آنجا نفت را صادر کند، مواد غذایی را 

هم باید از بنادر عراق وارد کند 
که  کرد  اعلام  عراق  نقل  و  حمل  وزارت  گذشته  روز  چند 
مصمم به بهره برداری از بندر بزرگ فاو تا پایان سال 2025 
بندر  پنج گانه  بتنی سکوهای  دیوار  هم اکنون ساخت  و  است 
آغاز شد و مسیر کانال آبی هم پیشرفت بسیار خوبی داشته از 
این رو شرکت های جهانی فعال در بخش ترابری دریایی بندر 
بزرگ فاو را یک گذرگاه مهم و خوش آتیه در نظام حمل و 

نقل دریایی منطقه ای و جهانی دانسته اند.
هر چند برخی از مسئولان سازمان بنادر، تهدیدات توسعه بنادر 
جنوب عراق را انکار می کنند اما به طور قطع با توسعه بندر 
فاو و ام القصر فرصت های بندر ایران به ویژه بنادر خوزستان 
امور  کارشناس  آقایی،  بهروز  باره  این  در  می رود.  دست  از 
دریایی و بندری و مدیرکل سابق بنادر و دریانوردی خوزستان 
 15 بین  حاضر  حال  در  داشت:  اظهار  ایلنا  با  گفت وگو  در 
 6 تنها  و  است  فعال  ام القصر  بندر  و  فاو  بندر  اسکله   20 تا 
بنادر در حال فعالیت هستند. سال  این  بین المللی در  اپراتور 
گذشته 1.2 میلیون TEU کانتینر در بنادر فاو و ام القصر تخلیه 
و بارگیری شده است که این عدد بیش از 10 برابر عملکرد 
تمام بنادر استان خوزستان بوده و برای اینکه حجم کار قابل 
فهم باشد، در سال گذشته عملکرد تمام بنادر کشورمان حدود 

2 میلیون TEU بوده است.
که  آنجایی  از  که  بوده  این  عده ای  استدلال  داد:  ادامه  وی 
رشد  بنابراین  نیست  فعال  کشور  ترانزیت  حاضر  حال  در 
بنادر  به ویژه  بنادر کشورمان  تاثیری در عملکرد  بنادر عراق 

خوزستان ندارد اما این تحلیل کاملا اشتباه است.
با توسعه  با اشاره به دست رفتن فرصت های ترانزیتی  آقایی 
به عنوان کشور  ایران همواره  بنادر جنوب عراق تاکید کرد: 
کلیدی در کریدور شمال- جنوب مطرح بوده و هم از سمت 
و خرمشهر  امام  بندر  از سمت  هم  و  بندرعباس  هم  چابهار، 
و  غرب  جنوب  از  هم  یعنی  دارد.  ظرفیت هایی  کریدور  این 
شمال-  کریدور  کشور  جنوب  از  هم  و  شرق  جنوب  از  هم 
بنادر  توسعه  با  و  شرایط  این  در  شده است.  تعریف  جنوب 

بصره و ام القصر، کالا و کانتینری که پیش از این از جبل علی 
در امارات به صورت ترانزیت به سمت بندرعباس و بندر امام 
انجام می شد به طور قطع تحت تاثیر قرار می گیرد و همان آب 
درباره  بندری  و  دریایی  امور  می شود.کارشناس  قطع  باریکه 
بزرگتری  تهدید  یک  اما  گفت:  عراق  بنادر  توسعه  تهدیدات 
پیش روی ایران است، اینکه در تبادلات اقتصاد مقیاس، سایز 
کشتی ها تغییر می کند، وقتی سایز کشتی تغییر و افزایش پیدا 
انجام دهند؟  بیشتری را  بندر می تواند علمیات  می کند، کدام 
بندری که زیرساخت آن از نظر عمق و درفت از سایر بنادر 
انجام  توسعه   به  توجه  با  منطقه  این  در  و  باشد  بیشتر  منطقه 
شده، عمق و درفت بنادر فاو و ام القصر در جنوب عراق بیشتر 
بنادر  این  تنها می توانند در  با سایز بزرگ  بوده و کشتی های 
پهلو بگیرند.وی با بیان اینکه عمق بنادر فاو و ام القصر تا سال 
استان  در  امام  بندر  عمق  از  یعنی  می رسد  متر   20 به   2025
خوزستان 6 متر بیشتر می شود، ادامه داد: در این شرایط وقتی 
کالای وارداتی به ویژه کالای اساسی که با کشتی با مقیاس 
بزرگ از برزیل و آرژانتین وارد منطقه می شوند تنها می توانند 
در بنادر با عمق بالا یعنی بنادر جنوب عراق پهلو بگیرند، از 
سوی فورواردرها کشتی ها با مقایس بزرگ را انتخاب می کنند 
همان  توانند  می  کشتی،  دو  با  کالا  حمل  جای  به  چراکه 
محموله را با یک کشتی حمل کنند و همانطور که گفته شد 
این کشتی ها تنها در بنادر با عمق بالا می توانند پهلو بگیرند که 

در حال حاضر بنادر خوزستان این عمق را ندارند.
ادامه داد: وقتی  بنادر و دریانوردی خوزستان  مدیرکل سابق 
کالایی با کشتی 150 هزار تنی وارد شود امکان پهلوگیری در 
بنادر خوزستان از جمله بندر امام را ندارد و به سمت بنادر 
جنوب عراق می رود و ایران باید کالای خود را از بنادر فاو و 
ام القصر وارد بنادر خود کند و این یک تهدید بزرگی محسوب 
می شود که امنیت غذایی کشور را به خطر می اندازد و کالای 

اساسی در تنش قرار می گیرد.
آقایی افزود: تهدید دوم با توسعه بنادر عراق برای ایران این 
است که از کشورمان سالانه 25 میلیون تن مواد معدنی صادر 
می شود، از آنجایی که ترلانس ضرر و حاشیه سود مواد معدنی 
مقیاس  اقتصاد  دسته  به  هم  کالا  این  است،  دلار  تا5   3 بین 
می رود و به صرفه است که کشتی که می خواهد مواد معدنی و 
کلینکر و گنده آهن بار بزند و تا چین تردد داشته باشد. بهترین 
حالت حمل این است که کشتی هایی با سایز بزرگ استفاده 
کند اما این کشتی ها امکان ورود به بنادر با عمق و درفت بنادر 

ایران را ندارند و در منطقه می توانند وارد بنادر جنوب عراق 
شوند. از این رو صاحب بار ترجیح می دهد که این محموله را 
به بنادر فاو و ام القصر منتقل کند و با کشتی های سایر بزرگ 
که در این بنادر پهلو گرفتند، مواد معدنی را به چبن و سایر 

مقاصد برسانند.
وی تاکید کرد: بنابراین تهدید بزرگ دیگر، این است که رویه 

کالای صادراتی ایران به رویه ترانزیتی تبدیل می شود.  
مدعیان  شمار  اینکه  بیان  بندری  و  دریایی  امور  کارشناس 
ترانزیت در منطقه بالا رفته و ایران دیگر سهمی در ترانزیت 
ندارد، اظهار داشت:  تا به امروز سه مدعی ترانزیت در حوزه 
خلیج فارس وجود داشت و کشورمان و امارات و عمان هر 
یک به دنبال سهمی از ترانزیت بودند، اما امروز کشور دیگری 
ترانزیت  از  سهم  بیشترین  دنبال  به  و  شده  اضافه  مدعیان  به 
است. با توسعه بنادر فاو و ام القصر مدعی جدید در ترانزیت 
با جبل علی  المقصر عراق  اتفاقا رقابت فاو و  ایجاد شده که 
امارات بسیار بیشتر از رقابت ایران است و ایران دیگر سهمی 

قابل توجهی در ترانزیت ندارد.
هاب  ایران  که  شعارها  این  از  باید  معتقدم  داد:  ادامه  آقایی 
امروز  دنیای  در  بیاییم  بیرون  می شود،  ترانزیت  در  منطقه 
هزینه  که  کند  جذب  بار  می تواند  و  است  موفق  کریدوری 
و زمان را کاهش دهد و امروز عراق از فاو و ام القصر ریلی 
به طول 2 هزار و 300 کیلومتر احداث می کند، یعنی به دنبال 
اقتصادی کردن و کاهش زمان و اقتصاد مقیاس بوده و ادعای 

بالقوه عراق در ترانزیت بالفعل شده است.  
وی گفت: این تهدید بزرگی برای ایران است که با توسعه بنادر 
جنوب عراق رویه های وارداتی و صادراتی ایران به رویه های 
ایران کالاهای عراق  ترانزیتی تبدیل شده است. پیش از این 
را ترانزیت می کرد الان رویه برعکس شده و عراق کالاهای 
ایرانی را ترانزیت می کند و ایران باید نفت و مواد معدنی خود 
را به عراق برساند و از آنجا نفت را صادر کند، مواد غذایی را 
هم باید از بنادر عراق وارد کند. در این شرایط امنیت غذایی، 

صادرات و هزینه های کشور به تنش می افتد.
هم  سومی  تهدید  افزود:   بندری  و  دریایی  امور  کارشناس 
که  بودیم  کرده  توافق  عراقی ها  با  این  از  پیش  دارد،  وجود 
توسعه  با  و  شود  لایروبی  رود  اروند  طرف  دو  همکاری  با 
عراق  اولویت  در  اروند  لایروبی  دیگر  فاو  و  ام القصر  بنادر 
نیست. سازمان بنادر به عنوان سیاست گذار باید توسعه را در 
راستای تحولات منطقه ای ایجاد کند و در حال حاضر عراق 
هیچ نیازی به لایروبی اروند ندارد و اتفاقا راضی به این است 
که بر روی اروند رود سدسازی کند و در این اتفاق مهندسی 
معکوس استان خوزستان رخ می دهد و اراضی بصره به نیشکر 
و نخلستان تبدیل می شود. در این شرایط عملا بنادر خرمشهر 

و آبادان از انتفاع خارج می شوند.
آقایی تاکید کرد: تهدید چهارم این است که وقتی عراق بالا 
دست اروند سدسازی کند، پیشروی آب شور به عمق بنادر 
ایران افزایش پیدا می کند و به همان اندازه که نخیلات عراق 
رشد پیدا می کند نخیلات ایران در خوزستان نابود می شوند و 

نخلستان را از دست می دهیم.
مدیرکل سابق بنادر و دریانوردی خوزستان با بیان اینکه در 
کنیم، چالش گریزی  را حل  اینکه چلش  به جای  این شرایط 
زمانی  گفت:  می کنند،  استنتاق  را  ما  آینده  نسل  اما  می کنیم 
که مدیریت بنادر خوزستان را بر عهده داشتم، اقداماتی برای 
حل این چالش در نظر گرفتیم و آن هم راه اندازی بندر بزرگ 
خلیج فارس بود و مصوبه احداث آن صادر شد، بندر خلیج 
از  که  شده  جانمایی  موقعیتی  در  احداث  در صورت  فارس 
عمق بالای خدادادی برخوردار بوده و همچنین به ریل متصل 

است و کاملا قابل رقابت با بنادر جنوب عراق خواهد بود.
متر   40 تا   35 به  عمق  فارس  خلیج  بندر  در  داد:  ادامه  وی 
می رسد که این عمق و ظرفیت خدادادی است و قرار نیست 
هزینه ای صرف ایجاد آن شود و اگر در این عمق اسکله سازی 
شود، می تواند محلی برای پهلوگیری کشتی های مقیاس بزرگ 

باشد.   

کارشناس امور دریایی و بندری مطرح کرد 

تهدیدات جدی توسعه بنادر عراق برای ترانزیت ایران

 23.۷5 جاری  سال  در  سدها  مخازن  در  موجود  آب  حجم 
پرشدگی سدها 4۸  میزان  بوده و در کل  متر مکعب  میلیارد 

درصد است. 
بر اساس آمار جدید از اطلاعات و داده های آب؛ ورودی آب 
به سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری تا 5 شهریور سال 
آبی 1401-1402؛  3۸.33 میلیارد متر مکعب بوده است، در 
زمانی سال گذشته 30.13  بازه  همین  در  رقم  این  که  حالی 

میلیارد متر مکعب بوده که 2۷ درصد افزایش را نشان می دهد. 
این در حالی است که خروجی از سدها هم همین بازه زمانی 
1۷ درصد افزایش یافته یعنی از رقم 2۸.۷0 میلیارد متر مکعب 
متر مکعب در سال جاری  میلیارد  به رقم  33.5۹  قبل  سال 
بنا بر این گزارش؛ حجم آب موجود در مخازن  رسیده ایم. 
سدها در سال جاری 23.۷5 میلیارد متر مکعب است و این 
بوده که  میلیارد متر مکعب  رقم در سال آبی گذشته 20.60 

15 درصد اختلاف را نشان می دهد و در کل میزان پرشدگی 
سدها 4۸ درصد است.این گزارش حاکی است؛ از ابتدای مهر 
تا 4 شهریور ماه سال آبی 1402-1401 ارتفاع کل ریزش های 
جوی کشور معاول 20۹.4 میلیمتر است، این میزان بارندگی 
به میانگین دوره های مشابه درازمدت ) 244.۸ میلیمتر( 14 
درصد کاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته )201.4 

میلیمتر( 4 درصد افزایش را نشان می دهد.

اعتیاد  ابلاغ دو دستورالعمل جدید در حوزه درمان  به دنبال 
 )SUD( مراکز  به   )MMT( از  اعتیاد  درمان  مراکز  نام  تغییر  و 
توسط وزارت بهداشت، ستاد مبارزه با مواد مخدر که چندی 
پیش به عنوان دستگاه بالادستی در حوزه مبارزه با مواد مخدر، 
اکنون  بود،  کرده  تاکید  دستورالعمل  این  بازبینی  لزوم  بر 
اعلام کرده است با توجه به اینکه دستورالعمل مذکور دارای 
اشکالاتی بود، وزارت بهداشت برای اعمال آخرین تغییرات و 
اصلاحات، از ستاد مواد مخدر یک ماه فرصت خواسته است. 
کریمی-  سعید  دکتر  امسال  اردیبهشت ماه  ایسنا،  گزارش  به 
توزیع  وضعیت  به  اشاره  با  بهداشت  وزارت  درمان  معاون 
روش های  تعیین  همچنین  و   MMT مراکز  در  متادون  داروی 
گذشته  »در  کرد  اعلام  ایسنا  به  اعتیاد،  ترک  و  درمان  جدید 
 MMT ) MAITANANC THARPY اعتیاد  درمان  مراکز  به 
بود  نوعی  به  مراکز  این  نام گذاری  می گفتند،   )METHADON
که گویا وظیفه این مراکز تنها این است که به صورت مداوم 
متادون تجویز کنند. این درحالی است که ماموریت این مراکز 
فراتر از این است و باید به سمتی روند که تعدادی از مبتلایان 
به اعتیاد را ترک دهند. البته برای تعدادی از معتادین نیز کاهش 
خطر وجود دارد، اما بسته خدماتی شان متنوع بوده و داروهایی 
اقسام داروست.  انواع و  بلکه  نیست،  متادون  که دارند، فقط 
 Substance Use( مخفف  که   SUD به  مراکز  این  نام  بنابراین 

Disorder( است، تغییر یافت.«
وی همچنین با بیان اینکه حدود ۸000 مرکز ترک اعتیاد در 
کار  مراکز  این  که  است  سال   20 گفت:  دارد،  وجود  کشور 
اساس  این  بر  نبوده است.  آن ها  آنچنانی در  تغییر  و  می کنند 

وزارت  مخدر،  مواد  با  مبارزه  ملی  ستاد  تصمیمات  طبق 
بهداشت وظیفه داشت که تمام دستورالعمل های این مراکز را 
بازبینی کند که این اقدام انجام شد، طی دو دستورالعمل که 
یکی برای مراکز و یکی درباره نحوه درمان و روش های جدید 
مواد  با  مبارزه  معاونت درمان ستاد  درمان است،  ابلاغ و در 
انجام شده است.  آن  به  مربوط  اقدامات  و  مخدر مطرح شد 
بعد از بررسی و جمع آوری نظرات همه اعضا، از طریق ستاد 

مبارزه با مواد مخدر نیز ابلاغ و نهایی می شود.
وزارت  اقدام  این  مخدر  مواد  با  مبارزه  ستاد  که  هرچند 
بهداشت را اقدام مطلوبی دانسته بود، چراکه به گفته مدیرکل 
درمان ستاد، در این تغییر نام مراکز درمان اعتیاد می خواهند 
بگویند تمرکز ما صرفا بر روی دارو نیست و تمرکز بیشتری 
اما  است،  مطلوبی  اقدام  این  و  دارد  روانشناختی  بر خدمات 
ابتدا  برنامه ای  یا هر  تدوین  یا  ابلاغ  اینکه هرگونه  به  باتوجه 
در  یا  کل  دبیر  توسط  سپس  و  مطرح  درمان  کمیته  در  باید 
برسد، مدیرکل  به تصویب  با مواد مخدر  مبارزه  جلسه ستاد 
اگر  که  کرد  اعلام  زمان  همان  در  عین حال  در  ستاد  درمان 
اعتیاد  قرار است هر تغییری در زمینه اسناد مربوط به درمان 
در کشور ایجاد شود، باید توسط ستاد مبارزه با مواد مخدر 
و  هماهنگی  نظارت،  وظیفه  که  بالادستی  دستگاه  عنوان  به 

سیاست گذاری را دارد به تصویب برسد.
حالا اما مجید قربانی در جدیدترین اظهارات خود درباره روند 
اصلاح این آئین نامه به ایسنا می گوید: در جلسه کمیته درمان 
کاهش آسیب و حمایت های اجتماعی که در وزارت بهداشت 
برگزار می شود، دستورالعمل تاسیس و نگهداری مراکز درمان 

دستورالعمل  که  شد  مصوب  و  گرفت  قرار  بررسی  مورد 
تاسیس و بهره برداری مراکز درمان سرپایی به همراه اصلاحات 
ضمن  ستاد  تا  شود  ارسال  مخدر  مواد  با  مبارزه  ستاد  برای 
عدم  صورت  در  و  بالادستی  اسناد  با  دستورالعمل  مطابقت 
با  مبارزه  ستاد  دبیرکل  برای  را  آن  اسناد،  با  مغایرت  وجود 

مواد مخدر یا برای طرح جلسه ستاد جهت ابلاغ ارسال کند.
به گفته وی، یکی از اشکالات دستورالعمل این بود که باید 
ستاد  برای  و  تصویب  کمیته  در  تا  می کرد  را طی  روند  این 
ارسال شود و در صورت نداشتن مغایرت با آئین نامه اجرایی، 
برای دبیرکل یا طرح در جلسه ستاد جهت ابلاغ ارسال شود.

برخی  دارای  شده  یاد  دستورالعمل  البته  داد:  ادامه  قربانی 
اشکالات محتوایی نیز بود؛ جزییات این اصلاحات در آخرین 
اجتماعی  حمایت های  و  آسیب  کاهش  درمان،  کمیته  جلسه 
اصلاحات  این  تا  شد  مصوب  و  گرفت  قرار  بررسی  مورد 
ستاد  اجتماعی  حمایت های  و  درمان  شود.مدیرکل  اعمال 
مبارزه با مواد مخدر تصریح کرد: در راستای اصلاحات انجام 
تایید و امضای سه  به  گرفته مقرر است دستورالعمل مذکور 
و  بهداشت  وزارت  اجتماعی،  تامین  و  رفاه  وزارت  دستگاه 

دبیرخانه ستاد برسد.
قربانی با بیان اینکه هنوز نسخه اصلاح شده نهایی برای ستاد 
مبارزه با مواد مخدر ارسال نشده است، گفت: وزارت بهداشت 
است.  خواسته  فرصت  ماه  یک  تغییرات  آخرین  اعمال  برای 
پس از اینکه این اصلاحات برای اداره کل درمان ستاد ارسال 
شود، آن را به دفتر حقوقی ارسال می کنیم تا با اسناد بالادستی 

مطابقت داده شود.

فرصت یکماهه وزارت بهداشت برای اصلاح »تغییر نام مراکز درمان اعتیاد«

»خاندوزی«: افزایش تورم مرداد 
را گردن مسکن انداخت
 »بذرپاش«: قیمت مسکن

 را ۱۵ درصد کاهش دادیم 

تورم  نرخ  افزایش  شده  مدعی  اقتصاد  وزیر  که  حالی  در 
وزیر  بوده،  مسکن  بازار  در  قیمت ها  رشد  دلیل  به  مردادماه 
کاهش  درصد   15 تا  قیمت ها  کرده  اعلام  شهرسازی  و  راه 
یافته است؛ حال در این همهمه دستاوردسازی، مردم نمی دانند 

قسم حضرت عباس را باور کنند یا دم خروس را. 
برنامه  یک  در  اقتصاد  وزیر  اینکه  از  پس  ایلنا،  گزارش  به 
را  تورمی  موتورهای  سیزدهم  دولت  کرد،  اعلام  تلویزیونی 
خاموش کرده، گزارش مرکز آمار منتشر شد که براساس آن 
در مردادماه موتور تورم استارت خورده و روشن شده است. 
بطوریکه بر اساس گزارش مرکز آمار، نرخ تورم نقطه به نقطه 
در این ماه به 3۹.۸ درصد رسیده که نسبت به تورم نقطه به 
نقطه تیرماه، 0.4 واحد درصد افزایش پیدا کرده و تورم ماهانه 
مرداد ماه هم 2.4 درصد برآورد شده که 0.4 واحد درصد 

بیشتر از نرخ تورم ماهانه تیرماه است.
پس از آن عبدالناصر همتی، رییس اسبق بانک مرکزی توییتی 
را با اشاره به افزایش نرخ تورم مرداد ماه منتشر کرد مبنی بر 
اینکه این را نقل کردم برای یاد آوری دولتی ها که گفته بودند: 
شاخص های  گفته  که  هرکس  و  است  شده  کاهشی  تورم    «
تورمی افزایشی است ، یا دروغگو است یا اقتصاد نمی داند«

اما وزیر اقتصاد افزایش نرخ تورم را در مرداد ماه را به گردن 
بازار مسکن انداخت. سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد د 
درباره اینکه علیرغم صحبت های اخیر خودتان مبنی بر اینکه 
موتور  که  می گویند  آمارها  شده،  خاموش  تورم  موتورهای 
مساله  گفت:  است،  زده  استارت  دوباره  ماه  مرداد  در  تورم 
سیکل های موسمی که در ماه های پایانی تابستان وجود دارد، 
در نقل و انتقال مسکن و اجاره بها هر ساله یک سهمی را در 

تورم به جا می گذارد.
وی ادامه داد: براورد دولت این است که اساسا این افزایش 
نرخ تورم ماندگار نیست و با توجه به سهم بالای 30 درصد 
و  برمی گردد  افزایشی  روند  این  تورم،  بر  اجاره بها  افزایش 

بنابراین افزایش نرخ تورم مستمر نیست.
بذرپاش«  »مهرداد  که  است  حالی  در  خاندوزی  ادعای  این 
وزیر راه و شهرسازی در مردادماه اعلام کرده بود که یکی 
است  مسکن  قیمت  کاهش  سیزدهم  دولت  دستاوردهای  از 
بانک  رئیس  اعلام  اساس  بر  که  شد  مدعی  هم  بذرپاش  و 
مرکزی، مسکن در بیشتر مناطق تهران قیمت کاهشی بین تا 

15 درصد داشته و این روند ادامه خواهد داشت.
البته هفته گذشته هم »اقبال شاکری« عضو کمیسیون مجلس 
در گفت وگو با ایلنا اعلام کرد که طبق گزارش های مسئولان 
اجاره بها در سطح  نرخ  راه و شهرسازی در مجلس  وزارت 

کشور تا 15 درصد کاهش پیدا کرده است.   

حوزه  در  امسال  برنامه های  اولویت  برکت  بنیاد  مدیرعامل 
مدرسه   200 احداث  را  بنیاد  زیربنایی  طرح های  و  عمرانی 
 350 حداقل  کردن  جایگزین  و  محروم  مناطق  در  جدید 
فعلی در کشور  به جای مدارس کانکسی  استاندارد  مدرسه 

اعلام کرد. 
پایان  در  کرد:  اظهار  برکت  بنیاد  مدیرعامل  ترکمانه  محمد 
برداری  بهره  به  برکت  بنیاد  مدرسه  دوهزارمین   1401 سال 
همکاری  با  دیگر  مدرسه   ۷00 از  بیش  اکنون  هم  و  رسید 
مختلف  نقاط  در  مدراس  تجهیز  و  توسعه  نوسازی،  سازمان 

کشور در حال تکمیل است.
نوسازی،  سازمان  با  توافقنامه ای  طی  همچنین  افزود:  وی 
توسعه و تجهیز مدارس تمامی 1000 مدرسه کانکسی کشور 
تا پایان سال آینده با مدارسی مطمئن و استاندارد در قالب 

طرح شهید پناهی جایگزین خواهد شد.
و  بنیان  دانش  پروژه های  از  حمایت  داد:  توضیح  ترکمانه 
پیشنهادات اساتید و صاحبان فن در ارتقا طرح ها وحوزه های 
و  مجازی  آزمایشگاه  و  الکترونیکی  بحث های  مانند  کالبدی 
همچنین حوزه های آموزشی و محتوایی از جمله اقدامات این 
بنیاد در سال 1401 بوده که در قالب برگزاری اولین رویداد 
مدارس آینده در تراز سند برنامه تامین فضا، تجهیز و فناوری 

وبا مشارکت وزارت آموزش و پرورش برگزارشد.
و  ادامه  جاری   سال  طی  مهم  اقدام  این  کرد:  تصریح  وی 
دومین رویداد ملی مدارس آینده با تمرکز بر مدرسه، کانون 
تربیت و پیشرفت محله با همکاری سازمان نوسازی مدارس 

کشور عملیاتی خواهد شد.
کرد:  بیان  ترکمانه  برکت،  بنیاد  عمومی  روابط  گزارش  به 
توجه  با  تولید  رشد  وافزایش  صنعتی سازی  مقوله  به  نگاه 
گاها صعب  و  سنتی  به صورت  پروژه ها  اجرای  زمانبری  به 
بهداشتی،  مراکز  و  مدارس  احداث  مکان های  بودن  العبور 
اجراشده  موفق  طرح های  بررسی  با  تا  داشت  برآن  را  بنیاد 
استخراج  به  نسبت  آن ها،  وبومی سازی  کشورها  سایر  در 
اقدام  کشور  ساخته  پیش  ساختمان های  حوزه  در  نو  مدلی 
کند که امیدواریم مطالعات طرح تا شهریورماه امسال تکمیل 

و ساخت ساختمان های نمونه در سال جاری عملیاتی شود.

افزایش ۱۷ درصدی خروج آب از سدها

 پرشدگی سدها فقط ۴۸ درصد است 

۳۵۰ مدرسه استاندارد جایگزین 
مدارس کانکسی می شوند

کاخ سفید برای استیضاح »جو بایدن« آماده می شود
منابع آگاه در دولت آمریکا اعلام کردند که کاخ سفید از ماه ها پیش 
برای استیضاح احتمالی رئیس جمهور آماده شده است.منابع آگاه در 
دولت جو بایدن در گفت وگو با شبکه »ان بی سی« اعلام کردند که 
کاخ سفید ده ها کارشناس حقوقی و رسانه را دور هم جمع کرده تا 
با تلاش جمهوری خواهان برای استیضاح جو بایدن، رئیس جمهور 
تلاش  آغاز  با  هم زمان   ، آگاه  منبع   ۸ گفته  کنند.به  مقابله  آمریکا 
جمهوری خواهان مجلس نمایندگان برای استیضاح بایدن و پسرش 
هانتر،راهبرد ضداستیضاح دولت بایدن از ماه ها پیش آغاز شده است.

با کشورها  رئیس جمهوری چین: آماده همکاری 
برای احیای اقتصاد جهان هستیم

»شی جین پینگ« رئیس جمهوری چین در پیام ویدویی در نشست 
بین المللی »تجارت خدمات چین 2023« گفت: آماده همکاری با 
کشورها برای احیای اقتصاد جهان هستیم. »شی جین پینگ« رئیس 
المللی تجارت  بین  نمایشگاه  پیام ویدیویی در  جمهوری چین در 
چهل  با  مصادف  امسال  نمایشگاه  گفت:   ،2023 چین  خدمات 
وپنجمین سالگرد اجرای سیاست های اصلاح شده و سیاست درهای 
باز چین است.شی تاکید کرد: پکن با پیشبرد سیاست درهای باز در 
با  از طریق توسعه  به سبک چینی  پیشبرد مدرن سازی  بالا،  سطح 
کیفیت، فرصت های جدید برای همکاری با دیگر کشورها فراهم 

می کند.
هوادار دونالد ترامپ به ۱۸ سال حبس محکوم شد

به  مغرور«  »پسران  افراطی  راست گرای  گروه  رهبر  نوردین«  »ایتان 
دلیل مشارکت در یورش حامیان دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق 
آمریکا به ساختمان کنگره این کشور و تلاش برای برگرداندن نتیجه 
انتخابات ریاست جمهوری 2020، به 1۸ سال حبس محکوم شد؛ 
این سنگین ترین مجازاتی ست که تاکنون برای متهمان شورش ششم 
ژانویه در نظر گرفته شده است.دادستان های فدرال آمریکا برای ایتان 
نوردین که به توطئه فتنه انگیز متهم شده بود، پیشنهاد 2۷ سال حبس 
داده بودند.تیموتی کلِی، قاضی منطقه ای آمریکا درباره این احکام 
گفت: اگر انتقال صلح آمیز قدرت در این کشور وجود نداشته باشد، 

آنگاه هیچ چیز نخواهیم داشت.
حمایت پوتین از آموزش زبان چینی در مدارس 

روسیه
در  آن  اهمیت  و  آسیا  قاره  به رشد  اشاره  با  رئیس جمهور روسیه 
و  چینی  زبان  تا  خواست  روسیه  دانش آموزان  از  بین الملل،  امور 
سایر زبان های آسیایی را فرابگیرند.ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور 
آسیایی،  کشورهای  توسعه  سرعت  به  باتوجه  که  می گوید  روسیه 
بهتر است که دانش آموزان روس، زبان چینی و سایر زبان های قاره 
کهن را بیاموزند.پوتین در جریان رویدادی در مسکو به مناسب سال 
تحصیلی جدید گفت: باتوجه به سرعت توسعه کشورهای آسیایی، 
کانون حیات اقتصادی و سیاسی رفته رفته به سمت این مناطق تغییر 

پیدا می کند.
آمریکا مهمات حاوی اورانیوم به اوکراین می دهد 
خبرگزاری رویترز گفته، بسته کمک نظامی جدید دولت آمریکا به 
اوکراین حاوی سلاح هایی با اورانیوم ضعیف شده خواهد بود. یک 
رسانه انگلیسی گزارش داده بسته کمک نظامی جدید دولت آمریکا 
خبرگزاری  بود.  خواهد  ضعیف شده  اورانیوم  حاوی  اوکراین  به 
رویترز به نقل از منابع مطلع گزارش داده که دولت آمریکا هفته آینده 
از این بسته جدید کمک نظامی رونمایی خواهد کرد. طبق نوشته 
آمریکایی  آبرامز  تانک های  از  قابل شلیک  مهمات  این  رسانه،  این 
هستند. احتمال می رود این تانک ها طی هفته های آینده به اوکراین 

تحویل شود.
ساخت مدارس روسی در قرقیزستان کلید خورد 

کنفرانس  ویدئو  صورت  به  روسیه  و  قرقیزستان  جمهور  روسای 
ساخت اولین مدرسه مشترک در قرقیزستان را آغاز کردند. »سادیر 
جباراف« رئیس جمهور قرقیزستان و »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور 
روسیه به صورت ویدئو کنفرانس ساخت اولین مدرسه مشترک در 
قرقیزستان را آغاز کردند.جباراف در مراسم افتتاحیه تاکید کرد که تا 
اول سپتامبر 2025، این مدارس درهای خود را به روی دانش آموزان 
با خرسندی  قرقیزستان  کرد.رئیس جمهور  باز خواهند  قرقیزستانی 
خاطر نشان کرد که همکاری با این کشور در زمینه آموزش قوی تر 

و موثرتر می شود.
پاکستان خواستار تقویت روابط با ایران شد 

نخست وزیر موقت پاکستان در دیدار با سفیر جمهوری اسلامی ایران 
بر تعهد راسخ اسلام آباد به منظور تقویت بیشتر روابط با ایران تأکید 
»رضا  با  دیدار  در  پاکستان  موقت  نخست وزیر  الحق«  »انور  کرد. 
امیری« سفیر جمهوری اسلامی ایران در پاکستان بر تعهد مستحکم 
کرد. تأکید  ایران  با  روابط  بیشتر  تعمیق  و  تقویت  برای  اسلام آباد 

پاکستان  موقت  نخست وزیر  کردند،  گزارش  پاکستان  رسانه های 
تقویت  بر  تمرکز  لزوم  بر  اسلامی  با سفیر جمهوری  در گفت وگو 

همکاری در حوزه های اقتصادی و امنیتی تأکید کرد.
موافقت پادشاه تایلند با تشکیل دولت جدید 

»ماها   . کرد  موافقت  جدید  دولت  تشکیل  با  تایلند  پادشاه 
واجیرالونگکورن«، پادشاه تایلند امروز -شنبه- در گامی دیگر برای 
پایان دادن به بحران سیاسی چند ماه اخیر در این کشور با تشکیل 
دولت جدید به ریاست »سرتا تاویسین« موافقت کرد. دربار سلطنتی 
تایلند در بیانیه ای اعلام کرد که پادشاه با تشکیل دولت متشکل از 
34 وزیر از جمله وزرایی که در دولت قبلی تحت حمایت ارتش 
است:  آمده  بیانیه  این  در  است.  کرده  موافقت  داشتند،  مسئولیت 
»نخست وزیر یک دولت شایسته را برای اداره کشور انتخاب کرده 
پادشاه دستور تشکیل دولت جدید را صادر  دلیل  به همین  است. 

کرد«. 
پوتین: به زودی با شی جین پینگ دیدار می کنم 

دارد  انتظار  که  گفت  روسیه  رئیس جمهور  پوتین«،  »ولادیمیر   
به زودی با »شی جین پینگ«، رئیس جمهور چین دیدار کند. .»یوری 
اوشاکوف«، مشاور سیاست خارجی کرملین در ماه ژوئیه گفت که 
پوتین قصد دارد در ماه اکتبر و در زمان برگزاری سومین اجلاس 
شی  دعوت  به  پاسخ  در  و  کند  بازدید  چین  از  جاده«  و  »کمربند 
جین پینگ در جریان سفر رسمی خود به روسیه در ماه مارس، پاسخ 

داد.
بحران دیپلماتیک بین بلژیک و اسرائیل 

از  فلسطین  مردم  حقوق  نقض  محکومیت  در  بلژیکی  وزیر  اقدام 
شده  دو طرف  بین  دیپلماتیک  بحران  بروز  موجب  اسرائیل  توسط 
به  بلژیک  توسعه  و  همکاری  وزیر  گانز«،  »کارولین  اقدام  است. 
به  منجر  اسرائیل  توسط  فلسطین  مردم  نقض حقوق  محکوم کردن 
بروز بحران دیپلماتیک با تل آویو شد.گانز در مصاحبه با روزنامه 
محلی دی مورگن، کشتار کودکان فلسطینی، محو کل روستاها از 
نقشه و تخریب مدارس و محله هایی که توسط اتحادیه اروپا تامین 
مالی می شوند، را محکوم کرد.  اظهارات وزیر بلژیکی موجب بروز 

بحران دیپلماتیک بین کشورش با اسرائیل شده است. 
به  جایگزین  مسیرهای  روی  توافقی  ارمنستان: 

قره باغ وجود ندارد
گزارش های  ارمنستان  خارجه  امور  وزارت  باکو،  ادعای  به رغم 
جمهوری آذربایجان در مورد توافق بر سر جاده های جایگزین برای 
آذربایجان  کرد. جمهوری  تکذیب  را  قره باغ  منطقه  به  کالا  ارسال 
بروکسل  در  ژوئیه   15 در  که  سه جانبه ای  نشست  در  که  می گوید 
شورای  رئیس  و  آذربایجان  ارمنستان، جمهوری  رهبران  با حضور 
اروپا برگزار شد، توافق مربوطه حاصل شد.با این حال »آنی بدلیان« 
سخنگوی وزارت خارجه ارمنستان در واکنش به پرسشی گفت: هیچ 
توافقی در مورد مسیرهای جایگزین برای انتقال محموله به قره باغ 

صورت نگرفته است. 
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مدیرکل تعاون گیلان خبر داد
تحویل ۱۳ هزار واحد مسکن ملی 
توسط ۱۳۲ شرکت تعاونی در گیلان

مدیرعامل هلال احمر گیلان خبر داد
راه اندازی »پیک دارویی« 
 جمعیت هلال احمر در گیلان

رییس دانشگاه علوم پزشکی گیلان مهمترین ابر چالش استان 
را مسئله جوانی جمعیت دانست و گفت: میزان باروری کلی 
در استان گیلان از سال ۹۵ تا ۱۴۰۰ به ۱.۶ درصد رسیده و 

این آمار فاجعه بار است.
استان  زایمان  و  زنان  متخصصین  بزرگ  گردهمایی  نخستین 
گیلان با حضور دکتر محمدتقی آشوبی، رئیس دانشگاه علوم 
زایمان،  و  زنان  حوزه  اساتید  و  پیشکسوتان  گیلان،  پزشکی 
جمعی  همچنین  و  پزشکی  نظام  و  صنفی  انجمن  مسوولان 
زایمان کشور در رشت  و  زنان  پزشکان  انجمن  از مسوولان 

برگزار شد.
دکتر »محمدتقی آشوبی« رییس دانشگاه علوم پزشکی گیلان 
در  همواره  پزشکی  جامعه  اینکه  بیان  با  همایش  این  در 
داشتند،  حضور  کرونا  زمان  در  ویژه  به  مختلف  صحنه های 
اظهار کرد: شهدای مدافع سلامت، به عنوان اسطوره های ایثار 

و شهادت تا ابد در یادها باقی خواهند ماند.
آمار باروری در گیلان فاجعه بار است 

جمعیت  جوانی  مسئله  را  گیلان  در  چالش  ابر  مهمترین  وی 
دانست و افزود: میزان باروری کلی در استان گیلان از سال ۹۵ 
تا ۱۴۰۰ به ۱.۶ درصد رسیده است و این آمار فاجعه بار است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان ضمن تشریح آمار وضعیت 
داده های جمعیتی گیلان در مقایسه با کشور گفت: استان گیلان 
سالمندترین استان کشور است و شهر املش جزو سالمندترین 

شهرستان های کشور است.
دکتر آشوبی با بیان اینکه ۹/۱۶ درصد جمعیت استان گیلان 
از افراد سالمند تشکیل می شود، اظهار کرد: موضوع سالمندی 
از مسائل اجتماعی مهم و اولویت کشور است و بخش اعظم 
اعتبارات حوزه سلامت برای جمعیت سالمندی هزینه می شود.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان ازدواج دیرهنگام و عدم 

در  جدی  آسیب های  از  را  فرزندآوری  به  خانواده ها  تمایل 
بحث جوانی جمعیت اعلام کرد و گفت: اغلب خانواده ها با 
روی آوردن به تک فرزندی وعدم گرایش به باروری مجدد 
هیچ اشتیاقی به گسترش خانواده های خود ندارند که توصیه 
متخصصین  همه  چاله جمعیتی  از  گیلان  نجات  برای  می کنم 

زنان در این امر با دانشگاه همگام و همسو باشند.
پزشکی  نظام  هماهنگی  شورای  رئیس  برزیگر«  »انوش  دکتر 
این  در  نیز  کشور  پزشکی  نظام  کل  رئیس  مشاور  و  استان 
همایش ضمن تبریک روز و هفته پزشک گفت: در برابر همه 
با علم  این دیار که  به ویژه متخصصین زنان  پزشکان حاذق 
و اخلاق، طبابت می کنند سر تعظیم فرو می آورم و آرزومندم 
در سایه تلاش آنان و نیز درایت مسئولین شاهد اوج گرفتن و 

درخشیدن جامعه پزشکی باشیم.
دکتر »سودابه کاظمی« رئیس انجمن متخصصین زنان و زایمان 
ایران نیز اظهار کرد: در حال حاضر چالش جوانی جمعیت در 
کشور یکی از مباحث اساسی در کشور است و ما نیز درصدد 

افزایش نرخ باروری همسو با سیاست های دولت هستیم.
وی با اشاره به رشد منفی جمعیت در استان گیلان اظهار کرد: 
اما  دارند،  بسزایی  نقش  مادران  در سلامت  زنان  متخصصین 
متخصصین  این  نقش  جمعیت  جوانی  کارگروه  در  متاسفانه 

بسیار کمرنگ دیده شده است.
در  بالای سزارین  آمار  به  اشاره  با  زایمان  و  زنان  متخصص 
در  زایمان  و  زنان  متخصصان  هرچند  گفت:  گیلان  استان 
با  اما  بحث جمعیتی و سلامت زنان کم رنگ دیده می شوند 
حرکت های مؤثری که در سال های اخیر انجام شده ، مرگ و 
باردار در کشورمان روند کاهشی داشته و هدف  میر مادران 

اصلی ما ترغیب بانوان به سمت زایمان طبیعی است.
از  خطرناک تر  بسیار   زیبایی،  رشته  به  پزشکان  گرایش 

مهاجرت است 
دکتر »منصور جعفری نمین« رئیس شورای عالی نظام پزشکی 
خاستگاه  گیلان  اینکه  بیان  با  همایش  این  ادامه  در  کشور 
کرد:  اظهار  است،  کشور  در  ماندگار  و شخصیت ها  چهره ها 
استان گیلان با داشتن تاریخی کهن، چشم اندازهای کم نظیر 
مختلف  دوران های  در  ساز  تاریخ  و  آزاده  مردمانی  طبیعت، 
بسیاری از شخصیت های علمی و شاعران نامدار و بزرگ مثل 
دامان  و... را در  ابتهاج  دکتر معین، دکتر سمیعی و هوشنگ 

خود پرورانده است. 
اینکه گرایش پزشکان به رشته زیبایی خیلی  با اشاره به  وی 
است،  دیگر  کشورهای  به  پزشکان  مهاجرت  از  خطرناک تر 
در  که  وسیعی  بسیار  بسامد  با  زیبایی  جراحی  کرد:  اظهار 
جامعه ایرانی پیدا کرده، تبعات متعددی داشته و دارد که شاید 
خدمات  ظرفیت های  سایر  شدن  خالی  آن،  چالش  مهم ترین 

درمانی باشد.
رئیس شورای عالی نظام پزشکی کشور افزود: متخصصین زنان 
و زایمان به عنوان بخشی از جامعه علمی که بصورت مستقیم 
با ۵۰ درصد جامعه در ارتباط است باید در تصمیم گیری های 

کلان سیاست های جوانی جمعیت مشارکت داشته باشند.
و  جمعیت  جوانی  موضوع  در  گفت:  نمین  جعفری  دکتر 
تاکید  مورد  و  ما  کشور  چالش های  از  یکی  که  فرزندآوری 
در  زایمان  و  زنان  متخصصین  نیز هست،  رهبری  معظم  مقام 
این حوزه مسئولیت ویژه ای دارند و قطعاً برای رفع این چالش 
در خدمت سلامت زنان، مادران و فرزندان جامعه هستند و از 

تمام توان خود برای حل این مسئله استفاده می کنند.
رشته  برای  که  تصمیمی  هر  کرد:  تصریح  ادامه  در  وی 
شورای  می شود،  اتخاذ  کشور  در  زایمان  و  زنان  تخصصی 
عالی نظام پزشکی کشور در آن مساله نظارت مستقیم داشته و 

آن را بررسی می کند.
دبیر اجرایی این انجمن نیز در این همایش با اشاره به اینکه 
مهمترین  مادران  رضایتمندی  و  خدمات  ارائه  سطح  بهبود 
اولویت کار متخصصین زنان است، اظهار کرد: اقدامات بسیار 
زیادی در نظام سلامت استان گیلان انجام شده، هرچند نیازمند 
تقویت و توسعه زیر ساخت های سلامت در این زمینه هستیم.

برگزاری  با  کرد:  بیان  ادامه  در  الدین«  شرف  »بهناز  دکتر 
اعتلای  به  کمک  راستای  در  علمی  کارگاه های  و  برنامه ها 
مقوله  به  توجه  آن  کنار  در  و  مادران جامعه  و  زنان  سلامت 
صنفی، در تلاشیم با کمک مسئولین مشکلات موجود در این 

حوزه را حل نماییم.
گفتنی است در این مراسم علاوه بر پرپایی پنل های علمی و 
تخصصی، هدایایی جهت تجلیل از متخصصین زنان و زایمان 
تقدیم  پزشک  روز  مناسبت  به  گیلان  استان  پیشکسوتان  و 

منتخبین شد.

مدیر کل اقتصاد و دارایی گیلان با بیان اینکه از ابتدای دولت 
خارجی  گذاری  سرمایه  دلار  میلیون   ۱۹۵ تاکنون  سیزدهم 
حاضر  حال  در  گفت:  است،  شده  محقق  استان  در  مصوب 
۱۶ پروژه دارای مجوز سرمایه گذاری خارجی در این استان 

فعال است. 
در  شده  انجام  اقدامات  مورد  در  بهمبری  نوروزی  علیرضا 
گفت:  استان  در  خارجی  گذار  سرمایه  جذب  خصوص 
دلار  میلیون   ۱۰۰ از  بیش  تاکنون  سیزدهم  دولت  ابتدای  از 
سرمایه گذاری خارجی در استان گیلان جذب شده که غالب 

این طرح ها در منطقه آزاد انزلی مستقر هستند.
وی با بیان اینکه بیش از ۹۰ درصد سرمایه گذاری های خارجی 
صورت گرفته استان در حوزه صنعت بوده است، افزود: در 
راستای جلب و جذب سرمایه گذاری خارجی اقداماتی مانند 

بازاریابی فرصت های سرمایه گذاری صورت می گیرد.
با  مرتبط  اقدامات  از  یکی  گیلان  دارایی  و  اقتصاد  مدیر کل 
گروههای  به  سرمایه گذاری  فرصت های  معرفی  را  بازاریابی 

هدف و تشریح و تبیین فرصت ها و ظرفیت های سرمایه گذاری 
در همایش ها و نمایشگاههای ملی و بین المللی عنوان کرد.

این رویدادها آن  از شرکت در  نوروزی تصریح کرد: هدف 
با فضای سرمایه گذاری  را  است که سرمایه گذاران خارجی 
استان آشنا کنیم. پس از جذب سرمایه گذار خارجی نظارت 

این  در خلال  و  می گیرد  نیز صورت  سرمایه گذاری  روند  بر 
نظارت ها مشکلات و موانع سرمایه گذاری احصا می شود.

بعنوان  تاکید کرد: مرکز خدمات سرمایه گذاری خارجی  وی 
تنها متولی سرمایه گذاری خارجی در استان پیگیر مطالبات این 
سرمایه گذاران است، نظارت ها به منظور فراهم کردن فضایی 

امن تر برای کسب و کار و سرمایه گذاری انجام می شود.
سرمایه  گفت:  گیلان  استان  دارایی  و  اقتصاد  کل  مدیر 
مند  علاقه  آسیایی  و  اروپایی  کشورهای  از  مختلفی  گذاران 
حاضر  حال  در  هستند.  گیلان  استان  در  سرمایه گذاری  به 
سایر  از  بیش  گیلان  در  حاضر  چینی  گذاران  سرمایه  تعداد 
استان  در  سرمایه گذاری  برای  نیز  متقاضی   ۲ و  کشورهاست 

اعلام آمادگی کرده اند.
حال  در  نیز  خارجی  گذار  سرمایه  یک  همچنین  گفت:  وی 
ساز  و  مجوزهای ساخت  دریافت  برای  اولیه  اقدامات  انجام 
است تا پس از طی این مراحل مجوز فعالیت سرمایه گذاری 

خود را دریافت کند.

محمد فائزی، مدیرکل آموزش و پرورش استان گیلان گفت: 
نشست حضوری با مدیران مدارس، بهره گیری از قابلیت های 
اولیا و مربیان در طول سال تحصیلی و تبیین فعالیت های انجام 
در  سازنده  عوامل  مهم ترین  از  مهر  پروژه  راستای  در  شده 

جهت آغاز سال تحصیلی موفق است.
سومین نشست شورای پروژه مهر به صورت وبیناری با حضور 
روسای ادارات آموزش و پرورش استان و با هدف بصیرت 
از ظرفیت مدیران مدارس  استفاده  افزایی، مدیریت بحران و 

دولتی در نشست های چهره به چهره برگزار شد.
محمد فائزی، مدیرکل آموزش و پرورش استان گیلان در این 
آن در  تأثیر  و  بازگشایی مدارس  اهمیت  به  اشاره  با  نشست 
طول سال تحصیلی اظهار داشت: آغاز سال تحصیلی قوی در 
گرو مراسم باشکوه آغازین است و همه مدارس موظفند برای 

اول مهر ویژه برنامه های خلاقانه اجرا کنند.
کرد:  خاطرنشان  مدارس  ایمن سازی  لزوم  بر  تأکید  با  وی 
مدارس  همچنین  و  مناطق  مدیران  همچنین  و  مناطق  مدیران 
افراد بی مسئولیت در مدارس و حوالی آن و  از حضور  باید 
ایفای نقش مخرب شان جلوگیری کنند و مطمئن باشد که در 

این راستا دستگاه های نظارتی حامی آنان هستند.
نشست  گفت:  گیلان  استان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل 
حضوری با مدیران مدارس، بهره گیری از قابلیت های اولیا و 

مربیان در طول سال تحصیلی و تبیین فعالیت های انجام شده 
در جهت  سازنده  عوامل  مهم ترین  از  مهر  پروژه  راستای  در 

آغاز سال تحصیلی موفق است.
وی با اشاره به اهمیت انتصاب مدیران در واحدهای آموزشی 
اظهار داشت: باید تلاش کنیم با به کارگیری مدیران توانمند 
و موثرتر نسبت به افراد قبلی در ارتقای فعالیت های آموزشی 

و تربیتی موفق شویم.
لزوم  به  اشاره  با  گیلان  استان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل 
خاطرنشان  پرورش  و  آموزش  اصول  سر  بر  روسا  پایمردی 

کرد: مدرسه جای کار و تلاش است و در تصحیح اوراق، نقل 
و انتقالات و ثبت نام دانش آموزان ملاک فقط مرّ قانون است.

وی درباره فرآیند تصحیح برگه های امتحانات نهایی دوازدهم 
در شهریور ماه خاطرنشان کرد: معلمان براساس قوانین، ملزم 
به تصحیح اوراق امتحانی خود هستند و برای نیل به این هدف 
این  مناطق ساز و کارهای لازم را در تسریع اجرای  مدیران 

فرآیند فراهم کنند.
شورای  مجلس  انتخابات  بودن  درپیش  به  اشاره  با  فائزی 
داشت:  اظهار  آن  برگزاری  بودن  پرشور  و ضرورت  اسلامی 
مدیران نباید »برای« یا »علیه« کسی فعالیت کنند و حوزه تعامل 
با افراد تا جایی که مصادره به حمایت از کسی نشود؛ مجاز 

است.
وی با اشاره به اهمیت شاداب سازی مدارس در آستانه آغاز 
انجمن  ظرفیت های  از  استفاده  داشت:  اظهار  تحصیلی  سال 
اولیا و مربیان و گروه های جهادی در تحقق طرح کامل شهید 

عجمیان موثر است.
بهره مندی از قابلیت های شوراهای آموزش و پرورش، مناطق 
امکانات  از  بهره گیری  از خانواده های معظم شهدا و  دعوت 
فرمانداری ها و بخشداری ها در شروع سال تحصیلی از دیگر 
گیلان  استان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل  سخنان  بخش های 

برای کسب آمادگی بیشتر در آغاز سال تحصیلی جدید بود.

 رئیس پلیس آگاهی گیلان از شناسایی و دستگیری ۵۵ محکوم 
متواری در طرح عملیاتی یک روزه در این استان خبر داد. 

طرح های  اجرای  از  هدف  افزود:  حدادی  علیرضا  سرهنگ 
انتظامی، افزایش احساس امنیت و همچنین کاهش جرایم در 
سطح جامعه است و مجموعه انتظامی با برخورد قاطع با مجرمان 
و تشدید اقدامات پیشگیرانه به صورت شبانه روزی برای تامین 

امنیت تلاش می کنند.وی در ادامه با بیان اینکه با هدف شناسایی 
به  روزه  یک  عملیاتی  طرح  متواری،  محکومان  دستگیری  و 
صورت متمرکز در سطح استان اجرا شد، افزود: در این راستا با 
اقدامات پلیسی صورت گرفته، ۵۵ محکوم متواری شناسایی و 

طی عملیات های جداگانه دستگیر شدند.
با تشکیل  متهمان  بیان کرد:  استان گیلان  پلیس آگاهی  رئیس 

پرونده برای سیر مراحل قانونی در اختیار مرجع قضایی قرار 
گرفتند.

در  پلیس  قاطعیت  و  جدیت  بر  تاکید  با  انتظامی  مقام  این 
اجرای مستمر طرح های مقابله ای و پیشگیرانه، بیان کرد: اجرای 
طرح های مشابه با هدف ارتقاء امنیت با جدیت در دستور کار 

پلیس قرار دارد.

دکتر آشوبی در گردهمایی بزرگ متخصصین زنان و زایمان گیلان در رشت :

آمار باروری در گیلان فاجعه بار است 

مدیر کل اقتصاد و دارایی گیلان: 

۱۶ پروژه دارای مجوز سرمایه گذاری خارجی در استان فعال است

مدیرکل آموزش و پرورش گیلان: 

مدیران مدارس از حضور افراد بی مسئولیت
 در مدارس و ایفای نقش مخرب شان جلوگیری کنند

مدیرعامل هلال احمر گیلان از راه اندازی پیک دارویی خبر 
زمان  مرکز  این  راه اندازی  با  حاضر  حال  در  گفت:  و  داد 

دسترسی مردم به دارو بسیار کاهش می یابد. 
هادی سلیمی از راه اندازی پیک دارویی خبر داد و گفت: 
برای  استان  در  دارویی  پیک  بسترهای لازم،  آماده سازی  با 

توزیع دارو در مناطق مختلف راه اندازی شد.
وی اضافه کرد: نظر به تسریع در توزیع داروهای مورد نیاز 
و کاهش هزینه های مردم شریف، زیرساخت های ایجاد پیک 
دارویی در استان برای تهیه و توزیع دارو در مناطق مختلف 

شهر رشت ایجاد شده است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان گیلان افزود: استفاده 
از ایده های نو و فناوری جدید از اولویت های هلال احمر 

استان گیلان است.
داروخانه،  به  دسترسی  در  تسهیل  داد: جهت  ادامه  سلیمی 
این قطب دارویی به مکان مناسب تری که تعیین شده است، 

انتقال می یابد.
وی با بیان اینکه در گذشته زمان زیادی صرف تامین داروها 
برای بیماران می شد، گفت: در حال حاضر با راه اندازی این 
و  بسیار کاهش می یابد  دارو  به  مردم  مرکز زمان دسترسی 
امیدواریم در آینده نزدیک امکانات لازم جهت گسترش این 

خدمات در سراسر استان مهیا شود.
مدیرعامل هلال احمر گیلان از ایجاد سیستم ثبت الکترونیکی 
امور  تسهیل  منظور  به  کرد:  خاطرنشان  و  داد  خبر  داروها 
اعلام  و  داروخانه  با  متقاضیان  تماس  از  پس  بیماران 
درخواست، ثبت الکترونیکی داروها انجام خواهد شد و در 
زمان بندی های صورت گرفته با استفاده از پیک موتوری و 
موتورهای یخچال دار، داروها در سطح رشت برای بیماران 
این  پیک خواهد شد و در حال حاضر  رایگان  به صورت 
رویه به صورت آزمایشی در داروخانه مرکزی هلال احمر 
تعمیم  داروخانه ها  به سایر  نیز  آن  از  انجام می شود و پس 

می یابد.
داروخانه مرکزی جمعیت هلال احمر استان گیلان در رشت 
جهت تحویل دارو در منزل با شماره تلفن های ۳۳۵۰۰۱۲۹_ 
خدمت  در   ۲۰ الی  صبح   ۹ از   _  ۲ داخلی   ۳۳۵۰۰۱۶۰

متقاضیان است.

سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری گیلان 
بیان کرد: همه توان برای رفع موانع تولید در استان بایستی 
بکار گرفته شود و در این راستا ضروریست تا از بندها و 

تبصره های مختلف کمک گرفته شود. 
موانع  رفع  و  تسهیل  کارگروه  جلسه  در  محمدیان  حسین 
تولید، با اشاره به شعار سال با عنوان مهار تورم و افزایش 
ظرفیت ها  تمام  از  بهره گیری  بر ضرورت  تاکید  با  و  تولید 
برای تحقق این مهم افزود: برای رفع موانع تولید ضروریست 
تا از بندها و تبصره های مختلف قانونی کمک گرفته شود و 
همه دست اندرکاران و متولیان در گیلان باید به این موضوع 

توجه جدی داشته باشند.
سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری گیلان 
با بیان اینکه شرایط اقتصادی در کشور خاص است و باید 
با همه توان برای عبور از مشکلات تلاش کرد، خاطر نشان 
راهکارهای  باید  همیشه  از  بیش  شرایطی  چنین  در  کرد: 
مقابله با جنگ اقتصادی را مورد توجه قرار داد و در این راه 

از هیچ کوشش و همکاری دریغ نورزید.
با  دیدار  در  انقلاب  فرزانه  رهبر  اینکه  بیان  با  محمدیان 
دولتمردان بیان کردند که از همه دولت ها با همه گرایش ها 
تمجید  حمایت  بر  علاوه  دولت  این  از  اما  کردم  حمایت 
آن است که  نشان دهنده  این موضوع  اظهار کرد:  می کنم، 
مختلف  بخش های  در  ارزشمندی  اقدامات  سیزدهم  دولت 
ارتباطات  تولید،  رشد  زیربنایی،  کارهای  انجام  از  اعم 

بین المللی و سرمایه گذاری انجام داده  است.
مدال  سیزدهم،  دولت  از  رهبری  تمجید  داد:  ادامه  وی 
افتخاری برای مسئولان کشور است که افتخار خادمی مردم 

را دارند.
وی با اشاره به وضعیت خوب استان گیلان در بخش هایی 
اعم از نرخ تورم، اشتغال و سرمایه گذاری از تمامی مدیران 
این  دستگاهی  بین  تعامل  و  همکاری  تداوم  با  تا  خواست 

روند ادامه یابد.
اقتصادی استاندار گیلان  امور  سرپرست معاونت هماهنگی 
با اشاره به افتتاح یک هزار و ۳۶۰ پروژه به مناسبت هفته 
دولت در این استان از تلاش و همکاری تمامی مدیران در 
و  طرح ها  نشستن  ثمر  به  برای  بانک ها  و  اقتصادی  حوزه 

افتتاح آنها قدردانی کرد.
در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان گیلان 
اقتصادی  امور  هماهنگی  معاونت  سرپرست  ریاست  به  که 
تولید  موانع  به  مربوط  مسائل  شد،  برگزار  گیلان  استاندار 
زنجیرسازان  شرکت  گیلان،  مسکن  سرمایه گذاری  شرکت 
قرار  بررسی  و  بحث  مورد  پذیرایی  مجتمع  یک  و  ایران 

گرفت.

سرپرست معاونت هماهنگی
 امور اقتصادی استانداری گیلان :

تمام توان برای رفع موانع تولید 
در گیلان بکار گرفته شود

انتخاب مدیر درمان تامین اجتماعی 
گیلان به عنوان مدیر نمونه سال استان

دکتر »حسین ابراهیمی« مدیر درمان تامین اجتماعی گیلان به 
پاس اقدامات و دستاوردهای یکساله در ارتقا درمان استان، 

به عنوان مدیر نمونه استانی انتخاب شد.
 درهمایشی که به میزبانی سازمان بسیج ادارات و کارمندان 
سپاه قدس به مناسبت هفته دولت و تجلیل از خانواده های 
شهدا، مدیران، فرماندهان و بسیجیان نمونه با حضور مقامات 
مدیر  ابراهیمی«  »حسین  دکتر  برگزار شد،  استانی  و  محلی 
نمونه  مدیر  عنوان  به  گیلان  استان   اجتماعی  تامین  درمان 
دستاوردهای  و  اقدامات  از  لوح،  اهدا  با  و  معرفی  استانی 

یکساله ایشان در ارتفاء درمان استان تقدیر به عمل آمد .

۵۵ محکوم متواری در گیلان بازداشت شدند

تحویل ۱۳  از  اجتماعی گیلان  رفاه  و  کار  تعاون،  مدیرکل 
هزار و ۶۰۰ واحد مسکن ملی در استان خبر داد و گفت: این 
تعداد مسکن در قالب ۱۳۲ شرکت تعاونی ساخته شده است.

سیاوش آقاجانی اظهار کرد: گیلان دارای حدود ۲ هزار و 
۵۰۰ تعاونی فعال دارد که جمعیتی بیش از ۲۱۰ هزار نفری 

را شامل می شود.
وی با اشاره به نقش اشتغال زایی تعاونی ها در گیلان، افزود: 
تعاونی فعال گیلان  نفر در ۲۵۰۰  از ۳۲ هزار و ۷۰۰  بیش 

مشغول هستند.
 ۳ فعالیت  از  گیلان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  مدیر کل 
بیان  و  داد  خبر  استان  این  در  بنیان  دانش  تعاونی  شرکت 
کرد: این شرکت ها در حوزه های مختلف خدماتی و صنعتی 

فعالیت می کنند.
برتر در تشکیل  استان  اینکه گیلان جزو ۳  بیان  با  آقاجانی 
تعاونی های توسعه و عمران است، گفت: ۱۲ شرکت تعاونی 
توسعه و عمران در گیلان ثبت شده و یک شرکت در روند 

نهایی ثبت قرار دارد.
وی با اشاره به نقش پررنگ تعاونی های گیلان در ارزآوری 
برای گیلان، افزود: تعاونی های گیلان در سال گذشته حدود 

۲۱ میلیون و ۳۴۲ هزار دلار صادرات کردند.
بیان  با  استان گیلان  اجتماعی  تعاون، کار و رفاه  مدیر کل 
اینکه دولت سیزدهم نگاه ویژه ای به تعاونی ها دارد، گفت: 
اعتبار بخش تعاون از ۲ هزار میلیارد تومان در سال گذشته به 

۳ هزار میلیارد تومان در سال جاری رسیده است.
در  ملی  مسکن  واحد   ۶۰۰ و  هزار   ۱۳ تحویل  از  آقاجانی 
گیلان خبر داد و اضافه کرد: این تعداد مسکن ملی در قالب 

۱۳۲ شرکت تعاونی ساخته شده است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب گیلان گفت: تا به امروز 
۲۰ هزار مترمربع زمین جهت احداث مخزن ذخیره آب شرب 
و سایر موارد مورد نیاز در راستای خدمت رسانی به مردم 
شده  اهدا  آبفا  شرکت  به  آبرسان  خیرین  سوی  از  گیلان، 

است.
جهاد  طرح  داشت:  بیان  خبر  این  اعلام  با  علی پور  مازیار 
آبرسانی شامل ۷۱۱ روستا می باشد که ۸۵ روستا فاقد آب 
شرب سالم و بهداشتی بوده و ۶۲۶ روستا دارای تنش آبی 
هستند؛ جهت اجرای این طرح اعتباری بالغ بر یک هزار و 
۸۲۷ میلیارد تومان تعیین شده است که ۱۴۴ میلیارد تومان آن 
در سال گذشته تخصیص داده شده و اعتبار سال جاری۶۲۰ 
میلیارد تومان در نظر گرفته شده است، این طرح تا به امروز 

۳۰.۵ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
طرح  در  گفت:  آبرسان،  خیرین  مجمع  به  اشاره  با  وی 
هزار   ۷۰ است،  عظیم  بسیار  طرحی  که  محرومیت زدایی 
و  شرب  آب  ذخیره  مخازن  احداث  جهت  زمین  مترمربع 
موارد دیگر، مورد نیاز می باشد که تاکنون حدود ۲۰ هزار 

متر مربع زمین از سوی خیرین آبرسان اهداء شده است.
اجرای  در  مشارکت  با  آبرسان  خیرین  افزود:  علی پور 
مردم  شرب  آب  تامین  در  مهمی  نقش  آبرسانی  پروژه های 

دارند.

نمایندگی  گیلان  استان  تجارت  و  معدن  مدیرکل صنعت،   
اتاق اصناف در شهر دیلمان را افتتاح کرد.

سیاهکل  شهرستان  فرماندار  اتفاق  به  پورحیدری  تیمور 
و  یافت  حضور  دیلمان  شهرستان  در  مجلس  نماینده  و  و 
نمایندگی اتاق اصناف در شهر دیلمان را افتتاح کرد و گفت: 
 راه اندازی این نمایندگی می تواند جهت ساماندهی صنوف 
در روستاهای دور افتاده شهرستان سیاهکل و دیلمان بسیار 

کمک نماید.
وی افزود: در بخش دیلمان ۷۱۹ واحد صنفی دارای پروانه 
نیز  پروانه   فاقد  کسب فعالیت دارند و همچنین ۱۴۸ واحد 
اتاق  نمایندگی  راه اندازی  با  که  باشند  می  کار  به  مشغول 

اصناف ساماندهی این واحد ها تسریع می گردد.  
به خدمات صنفی  دسترسی  اینکه  بیان  با  پورحیدری  دکتر 
تعداد ۱۰۵  ییلاقی آسان شد، خاطرنشان کرد:  مناطق  برای 
فاصله  دلیل  به  که  دارند  دیلمان وجود  محدوده  در  روستا 
به  اقدام  سهولت  به  توانستند  نمی  سیاهکل؛  مرکز  تا  زیاد 
اخذ پروانه کسب صنفی و تولیدی برای کسب و کار نمایند 
و  خدمات مناسب صنفی دریافت کنند که افتتاح نمایندگی 
اتاق اصناف می تواند دسترسی افراد جهت انجام امور صنفی 

را سهل نماید.
وی بهبود و سرعت نظارت و ساماندهی امور صنفی را نیز 
از مزایای دیگر این اقدام دانست و گفت: خواسته بسیار از 
مدیران و مردم منطقه ایجاد اتاق اصناف بود که شکر خدا 

امروز محقق شد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
گیلان خبر داد

اهدای ۲۰ هزار متر مربع زمین از 
سوی خیرین آبرسان

نمایندگی اتاق اصناف واحد 
دیلمان آغاز بکار کرد
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از  عشایر  و  روستائیان  کشاورزان،  اجتماعی  بیمه  صندوق 
همچون  افرادی  که  است  اجتماعی  بیمه  صندوق های  جمله 
ساکنان دائمی روستاها و مناطق عشایری، کشاورزان، شاغلان 
مشاغل فصلی، کارگران ساختمانی، دارندگان مشاغل خانگی، 
زنان سرپرست خانواده، زنان خانه دار و قالی بافان می توانند 
تحت پوشش این بیمه قرار گیرند که شرایط برخورداری از 
سال   ۶۵ حداقل  داشتن  صندوق  این  بازنشستگی  مستمری 
به  ادامه  است.در  بیمه پردازی  سابقه  سال   ۱۵ و حداقل  سن 
بیمه  از خدمات  بهره مندی  متداول درباره نحوه  چند پرسش 

روستاییان و عشایر پاسخ داده شده است.
اجتماعی  بیمه  صندوق  عضو  می توان  شرایطی  چه  با 

کشاورزان، روستائیان و عشایر شد؟
از  کمتر  سن  داشتن  و  ایران  اسلامی  جمهوری  تابعیت  ـ  

۵۰ سال
)به  بیمه ای  سایر صندوق های  در  همزمان  عدم عضویت  ـ  

جز درمان(
عشایری،  مناطق  ساکنین  روستاها،  دائمی  ساکنین  ـ  
کشاورزان غیر ساکن در روستا )کشاورزان ساکن در شهرها(

ـ ساکنین شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت، رانندگان حمل 
و نقل بار و مسافر 

نظام  مشاوره ای،  و  مهندسی  فنی  شرکت های  اعضای  ـ  
دامپزشکی و نظام مهندسی

ـ شاغلین بخش کشاورزی، شاغلین مشاغل فصلی، کارگران 
ساختمانی، دارندگان مشاغل خانگی

قالی بافان،  و  خانه دار  زنان  خانواده،  سرپرست  زنان  ـ  
ورزشکاران و مربیان قرآنی

ـ  شاغلین در بخش صنایع دستی و دارندگان کارت عضویت 
با  می توانند  گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث 
تشکیل  با  خود  سکونت  محل  کارگزاری های  به  مراجعه 
و  روستائیان  بیمه  سامانه  در  الکترونیکی  ثبت نام  و  پرونده 
بیمه شده عضو  سهم  بیمه  درصد حق   ۵ پرداخت  با  عشایر 

این بیمه شوند.
مدارک لازم جهت عضویت متقاضیان شامل اصل شناسنامه 
 ۳*۴ عکس  قطعه   ۱ متقاضی،  ملی  کارت  اصل  متقاضی، 
متقاضی  توسط  عضویت  شرایط  احراز  فرم  تکمیل  جدید، 
کارگزاری،  و  مربوطه  تأییدکننده  مقام  سوی  از  آن  تأیید  و 
سوی  از  آن  تأیید  و  متقاضی  توسط  قرارداد  فرم  تکمیل 
احراز  به  مربوط  مستندات  و  مدارک  ارائه  کارگزاری، 
و  عشایری  روستایی،  مناطق  ساکنین  درخصوص  سکونت 
شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت، ارائه مدارک و مستندات 
روستاها،  غیرساکن  »کشاورزان  نوع  با  متقاضیان  به  مربوط 
کارکنان مراکز و شرکت های نظام مهندسی کشاورزی و نظام 
متقاضیان  معتبر  معرفی نامه  فصلی«،  شاغلین  و  دامپزشکی 
و  خمینی)ره(  امام  امداد  کمیته  پوشش  تحت  مددجوی 

سازمان بهزیستی کشور است.
تبصره )۱(: تمامی معرفی نامه ها و گواهی های ارائه شده، باید 
دارای شماره، تاریخ و مهر معتبر مقام  های تأییدکننده مربوطه 

باشد.
مستمری  همچون  مزایایی  و  خدمات  شامل  صندوق  این 
مستمری  و  کلی  افتادگی  ازکار  مستمری  بازنشستگی، 

بازماندگان )فوت( است.
شرایط برقراری مستمری بازماندگان )فوت( چیست؟

حالات  از  دریکی  متوفی  بیمه شده  شرایط  واجد  بازماندگان 
را  بازماندگان  مستمری  مزایای  از  بهره مندی  استحقاق  زیر 

خواهند داشت:
ـ در صورت فوت بیمه شده بازنشسته

ـ در صورت فوت بیمه شده ازکار افتاده کلی مستمری بگیر
آخر حیات  ۱۰ سال  در  بیمه شده ای که  فوت  ـ در صورت 
خود حداقل حق بیمه یک سال را پرداخته باشد، مشروط بر 
را  روز   ۹۰ بیمه  حیات خود، حق  سال  آخرین  ظرف  اینکه 

پرداخت کرده باشد.
ـ در صورت فوت بیمه شده براثر حادثه ناشی از کار

بیمه شده  بیمه ای  ارتباط  کار  از  ناشی  حوادث  در  تبصره: 
بیمه پردازی  در زمان وقوع حادثه بدون درنظرگرفتن مدت 

الزامی است.
چه افرادی مشمول دریافت مستمری بازماندگان )فوت( 

هستند؟
بازماندگان واجد شرایط بیمه شده متوفی که در زمان فوت 

بیمه شده استحقاق دریافت مستمری را دارند عبارتند از:
ـ همسر/ همسران دائم بیمه شده متوفی

 ازدواج زوجه دائم متوفی مانع دریافت مستمری نیست و در 
صورت فوت شوهر بعدی و تعلق حقوق به زوجه در اثر آن، 

بیشترین مستمری ملاک عمل خواهد بود.
 اگر بیمه شده متوفی چند زوجه دائم داشته باشد، مستمری 

به تساوی بین آنها تقسیم می شود.
توسط  کلی  افتادگی  کار  از  یا  بازنشستگی  حقوق  دریافت   
بیمه شده  مستمری  دریافت  از  مانع  متوفی،  بیمه شده  زوجه 

متوفی نیست.
ـ فرزند/ فرزندان

الف- )فرزندان ذکور تا پایان ۲۰ سالگی و بعد از آن چنانچه 
مؤسسات  یا  دانشگاه ها  از  دریکی  مثبته  مدارک  موجب  به 
تا  باشند( حداکثر  تحصیل  به  مشغول  عالی  آموزشی رسمی 
طبق  عضو  نقص  یا  بیماری  علت  به  )یا  سالگی   ۲۵ پایان 

گواهی کمیسیون پزشکی( از کار افتاده کلی نیازمند باشند.
در  آن  از  بعد  سن،  سال   ۱۸ از  کمتر  اناث  )فرزندان  ب- 
صورت نداشتن شغل و یا شوهر و احراز شرایط مذکور در 

زمان فوت بیمه شده.
ـ پدر و مادر بیمه شده متوفی مرد

از  پدر  ثانیاً: سن  باشند،  تکفل  تحت  اولًا:  اینکه  بر  مشروط 
۶۰ سال و سن مادر از ۵۵ سال تجاوز کرده باشد و یا آنکه 
در  و  باشند  کلی  ازکارافتاده  پزشکی  کمیسیون  تشخیص  به 
هر حال از این صندوق یا سایر صندوق های بیمه ای مستمری 

دریافت نکنند.
ـ شوهر بیمه شده زن

 مشروط بر اینکه اولًا تحت تکفل زن بوده، ثانیاً سن او از ۶۰ 
سال بیشتر باشد یا طبق نظر کمیسیون پزشکی از کار افتاده 
کلی بوده و در هر حال از این صندوق یا سایر صندوق های 

بیمه ای مستمری دریافت نکند.
شرایط پرداخت هزینه کفن و دفن چیست؟

سال  یک  شرط  دارای  و  کرده اند  فوت  که  بیمه شدگانی 
سابقه پرداخت حق بیمه در ۱۰ سال ماقبل فوت به نحوی که 
تاریخ  ماقبل  یکسال  در  بیمه پردازی  سابقه  روز   ۹۰ متضمن 

فوت هستند.
مشمول  شرایط  واجد  بازمانده  فاقد  که  متوفایی  بیمه شدگان 

دریافت مستمری هستند.
وجود پدر یا مادر یا اولاد بلافصل از طبقه اول وراث قانونی.

شرایط برقراری مستمری بازماندگان )فوت( چیست؟
حالات  از  دریکی  متوفی  بیمه شده  شرایط  واجد  بازماندگان 
را  بازماندگان  مستمری  مزایای  از  بهره مندی  استحقاق  زیر 

خواهند داشت:
ـ در صورت فوت بیمه شده بازنشسته

ـ در صورت فوت بیمه شده ازکارافتاده کلی مستمری بگیر
حیات  آخر  سال  ده  در  که  بیمه شده ای  فوت  در صورت  ـ 
خود حداقل حق بیمه یک سال را پرداخته باشد، مشروط بر 
را  روز   ۹۰ بیمه  حیات خود، حق  سال  آخرین  ظرف  اینکه 

پرداخت کرده باشد.
ـ در صورت فوت بیمه شده براثر حادثه ناشی از کار

بیمه شده  بیمه ای  ارتباط  کار  از  ناشی  حوادث  در  تبصره: 
بیمه پردازی  در زمان وقوع حادثه بدون درنظرگرفتن مدت 

الزامی است.
چه مبلغی بابت کمک هزینه کفن ودفن پرداخت می شود؟

معادل  پرداخت کمک هزینه کفن ودفن، حداکثر  قابل  مبلغ  ـ 

مجموع حق بیمه های پرداختی سهم بیمه شده در سطحی که 
به  منتهی  آخر  سال  پنج  در  است  بوده  بیمه پردازی  به  مجاز 

تاریخ فوت
ـ مبلغ کمک هزینه کفن ودفن، یک بار و به طور مقطوع و بدون 
متوفی،  خانواده  توسط  انجام شده  هزینه های  میزان  به  توجه 

محاسبه و پرداخت می شود.
موردنیاز  دفن  و  کفن  هزینه  پرداخت  جهت  مدارکی  چه 

است؟
ـ تکمیل و امضاء فرم درخواست

از  صادره  متوفی  اصلی  بیمه شده  فوت  گواهی  تصویر  ـ 
سازمان ثبت احوال کشور

بانک  نزد  شبا  شماره  و  شماره حساب  اعلام  و  ارائه  ـ 
کشاورزی

ـ تصویر کارت ملی و شناسنامه
بیمه شده  وراثت  حصر  یا  وراثت  انحصار  گواهی  تصویر  ـ 

متوفی
شرایط برخورداری از مستمری بازنشستگی چیست؟

سابقه  سال   ۱۵ حداقل  و  سن  سال   ۶۵ حداقل  داشتن 
بیمه پردازی

شرایط استفاده از مستمری از کارافتادگی کلی چیست؟
علاج  قابل  غیر  معالج  پزشک  نظر  طبق  که  بیمه شدگانی  ـ 
و  درمانی  خدمات  انجام  از  پس  می شوند،  داده  تشخیص 
پزشکی  کمیسیون های  نظر  طبق  چنانچه  توانبخشی،  خدمات 
توانایی کار خود را ۶۶ درصد و بیشتر از دست دهند، از کار 
افتاده کلی شناخته می شوند. تشخیص میزان از کار افتادگی 

به عهده کمیسیون های پزشکی است.
ـ از کار افتادگی کلی به دو دسته تقسیم می شود که شامل از 
کار افتادگی کلی ناشی از کار و از کار افتادگی کلی ناشی 

از بیماری یا حادثه غیر ناشی از کار
ـ برخورداری از مستمری از کار افتادگی کلی ناشی از کار 
بدون در نظر گرفتن مدت پرداخت حق بیمه است و از کار 
کار  از  ناشی  غیر  حادثه  یا  بیماری  از  ناشی  کلی  افتادگی 
بیمه  حق  پرداخت  سابقه  سال  یک  حداقل  داشتن  مستلزم 
متضمن ۹۰ روز ظرف یکسال قبل از وقوع حادثه غیر ناشی 

از کار یا شروع بیماری خواهد بود.
شرایط اولیه برقراری مستمری ازکارافتادگی چیست؟

درخواست  ارائه  زمان  در  متقاضی  بیمه ای  ارتباط  داشتن  ـ 
از کار افتادگی

ـ در صورت وقوع حادثه ناشی از کار مشروط به آنکه در 
زمان وقوع حادثه، متقاضی، بیمه شده صندوق باشد. 

ـ در صورت وقوع حادثه غیرناشی از کار یا بیماری مشروط 
از زمان وقوع حادثه غیرناشی  قبل  به داشتن یکسال سابقه، 
از کار یا شروع بیماری منجر به از کار افتادگی کلی متضمن 
یا  از کار  ناشی  از حادثه  قبل  داشتن ۹۰ روز در سال آخر 

شروع بیماری منجر به از کار افتادگی کلی
آیا سوابق بیمه ای قابل انتقال است؟

و  دیگر  صندوق های  به  انتقال  قابل  بیمه ای  سوابق  بله، 
بالعکس است.

آیا صندوق خدمات درمانی دارد؟
سلامت  بیمه  درمان  خدمات  از  می توانند  بیمه شدگان  خیر، 
روستائیان استفاده کنند و جهت اطلاعات بیشتر در این زمینه 

با شماره ۱۶۶۶ تماس گیرند.

به دنبال ابلاغ دو دستورالعمل جدید در حوزه درمان اعتیاد 
 )SUD( به مراکز )MMT( و تغییر نام مراکز درمان اعتیاد از
توسط وزارت بهداشت، ستاد مبارزه با مواد مخدر که چندی 
مواد  با  مبارزه  حوزه  در  بالادستی  دستگاه  به عنوان  پیش 
بود،  کرده  تاکید  دستورالعمل  این  بازبینی  لزوم  بر  مخدر، 
اکنون اعلام کرده است با توجه به اینکه دستورالعمل مذکور 
آخرین  اعمال  برای  بهداشت  وزارت  بود،  اشکالاتی  دارای 
فرصت  ماه  یک  مخدر  مواد  ستاد  از  اصلاحات،  و  تغییرات 

خواسته است.
درمان  معاون  کریمی-  سعید  دکتر  امسال  اردیبهشت ماه   
متادون  داروی  توزیع  به وضعیت  اشاره  با  بهداشت  وزارت 
در مراکز MMT و همچنین تعیین روش های جدید درمان و 
ترک اعتیاد، به ایسنا اعلام کرد »در گذشته به مراکز درمان 
 )MMT ) MAITANANC THARPY METHADON اعتیاد
می گفتند، نام گذاری این مراکز به نوعی بود که گویا وظیفه 
این مراکز تنها این است که به صورت مداوم متادون تجویز 
کنند. این درحالی است که ماموریت این مراکز فراتر از این 
است و باید به سمتی روند که تعدادی از مبتلایان به اعتیاد 

را ترک دهند.
 البته برای تعدادی از معتادین نیز کاهش خطر وجود دارد، 
اما بسته خدماتی شان متنوع بوده و داروهایی که دارند، فقط 
نام  بنابراین  داروست.  اقسام  و  انواع  بلکه  نیست،  متادون 
 )Substance Use Disorder( که مخفف SUD این مراکز به

است، تغییر یافت.«
وی همچنین با بیان اینکه حدود ۸۰۰۰ مرکز ترک اعتیاد در 
این مراکز کار  کشور وجود دارد، گفت: ۲۰ سال است که 
می کنند و تغییر آنچنانی در آن ها نبوده است. بر این اساس 
وزارت  مخدر،  مواد  با  مبارزه  ملی  ستاد  تصمیمات  طبق 
مراکز  این  دستورالعمل های  تمام  که  داشت  وظیفه  بهداشت 
را بازبینی کند که این اقدام انجام شد، طی دو دستورالعمل 
که یکی برای مراکز و یکی درباره نحوه درمان و روش های 

مبارزه  ستاد  درمان  معاونت  در  و  است،  ابلاغ  درمان  جدید 
با مواد مخدر مطرح شد و اقدامات مربوط به آن انجام شده 
از  اعضا،  همه  نظرات  جمع آوری  و  بررسی  از  بعد  است. 

طریق ستاد مبارزه با مواد مخدر نیز ابلاغ و نهایی می شود.
وزارت  اقدام  این  مخدر  مواد  با  مبارزه  ستاد  که  هرچند 
بهداشت را اقدام مطلوبی دانسته بود، چراکه به گفته مدیرکل 
درمان ستاد، در این تغییر نام مراکز درمان اعتیاد می خواهند 
بگویند تمرکز ما صرفا بر روی دارو نیست و تمرکز بیشتری 
بر خدمات روانشناختی دارد و این اقدام مطلوبی است، اما 
باتوجه به اینکه هرگونه ابلاغ یا تدوین یا هر برنامه ای ابتدا 
در  یا  کل  دبیر  توسط  سپس  و  مطرح  درمان  کمیته  در  باید 
جلسه ستاد مبارزه با مواد مخدر به تصویب برسد، مدیرکل 
اگر  درمان ستاد در عین حال در همان زمان اعلام کرد که 
قرار است هر تغییری در زمینه اسناد مربوط به درمان اعتیاد 
در کشور ایجاد شود، باید توسط ستاد مبارزه با مواد مخدر 
و  هماهنگی  نظارت،  وظیفه  که  بالادستی  دستگاه  عنوان  به 

سیاست گذاری را دارد به تصویب برسد.

درباره  خود  اظهارات  جدیدترین  در  قربانی  مجید  اما  حالا 
روند اصلاح این آئین نامه به ایسنا می گوید: در جلسه کمیته 
درمان کاهش آسیب و حمایت های اجتماعی که در وزارت 
نگهداری  و  تاسیس  دستورالعمل  می شود،  برگزار  بهداشت 
که  شد  مصوب  و  گرفت  قرار  بررسی  مورد  درمان  مراکز 
به  سرپایی  درمان  مراکز  بهره برداری  و  تاسیس  دستورالعمل 
همراه اصلاحات برای ستاد مبارزه با مواد مخدر ارسال شود 
بالادستی و در  اسناد  با  مطابقت دستورالعمل  تا ستاد ضمن 
دبیرکل  برای  را  آن  اسناد،  با  مغایرت  وجود  عدم  صورت 
ستاد جهت  جلسه  طرح  برای  یا  مخدر  مواد  با  مبارزه  ستاد 

ابلاغ ارسال کند.
به گفته وی، یکی از اشکالات دستورالعمل این بود که باید 
برای ستاد  و  تا در کمیته تصویب  را طی می کرد  این روند 
ارسال شود و در صورت نداشتن مغایرت با آئین نامه اجرایی، 
برای دبیرکل یا طرح در جلسه ستاد جهت ابلاغ ارسال شود.

برخی  دارای  شده  یاد  دستورالعمل  البته  داد:  ادامه  قربانی 
در  اصلاحات  این  جزییات  بود؛  نیز  محتوایی  اشکالات 
حمایت های  و  آسیب  کاهش  درمان،  کمیته  جلسه  آخرین 
این  تا  شد  مصوب  و  گرفت  قرار  بررسی  مورد  اجتماعی 

اصلاحات اعمال شود.
با مواد  مبارزه  مدیرکل درمان و حمایت های اجتماعی ستاد 
مخدر تصریح کرد: در راستای اصلاحات انجام گرفته مقرر 
دستگاه  سه  امضای  و  تایید  به  مذکور  دستورالعمل  است 
وزارت رفاه و تامین اجتماعی، وزارت بهداشت و دبیرخانه 

ستاد برسد.
برای  نهایی  شده  اصلاح  نسخه  هنوز  اینکه  بیان  با  قربانی 
ستاد مبارزه با مواد مخدر ارسال نشده است، گفت: وزارت 
بهداشت برای اعمال آخرین تغییرات یک ماه فرصت خواسته 
است. پس از اینکه این اصلاحات برای اداره کل درمان ستاد 
ارسال شود، آن را به دفتر حقوقی ارسال می کنیم تا با اسناد 

بالادستی مطابقت داده شود.

شرایط بهره مندی بیمه شدگان صندوق روستائیان از مستمری ازکارافتادگی

فرصت یکماهه وزارت بهداشت برای اصلاح »تغییر نام مراکز درمان اعتیاد«

پکُ های بزرگ بر لب های کوچک!
 در چند سال اخیر میزان مصرف دخانیات رو به  افزایش است 
اولیه  جوان  و  نوجوان  تقریباً  که  سال   ۲۵ تا   ۱۵ سنین  در  و 
اعتیاد  رفته،  بالا  دخانیات  مصرف  به  گرایش  می شوند  حساب 
یک مثلث است و استرس و فشار روانی، افسردگی و شخصیت 

ضداجتماعی سه ضلع مثلث اعتیاد هستند.
پشت هر کدام از حیاط خلوت های دانشگاه را که نگاه می کنی 
پرُ است از ته سیگارهایی که این طرف و آن طرف بین بوته ها 
قدیم،  زمان های  برخلاف  دیگر  که  سیگارهایی  شده اند،  قایم 
هم  خانم ها  دست  به  و  نیستند  آقایان  فقط  آنها  مصرف کننده 

رسیده است.
انگار که دیگر باکلاس بودن در میان قشر جوان، منوط به همراه 
داشتن یک پاکت سیگار و فندک است، اگر هم بخواهی بیشتر 
باکلاس تر به نظر برسی باید سیگارت مارک بهتری باشد، البته 
اگر یک کتاب هم دستت بگیری نشانه روشن فکر بودن است. 
به قول همین قشر به نظر روشن فکر، بهانه سنگین تر شدن پک ها 

هم فشار و سختی های جامعه است.
اما بعد از ردکردن حیاط خلوت های دانشگاه و ردشدن از روی 
فیلترهای ته سیگارها، به بی فیلترشدن مصرف سیگار در سطح 
شهر و جامعه می رسیم. راه دوری لازم نیست برویم، چون وقتی 
این طرف و آن طرف خیابان را نگاه کنیم، می ببینیم  جوان ها و 

تفریح  حتی نوجوان هایی که دور هم جمع می شوند و اغلب 
دست  سیگار  دیگر  متأسفانه  است.  سیگار  کشیدن  آنها  اکثر 
نوجوان ها،  ظرافت دست  اما  در صورتی  عادی  شده،  جوانان، 

اصلًا جایی برای گرفتن سیگار نیست.
دیدن این صحنه ها و فکرکردن به آنها، ذهنم را به شدت درگیر 
کسی  چه  با  دراین رابطه  که  رفتم  کلنجار  خودم  با  بود،  کرده 
صحبت کنم تا اطلاعات خوبی در این زمینه بگوید، در نهایت 
دانشگاه  استاد  و  روان شناس  گوانجی،  فائزه  با  گرفتم  تصمیم 
درباره مصرف سیگار در بین جوانان گفت وگویی انجام دهم که 

متن این مصاحبه را در ادامه می خوانید:
فائزه گوانجی، استاد دانشگاه و روان شناس در گفت وگو با ایسنا، 
در خصوص اینکه چطور می شود که دخترها و پسرها به سمت 
در شرایطی  آدم ها  اصولًا  کرد:  اظهار  می روند،  مصرف سیگار 
سراغ سیگار می روند که تحت تأثیر یک فشار روانی هضم نشده 
باشند، برای مثال یک استرس یا افسردگی و یک موج ناامیدی 
اذیت کننده می تواند جرقه های اولیه برای پناه آوردن به مصرف 

سیگار باشد.
وی افزود: به همین علت تجربه های اولیه استفاده از سیگار و 
به  برای مصرف کنندگان  تا حد زیادی حس لذت را  دخانیات 
یک  طبیعی  حالت  در  مغزی  مدارهای  تمامی  می آورد،  وجود 
عملکرد متوسط دارند؛ اما ممکن است در اثر تجربه اول مصرف، 
وقتی که برای بار اول نیکوتین به آن ها می رسد، مدارهای مغز 
به میزان بیشتری فعالیت کنند. در این حالت فرد تمرکز بیشتر و 
حس سرزندگی بیشتری دارد و یک سری پاداش های لحظه ای از 
تجربه های اولیه مصرف سیگار دریافت می کند. اما متأسفانه عمر 
باید تجربه  یا  از مدتی  بعد  پاداش ها خیلی کوتاه است و  این 
مصرف را بالا ببرند تا به لذت اولیه برسند یا نوع مخدر را تغییر 

دهند و سراغ مخدرهای سنگین تر بروند.
این روانشناس در پاسخ به اینکه آیا در تجربه های اولیه سیگار 
افراد احساس آرامش دارد یا خیر؟ گفت: بله، در استفاده های 
اولیه افراد متوجه حس آرامش بیشتر در خود می شوند و تمرکز 
و سرخوشی بیشتری پیدا می کنند، اما نکته مهم این است که این 
قضیه عمر کوتاهی دارد و افراد پس از چندبار مصرف دیگر به 
تجربه اوج آرامش دسترسی پیدا نمی کنند، در واقع این تغییر و 

تحولات در حال مصرف اعتیادزا هستند.
توضیح  سیگار،  در مصرف  کنونی جامعه  درباره وضعیت  وی 
میزان  اخیر  سال  چند  در  شده،  انجام  مطالعات  باتوجه به  داد: 
مصرف دخانیات در کشور ما همواره روبه افزایش است و در 
اولیه حساب  نوجوان و جوان  تقریباً  تا ۲۵ سال که  سنین ۱۵ 
بخواهیم  اگر  رفته و  بالا  به مصرف دخانیات  می شوند گرایش 
یک سری  کنیم،  نگاه  قضیه  این  به  اجتماعی  آسیب  به صورت 
ریشه هایی در جامعه وجود دارد که جوان های ما را به سمت 
سیگار و مواد مخدر سوق می دهد.گوانجی خاطرنشان کرد: در 
هر آسیب اجتماعی وقتی موضوع را بادقت نگاه کنیم، متوجه 
می شویم چند عامل متفاوت وجود دارد که جوان ها وقتی این 
عوامل را تجربه کنند یا در معرض آن قرار بگیرند ناخودآگاه به 
سمت مصرف سیگار و دخانیات کشیده می شوند. اولین عامل 
از  استفاده  رسانه ها  می بینم  متأسفانه  که  است  فرهنگی  انتقال 
سیگار را از طریق سلبریتی ها و بازیگران مطرح نشان می دهند 
در  که  برود  پیش  شکلی  به  فیلمنامه ها  جریان  شده  باب  و 
سمت  به  آدم ها  گرفتاری ها  و  مشکلات  فشار  ناراحتی،  مواقع 
دخانیات  از  استفاده  داد:  ادامه  بروند.وی  دخانیات  از  استفاده 
بین جوان ها  را  فرهنگی  انتقال  بین گروه های مطرح جامعه  در 
نیستند؛  این قضیه مستثنی  از  البته خانواده ها هم  باب می کنند، 
مدام سیگار مصرف  در خانه  نفر  یک  ببیند  که  نوجوانی  یعنی 
می کند ابتلای بیشتری به این قضیه پیدا می کند. ما باید بدانیم 
چه الگوهایی را برای نوجوان ها و جوان ها معرفی می کنیم.این 
استاد دانشگاه درمورد دیگر عوامل، تصریح کرد: عامل دوم که 
باعث می شود افراد به سمت اعتیاد بروند زمانی است که فردی 
خود،  ایده آل  اهداف  به  رسیدن  برای  کند  احساس  جامعه  در 
وسایل مناسبی ندارد، سپس به وسایل نامشروع روی می آورد؛ 
آن قدر  جامعه  در  سالم  تفریحات  از  استفاده  وقتی  اینکه  یعنی 
گران باشد که نوجوان و جوانان نتوانند از این تفریح ها استفاده 

کنند به تفریحات کم هزینه تر روی می آورند.

رئیس اداره کنترل و مبارزه با مالاریا وزارت بهداشت، گفت: 
موارد مبتلا به تب دانگی که همگی ورودی به کشور هستند، 
تک گیر است؛ به شکلی که شاید بتوان گفت در یک سال اخیر 
کمتر از ۲۰ مورد مبتلا به تب دنگی وارد کشور شده  و تحت 
اینکه خطر  به  اشاره  با  رئیسی،  احمد  یافته اند.دکتر  بهبود  نظر 
شیوع تب دانگی می تواند عامل تهدیدی برای کشور باشد، در 
عین حال تاکید کرد: اما نکته مهم این است که نظام مراقبت 
قبل  و  می کند  عمل  قدرت  با  ما  کشور  در  واگیردار  بیماری  
به  کرده ایم؛  پیدا  را  بیماری  عامل  پشه  بیماری،  شناسایی  از 
عبارتی مبارزه ما با خود موجود انتقال دهنده بیماری است که 

به مراتب راحت تر از معالجه و درمان بیماران است.
بسیار  مالاریا  بر خلاف  با تب دنگی  مبارزه  اینکه  بیان  با  وی 
سخت است، اظهار کرد: واقعیت این است که از سال ۱۳۹۸ 
که برای اولین بار پشه عامل تب دانگ را که »آئدس مهاجم« 
مشاهده  تاکنون  کردیم،  شناسایی  هرمزگان  استان  در  است 
این پشه  به همان استان و بخش های بندرعباس، جزیره هرمز، 
سیریک و بندر کنگ محدود بوده است و خوشبختانه تاکنون 

در سایر نقاط کشور، موردی از بیماری یا پشه را ندیده ایم.
عدم گزارش انتقال محلی بیماری

فاز طغیان  به  معنای ورود  به  بیمار  مشاهده  داد:  ادامه  رئیسی 
است که نیاز به نوعی دیگر از برخورد دارد. این نشان می دهد 
این  و  است  مراقب  زیادی  حد  تا  ما  بهداشتی  سیستم  که 
تب  نشود.  آلوده  ما  کشور  که  شده  سبب  پیشگیرانه  اقدامات 
دانگی یک بیماری شناخته شده است و اگر توریستی به آسیای 
مبتلا  بیماری  این  به  است  ممکن  کند  و... سفر  جنوب شرقی 

شود ولی درمان می شود.
شناسایی کمتر از ۲۰ مورد مبتلا در یک سال اخیر

او تاکید کرد: موارد مبتلا به تب دانگی که همگی هم ورودی 
به کشور هستند تک گیر است؛ به شکلی که شاید بتوان گفت 
به تب دنگی وارد  مبتلا  از ۲۰ مورد  اخیر کمتر  در یک سال 
سفر  رئیسی،  گفته  یافته اند.به  بهبود  نظر  تحت  و  شده   کشور 
نیمه  و  گرم سیری  مناطق  در  زندگی  یا  گرمسیری  مناطق  به 
گرم سیری، خطر ابتلا به ویروس که باعث ایجاد بیماری دانگ 

می شود را افزایش می دهد.
علائم بیماری تب دانگ چیست؟

وی در خصوص علائم بروز بیماری، توضیح داد: بسیاری از 
یا  علائم  هیچ  است  ممکن  نوجوانان،  و  کودکان  بویژه  افراد، 
نشانه هایی را طی یک فرم خفیف بیماری دانگ تجربه نکنند. 
هنگامی که علائم رخ می دهد، معمولًا ۴ تا ۷ روز پس  از اینکه 
می شود.  شروع  علائم  می شوید،  آلوده  پشه  یک  توسط  شما 
بیماری دانگ باعث بروز تب بالای ۱۰۴ فارینهایت )۴۰ درجه 
عضله،  درد  سردرد،  علائم  از  مورد  دو  حداقل  و  سلسیوس( 
پشت  درد  استفراغ،  تهوع،  حالت  مفصلی،  درد  و  استخوان 

چشم ها، تورم غدد لنفاوی و راش می شود.
بهداشت  وزارت  مالاریا  با  مبارزه  و  کنترل  اداره  رئیس 
یا  دانگ  دهنده  نشانه های تب خونریزی  و  درخصوص علائم 
و  پزشکی  اورژانس  که یک  دانگ  بیماری  بیماری  فرم شدید 
تهدیدکننده زندگی است، بیان کرد: اگر علائمی همچون درد 
لثه یا بینی، وجود  شدید شکمی، استفراغ مکرر، خونریزی از 
که  زیرپوستی  خونریزی  استفراغ،  یا  مدفوع  ادرار،  در  خون 
یا  دشوار  تنفس  برسد،  نظر  به  شدن  کبود  مانند  است  ممکن 
سریع، پوست سرد یا مرطوب، شوک، خستگی، تحریک پذیری 
مراجعه  پزشک  به  فورا  باید  کردید  تجربه  را  بی حوصلگی  یا 
ریه ها،  به  می تواند  دانگ  تب  به  ابتلا  شدید  فرم  زیرا  کنید، 
یابد  افزایش  می تواند  فشارخون  برساند.  آسیب  قلب  یا  کبد 
و باعث شوک و در بعضی موارد مرگ در فرد مبتلای به این 

بیماری شود.
راه انتقال بیماری را بشناسید

می کند.  پیدا  انتشار  پشه ها  توسط  دانگ  بیماری  افزود:  وی 
بیماری  مولد  ویروس  به  آلوده  فردی  پشه،  یک  که  هنگامی  
پشه می شود. سپس  بدن  وارد  ویروس  می زند،  نیش  را  دانگ 
هنگامی که پشه آلوده فرد دیگری را نیش می زند، ویروس وارد 

جریان خون آن فرد می شود.
او با اشاره به اینکه ۴ نوع ویروس  مولد بیماری دانگ است، 
تصریح کرد: پس  از اینکه فرد از بیماری دانگ بهبود پیدا کرد 
نسبت به آن نوع ویروس دارای ایمنی می شود اما به سه نوع 

دیگر از ویروس های مولد بیماری دانگ ایمن نخواهد شد.
از  جلوگیری  و  پشه  جمعیت  کنترل  راه های  درباره  رئیسی 
مواجهه با ناقل بیماری، تاکید کرد: اگر در حال زندگی کردن 
یا مسافرت در ناحیه ای هستید که بیماری دانگ در آنجا شایع 
است، بهترین راه برای جلوگیری از ابتلای به این بیماری این 
است که از مواجهه پشه هایی که این بیماری را منتقل می کنند 
این  ناقل  پشه های  با  مبارزه  موجود  دستورالعمل  به  توجه  با 

بیماری، خودداری کنید.

پیگیری حذف سقف سنی ۲۴ سال برای 
ورود به دانشگاه فرهنگیان

 تکلیف کنکوری های امسال چه می شود؟
مدیرکل دفتر حقوقی وزارت آموزش و پرورش، از رایزنی با 
سازمان سنجش و وزارت علوم در خصوص چگونگی اجرای 
رای دیوان عدالت اداری مبنی بر برداشتن سقف سنی ۲۴ سال 
مهر  که  کنکوری هایی  برای  فرهنگیان  دانشگاه  به  ورود  برای 
امسال دانشجو می شوند، خبر داد.منصور اردستانی درباره رای 
برداشتن سقف حداکثر ۲۴ سال  بر  مبنی  اداری  عدالت  دیوان 
سن برای ورود به دانشگاه فرهنگیان و اجرا شدن یا نشدن این 
رای برای کنکوری هایی که مهر امسال دانشجو می شوند، اظهار 
برای  اداری  عدالت  دیوان  رای  این  اینکه  خصوص  در  کرد: 
امسال قابلیت اجرا دارد یا خیر و آیا داوطلبانی که بالاتر از ۲۴ 
سال سن دارند می توانند امسال رشته های دانشگاه فرهنگیان را 
با سازمان سنجش و وزارت  کنند؛ در حال هماهنگی  انتخاب 
علوم هستیم تا چگونگی اجرا این رای نهایی شود. وی با اشاره 
توضیح  است،  حقوقی  اشکالات  دارای  مذکور  رای  اینکه  به 
داد: مغایرت قانونی این رای را با سیاستهای کلی ایجاد تحول 
خدمت  متعهدین  خاص  قانون  و  پرورش  و  آموزش  نظام  در 
به آموزش و پرورش و نیز آثار و تبعات احتمالی آن را برای 
ریاست دیوان عدالت اداری در قالب درخواست اعمال ماده ۹۱ 
قانون دیوان عدالت اداری تقاضا کردیم. اردستانی با بیان اینکه 
اداری  دیوان عدالت  در  مربوطه  قرار شد کارگروه کارشناسی 
این تقاضا را بررسی کند و در صورت پذیرش، موضوع حسب 
دستور ریاست دیوان در صحن هیات عمومی دیوان مطرح شود، 
افزود: دوستان دیوان عدالت اداری وجه قالب بحث پذیرش و 
ورود به دانشگاه فرهنگیان را دانشجو معلمی نمی دانند بلکه وجه 
قالب این امر را برابر ماده ۶ و ۷ قانون متعهدین استخدام رسمی 
و آزمایشی تلقی می کنند و با مقررات استخدامی قانون مدیریت 

خدمات کشوری تطبیق می دهند.
کرد:  تاکید  پرورش،  و  آموزش  وزارت  حقوقی  دفتر  مدیرکل 
و  ورود  موضوع  این  قالب  وجه  که  است  این  ما  حرف  همه 
پذیرش در دانشگاه فرهنگیان است و دانشگاه فرهنگیان با توجه 
به قانون خاص متعهدین خدمت، پذیرش دانشجو معلم می کند. 
یعنی اگر دانشجو تعهد داد و پذیرفته شد، آنوقت برای اینکه از 
حقوق کارآموزی برخوردار شود حکم رسمی آزمایشی برایش 

صادر می شود. 

عدم انتقال محلی تب دانگی در کشور

 شناسایی کمتر از ۲۰ مبتلا
 در یک سال اخیر

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان البرز 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرج_ناحیه دو

اراضی و ساختمان های  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  هیات موضوع 
فاقد سند رسمی 

تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول/دوم  هیات   ۱۴۰۲۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۱۲۲۶
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرج_ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
شماره  به  رضا  فرزند  یوسفی  شیخ  روستازاده  غلامحسین  آقای/خانم 
به  احداثی  بنای  با  زمین  قطعه  یک  در  تهران  از  صادره   ۲۹۸ شناسنامه 
در  واقع  اصلی   ۶ از  فرعی   ۲۸۰ پلاک  از  مربع  متر   ۷۱۹.۱۵ مساحت 
سایون  آقای/خانم  رسمی  مالک  از  خریداری  آباد  عباس  محمدشهر 
بهاری محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
انتشار  تاریخ  از  توانند  می  باشند  داشته  اعتراضی  متقاضی  مالکیت  سند 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای 
صادر  مالکیت  سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت 

خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۱۲
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۷/۰۳

مهران رشیدی رئیس ثبت اسناد و املاک 
از طرف بحیرائی ۱۴۰۲/۰۶/۰۸
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کالاهایی که حبس می شوند و مصوباتی که کارساز نیستند

به اذعان کارشناسان رسوب کالا معضلی است که می تواند 
توازن عرضه و تقاضا را حتی در کوتاه مدت، بر هم بزند با 
این حال همچنان وضعیت لایحه پیشگیری از رسوب کالا در 

مبادی ورودی کشور بلاتکلیف است.
یکی  به  تبدیل  گمرکات  و  بنادر  در  کالا  رسوب  معضل   
است،  شده  ایران  اقتصاد  دردآور  اما  تکراری  سوژه های  از 
از  ارشد  مقامات  بازدید  خلال  در  هرازگاهی  که  موضوعی 
تیتر یک رسانه های کشور شده  به  تبدیل  بنادر و گمرکات، 
کالاهای  تصاویر  نمایش  می شود.  فراموش  سرعت  به  اما 
اساسی که پس از مدت طولانی حضور در انبارها، در آستانه 
بازار  تقاضا در  قرار دارد؛ در شرایطی که عرضه و  نابودی 
به هم خورده و تولیدکنندگان بعضاً با کمبود و گرانی همین 
کالاها روبرو هستند، حکایت بسیار دردناک و عجیبی است 
نظام حکمرانی  به  نسبت  پیش  از  بیش  را  عمومی  افکار  که 

اقتصادی ناامید می کند.
به صورت دقیق تر می توان گفت که رسوب کالا به خصوص 
کشور  گمرکات  در  دامی  نهاده های  و  اساسی  کالاهای 
چالشی است که همواره در سال های اخیر مشکلات فراوانی 
برای بخش های تولیدی به ویژه مرغ و تخم مرغ ایجاد کرده و 
وابسته  قیمت محصولات  افزایش  و  نتیجه آن کاهش عرضه 
بوده است. بررسی ها نشان می دهد، رسوب کالا در گمرکات 
بر  به طوری که  است؛  داشته  افزایش   ۱۴۰۱ سال  طی  کشور 
 ۸ گذشته  سال  بهمن ماه  در  گمرک  مقامات  اعلام  اساس 
در  کشور  بنادر  در  واسطه ای  و  اساسی  کالای  تن  میلیون 

انتظار ترخیص بوده است.
به آمار تجارت خارجی در سال ۱۴۰۱، ارزش هر  با توجه 
است،  بوده  ۱۶۰۰ دلار  به کشور حدود  وارداتی  تن کالای 
و  بنادر  در  کالا  دلار  میلیارد   ۱۲.۸ حدود  چیزی  بنابراین 
در  تأخیر  روز  هر  که  بوده  ترخیص  منتظر  گمرکات کشور، 
تبعات  و  می دهد  کاهش  را  کالاها  این  کیفیت  و  ارزش  آن 

اقتصادی زیادی را به دنبال خواهد داشت.
انتهای  در  که  مجلس،  پژوهشی  بازوی  گزارش  اساس  بر 
سال گذشته منتشر شد؛ دپوی کالاهای اساسی در بندر امام 
خمینی )ره( از دی ۱۴۰۰ تا دی ماه ۱۴۰۱، حدود ۳۳ درصد 
تن  هزار   ۵۰۷ و  میلیون   ۳ مجموع  از  است.  داشته  افزایش 
 ۷۸ معادل  تن   ۷۵۱ و  میلیون   ۲ شده،  دپو  اساسی  کالاهای 
دانه  جو،  )دانه  شامل  دامی  نهاده های  به  مربوط  آن  درصد 

ذرت، کنجاله سویا و دانه های روغنی( است.
چنانچه مقادیر موجود در لنگرگاه و پای اسکله هم به مقادیر 
مجموع  شود،  اضافه  انبار  در  دامی  نهاده های  موجودی 
و  میلیون   ۴ اسکله  پای  و  لنگرگاه  انبار،  در  دامی  نهاده های 
۶۴۵ هزار تن خواهد بود. رسوب نهاده در بنادر کشور باعث 
گوشتی  مرغداران  نظیر  تولیدی  بخش های  از  برخی  شده 
مضیقه جدی  در  دامی  نهاده های  به  دسترسی  نظر  از  کشور 
قرار گرفته و به دلیل هزینه های بالا میزان تولید کاهش یابد.

دلایل رسوب کالا چیست؟
روایت غالبی که به طور مکرر در جریان بازدیدهای مرسوم 
این  می شود  مطرح  کالا،  رسوب  پدیده  از  مسئول  مقامات 
به کالاهای اساسی در  نیازمندهای شدید  است که علی رغم 
امکان  اداری،  سختگیری های  و  پیچیدگی ها  دلیل  به  بازار، 
ترخیص کالا به وجود نمی آید و این موضوع موجب فساد 
کالاهای اساسی در گمرکات و مبادی ورودی کشور می شود؛ 
حتی  رفته،  بین  از  کشور  سرمایه  اینکه  ضمن  ترتیب  بدین 
در مواردی فاسد شدن این کالاها موجب تخریب انبارها و 
سرایت فساد به سایر کالاها نیز می شود. اما آیا اتکا به چنین 

روایتی برای قضاوت در این مورد الزاماً صحیح است؟!
رسوب  برای  را  متعددی  دلایل  کارشناسان  اساس،  این  بر 
کالا در گمرکات کشور بیان می کنند که مهم ترین آن را عدم 
تأمین ارز و سرمایه در گردش کافی، ثبت سفارش در حجم 
بالا بدون در نظر گرفتن شرایط کشور و زمان بر بودن برخی 

رویه های ثبت سفارش و ترخیص کالا می دانند.
مجلس  پژوهش های  مرکز  کارشناسان  که  آنگونه  همچنین 
شورای اسلامی روایت کرده اند؛ به طور کلی، اقلام موجود 
در انبارهای گمرکی، یا اساساً هنوز به گمرک اظهار نشده اند 
)طبق قانون امور گمرکی، بدون محاسبه مدت زمان اظهارنظر 
قطعی گمرک، مهلت ۵ ماهه ای برای توقف کالا در گمرکات 
در نظر گرفته شده( و یا اینکه متروکه یا ضبطی هستند )طبق 
به  برای ورود  فاقد مجوزهای لازم  استعلامات گمرک، کالا 
ممنوعه،  اقلام  شامل  اینکه  یا  و  شده  داده  تشخیص  کشور 

قاچاق یا دارای حکم قضائی است(.
البته حالت دیگری برای کالاهای موجود در گمرکات وجود 
طی  را  گمرکی  تشریفات  کالا،  صاحب  است  ممکن  دارد؛ 
کرده و در این شرایط، مهلت یک ماهه ای دارد تا با ترخیص 
از گمرک از متروکه شدن کالا جلوگیری کند، در این حالت 
ممکن است به هر دلیلی مهلت در نظر گرفته شده با موافقت 

گمرک تمدید شود و کالا در گمرک بماند.
یکی از علل رایج ماندگاری کالا در گمرکات این است که 
با وجود اتمام مهلت های مقرر، کالا نه به گمرک اظهار شده 

و نه اینکه متروکه محسوب شود؛
برخی از این اقلام اساساً فاقد ثبت سفارش بوده، به کشور 
وارد می شوند و سپس با پیگیری های مکرر و ایجاد فشار بر 
کشور  به  ورود  مجوز  موردی  به صورت  مربوطه،  نهادهای 

اخذ می کنند
برخی از این اقلام اساساً فاقد ثبت سفارش بوده، به کشور 
وارد می شوند و سپس با پیگیری های مکرر و ایجاد فشار بر 
کشور  به  ورود  مجوز  موردی  به صورت  مربوطه،  نهادهای 
ثبت سفارش  دارای  اقلام  این  از  برخی دیگر  اخذ می کنند؛ 
هم هستند اما در تخصیص و تأمین ارز ناکام مانده اند و به 

همین دلیل در گمرکات ماندگار شده اند.
تأیید  و  صدور  کالا،  رسوب  علل  از  دیگر  یکی  همچنین 
به  توجه  بدون  ذیربط  سازمان های  توسط  سفارش  ثبت 
است.  کشور  نیاز  مورد  سقف  و  ارزی  محدودیت های 
بررسی ها نشان می دهد در تأیید مجوز ثبت سفارش از سوی 
دستگاه های مذکور نه تنها سقف تعیین شده، رعایت نمی شود؛ 
بلکه در مواردی چندین برابر بیشتر از نیاز استراتژیک کشور 
زیادی  مقادیر  بنابراین  است.  شده  صادر  ثبت سفارش  نیز 
می شوند  گمرکی  انبارهای  وارد  سفارش،  ثبت  اخذ  با  کالا 
امکان  ارز،  منشأ  تأیید  یا  تأمین  تخصیص،  عدم  به دلیل  اما 
ارز  موارد،  اغلب  در  درحالیکه  داشت؛  نخواهند  ترخیص 

مورد نیاز واردات نیز از کشور خارج شده است.
برای واضح تر شدن جریان می توان به عنوان نمونه به وضعیت 
قیمت  افزایش  شاهد  اخیر  ماه های  در  کرد؛  اشاره  گوشت 
گوشت و مرغ بوده ایم، هرچند برخی از کارشناسان اقتصادی 
اما  می دانند،  مرتبط  ترجیحی  ارز  تأثیر حذف  به  را  امر  این 
تقاضا  و  عرضه  در  تعادل  عدم  نشانگر  ماجرا  دقیق  بررسی 
بر  تأییدی  مهر  نیز  گوشت  و  مرغ  خرید  صفوف  که  است 

این ادعا است.
عجیب اینجاست که در همین مدت ۱۱۰ تن گوشت برزیلی 
یخ زده به مدت یک سال در بنادر کشور وجود داشته است؛ 
نداشته  وجود  اساسی  کالای  این  ترخیص  برای  عزمی  اما 

افزایش  یخ زده،  منجمد  گوشت  دیرهنگام  واردات  نتیجه  و 
عجیب وغریب این محصول بوده است به گونه ای که در حال 
حاضر گوشت کشتار روز با قیمت کمتر از ۴۰۰ هزار تومان 

در دسترس نیست.
از سوی دیگر به عقیده برخی از کارشناسان صنایع غذایی، 
شده  آن  نامطلوب  کیفیت  موجب  یخ زده  گوشت  انبارداری 
و در نهایت مواد مغذی آنکه برای سلامتی بدن مفید است، 

حذف می شود.
عدم هماهنگی و ارتباط سامانه ها

همچنین می توان به این موضوع اشاره کرد که در سال گذشته 
 ۴,۲۰۰ از  اساسی  کالاهای  به  تخصیصی  ارز  نرخ  افزایش 
تومان به ۲۸,۵۰۰ تومان و موضوع تأمین نقدینگی و سرمایه 
واردکننده  شرکت های  برای  جدی  چالش های  گردش،  در 
خورد  رقم  به گونه ای  وضعیت  کرد؛  ایجاد  اساسی  کالاهای 
نتوانست در این خصوص کمک  نیز  بانکی  که حتی سیستم 
کالاهای  سفارش  ثبت  طرفی  از  باشد.  داشته  قابل توجهی 
دلیل  به  کشاورزی  جهاد  و  صمت  وزارت  توسط  اساسی 
اوکراین  و  روسیه  به خصوص جنگ  بر جهان  حاکم  شرایط 
در  اساسی  کالاهای  رسوب  دلیل  همین  به  یافت؛  افزایش 
به  آبان ماه سال گذشته  در  و  یافت  افزایش  گمرکات کشور 

رقم بی سابقه ۴ میلیون تن رسید.
امام  بندر  لنگرگاه  در  کشتی  زیادی  تعداد  حاضر  حال  در 
 ۳۵ پرداخت حدود  به  مجبور  روزانه  و  هستند  )ره(  خمینی 
تا ۴۰ هزار دلار دموراژ هستند؛ در محاسبه هزینه دموراژ با 
یک  فقط  تن  هزار   ۶۰ محموله  با  کشتی  تخلیه  آنکه  فرض 
 ۴۰۰ معادل  رقمی  بکشد  طول  معمول  حالت  از  بیشتر  روز 
با  شد.  خواهد  تحمیل  بیت المال  به  مازاد  هزینه  دلار  هزار 
لحاظ نرخ دلار نیمایی )۲۸۵ هزار ریال( هزینه مازاد تحمیلی 
روز  در  تومان  میلیارد   ۱ از  بیش  کشتی  هر  توقف  به ازای 

خواهد بود.
علاوه بر این، عدم هماهنگی و ارتباط سامانه ها، میان سازمان 
موجودی  از  اطلاع  بنادر،  سازمان  و  گمرک  تملیکی،  اموال 
انبارها و کشتی های موجود در بنادر و بار آن ها را با چالش 

روبرو کرده است.
مصوباتی که کارساز نیستند

اوایل  در  پیش،  تقریباً یک سال  نشان می دهد  اخبار  بررسی 
مردادماه سال گذشته، شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
نظام  تقویت  طریق  از  واردات  ساماندهی  موضوع  به  قوا 
جلوگیری  برای  سازوکارهایی  به کارگیری  و  سفارش  ثبت 
از رسوب کالا در گمرکات ورود کرده و تصمیماتی در این 

زمینه نیز به تصویب رسیده است.
مطابق با اطلاعات منتشر شده از مصوبات این جلسه، مقرر 
مقررات  و  ضوابط  واردات،  وضعیت  بهبود  جهت  به  شد 
برای بررسی و تصویب به جلسه  این زمینه تهیه و  لازم در 
تا  شود  ارائه  قوا  سران  اقتصادی  هماهنگی  شورای عالی 
ثبت  به  واردکنندگان  الزام  جمله  از  واردات  در  انضباط 
کشور  گمرکات  در  کالاها  رسوب  از  جلوگیری  و  سفارش 

محقق شود.
شواهد بیانگر آن است که با وجود گذشت یک سال از این 
اخبار، این مصوبه نیز خود به نوعی درگیر رسوب شده است؛ 
به گونه ای که علی رغم تصویب لایحه پیشنهادی »پیشگیری 
و مقابله با رسوب کالاها در مبادی ورودی کشور و سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی« در هیئت دولت در دی 
ماه سال گذشته، این مصوبه هنوز به مجلس ارائه نشده است. 
پیگیری ها حاکی از آن است که این مصوبه در حال حاضر 
در راهروهای دولت و در کمیسیون های مختلف دولت دست 
و  فراموشی سپرده  به دست  کاملًا  و گویا  به دست می شود 

بایگانی شده است 
در  و  دولت  راهروهای  در  حاضر  حال  در  مصوبه  این 
کمیسیون های مختلف دولت دست به دست می شود و گویا 

کاملًا به دست فراموشی سپرده و بایگانی شده است
مجلس   ۹۰ اصل  کمیسیون  سخنگوی  خضریان،  علی  البته 
اعلام  دولت  می گوید:  خصوص  این  در  اسلامی  شورای 
کرده قصد ارائه لایحه ای برای پیشگیری و مقابله با رسوب 
کالاها در مبادی ورودی کشور دارد که این موضوع همچنان 
انجام نشده است، اما آنچه که مشخص است باید سازوکاری 
اعمال شود تا هر کالایی که بدون ثبت سفارش وارد کشور 
می شود، از ابتدا تخلیه نشود و یا کالاهایی که اعلامیه تأمین 
در گمرکات  ندارد،  تجارت وجود  در سامانه جامع  آن  ارز 

متروکه نشود تا موجبات سوءاستفاده در آینده پیش نیاید.
اساسی  کالاهای  ماندگاری  و  کالا  رسوب  مهر،  گزارش  به 
و احتمال ایجاد چالش های ناشی از رسوب می تواند آسیب 
مالی به دولت و شرکت های ذی نفع وارد کند بنابراین چنانچه 
برخی اصلاحات قانونی همچون تصویب لایحه پیشگیری از 
رسوب کالا انجام شود، طبیعتاً هم در روند عرضه کالاهای 
شاهد  ارزی  منابع  بهینه  مدیریت  موضوع  در  هم  و  اساسی 
تحول جدی خواهیم بود اما با این وجود تعلل دولت در این 

زمینه بسیار جای تأمل دارد.

و  چهارمحال  مرکز  شهردار  کریمی:  بهزاد   – شهرکرد 
توسعه  به  سیزدهم  دولت  توجه  به  اشاره  با  بختیاری 
توسعه  روند  گفت:  کشور  مختلف  مناطق  در  متوازن 

همه جانبه شهرکرد روند شتابان پیدا کرده است. 
تور  دومین  در  سه شنبه  روز  واحدیان  محمدحسین 
خبری مدیریت شهری و بازدید خبرنگاران از ۱۳ پروژه 
جاده  اتصال  پروژه  کرد:  تاکید  شهرکرد  شهرداری  فعال 
امسال  )ع(  قمربنی هاشم  حضرت  میدان  به  نمایشگاه 
به  نخاله برداری  و  خاک برداری  عملیات  تاکنون  و  آغاز 
و  هزار سرویس  پنج  قالب  در  هزارمترمربع   ۴۰ مساحت 
خاک ریزی و دپو شن خاکی و سنگ انفجاری به مساحت 
انجام  هزار سرویس  قالب هشت  در  مترمکعب  هزار   ۶۴

شده است.
وی با اشاره به انجام هشت هزار و ۵۰۰ مترمربع عملیات 
آب  انفجاری،  سنگ  خاکی،  پخش شن  شامل  زیرسازی 
درصد   ۴۰ پروژه  این  فیزیکی  پیشرفت  افزود:  غلطک  و 

است که و به صورت امانی انجام می شود.
واحدیان تصریح کرد: در راستای ساماندهی مشاغل واقع 
در آرامستان بهشت رحمت و ارائه هرچه بهتر خدمات به 
مشارکت  طریق  از  جدید  خدماتی  غرفه های  شهروندان، 
 )BOLT(بی.اُ.ال.تی قرارداد  قالب  در  سرمایه گذاری  با 

انجام شد.
و  سنگ تراشی  گل فروشی،  شامل  را  غرفه ها  این  وی 
مساحت  به  پروژه  این  شد:  یادآور  و  دانست  تشریفات 
در  ریال  میلیارد   ۱۰ افزون بر  اعتباری  با  و  مترمربع   ۱۰۲

سال جاری اجرا شد.
چمن  زمین  احداث  پروژه  به  اشاره  با  شهرکرد  شهردار 
به  پروژه  این  داشت:  اظهار  منظریه  محله  مصنوعی 
ریال  میلیارد   ۱۰ با  مترمربع   ۳۱۸ و  یک هزار  مساحت 

اعتبار در سال جاری انجام شده است.
به  )ع(  علی  امام  بلوار  اتصال  پروژه  اجرای  از  وی 
 ۵۵۰۰ پروژه  این  در  گفت:  و  خبرداد  جهاد  بلوار 
متر جدول سازی   ۱۵۰ و  کوه برُی  و  سنگ برُی  مترمکعب 
 ۴۵۰۰ نوسازی  به  است.واحدیان  شده  پیاده روسازی  و 
مترمربع از زیرسازی معابر شهرکرد با استفاده از ۶۵۰ تنُ 
امانی  به صورت  پروژه  این  تاکید کرد:  و  اشاره  آسفالت 
احداث  به  اشاره  با  شد.وی  اجرا  ریال  میلیارد   ۵۰ با  و 
مساحت  به  پروژه  این  افزود:  میرآباد  در  آفتاب  بوستان 
۱۵ هزار مترمربع با پیشرفت فیزیکی ۵۰ درصد در حال 
اجرا بوده و هم اکنون مجموعه بازی پلی اتیلن آن تهیه و 
نصب شده است.شهردار شهرکرد تصریح کرد: ۶ میلیارد 
ریال اعتبار برای محوطه بازی، سه میلیارد ریال به منظور 
اجرای سیستم روشنایی و ۱۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال 
و  شامل جدول کاری، سنگ کاری  عمرانی  عملیات  برای 
بلوک فرش هزینه شده است.وی با اشاره به اجرای مسیل 
بلوار فرهنگ میرآباد غربی یادآور شد: سال گذشته برای 
میلیارد   ۳۰ در سال جاری  و  ریال  میلیارد   ۲۰ پروژه  این 

ریال تخصیص داده شد.
واحدیان با اشاره به اجرای جاده تپه نورالشهداء به عنوان 
در  داشت:  اظهار  شهرکرد  شهرداری  پروژه های  از  یکی 
این پروژه ۵۰۰ مترمکعب بیس ریزی، یک هزار مترمکعب 
به طول  کوه برُی  و  مترمکعب سنگ برُی   ۱۶۰۰ زیرسازی، 

۵۰۰ متر به صورت امانی اجرا شده است.
وی با اشاره به اجرای پروژه جاده سلامت از سال ۱۳۹۸ 
تاکنون و پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصدی این طرح گفت: 
این پروژه ۱۵۰ میلیارد ریال اعتبار دارد و در آن محور 
پیاده رو  محور  و  کیلومتر   ۱.۶ طول  به  سواری  دوچرخه 

به طول ۶ هزار متر پیش بینی شده است.
طرح  آسفالت  و  زیرسازی  عملیات  به  شهرکرد  شهردار 
خاک ریزی  عملیات  کرد:  تاکید  و  اشاره  سلامت  جاده 
ساب بیس  اجرای  مکعب،  متر  هزار   ۳۲ برابر  طرح  این 
 ۶۰۰ و  هزار   ۲۵ آسفالت  اجرای  مکعب،  متر   ۳۸۴۰
مترمربع، اجرای جدول به طول ۶۴۰۰ متر، اجرای عملیات 

کف پوش به طول ۶۴۰۰ متر انجام شده است.
وی با اشاره به انجام عملیات برق رسانی در پروژه جاده 
به طول  لوله گذاری  اجرای  طرح  این  در  افزود:  سلامت 
تیر   ۷۰ متر،   ۱۲۰۰ به طول  کابل کشِی  متر،  هزار  چهار 

روشنایی و نصب ۱۴۰ سرچراغ انجام شده است.
اشاره  شهرکرد  در  تقاطع ها  اصلاح  اجرای  به  واحدیان 
ترافیک  شورای  در  تقاطع   ۳۰ از  بیش  کرد:  تصریح  و 
مصوبه  شهرکرد  شهرستان  و  بختیاری  و  چهارمحال 
گرفته اند که نیاز به اصلاح هندسی دارد و در این راستا 
امسال شهرداری شهرکرد در نظر دارد ۲۰ تقاطع را با ۶۰ 

میلیارد ریال اعتبار اصلاح کند.
وی یادآور شد: تاکنون چهار تقاطع شامل میدان آیت الله 
دهکردی، تقاطع آیت الله طالقانی و جاده سلامت، ورودی 
 ۱۰ با  استکی  شهید  و  قدس  بلوار  تقاطع  و  اشکفتک 

میلیارد ریال اعتبار اصلاح شده است.
پیشرفت ۸۵ درصدی طرح  به  با اشاره  شهردار شهرکرد 
سال  در  طرح  این  داشت:  اظهار  رهبر  بلوار  عقب نشینی 
اجرا  اعتبار  ریال  میلیارد   ۲۴ با  متر   ۱۸۰ به طول  گذشته 

شد.
گفت:  جنوبی  محرم   ۱۲ مسیل  اجرای  به  اشاره  با  وی 
و  ریال  میلیارد   ۲۰ گذشته  سال  در  پروژه  این  اعتبار 
هزینه کرد آن ۱۸ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال با ۷۰ درصد 
این  ادامه  اجرای  راستای  در  و  برآورد  فیزیکی  پیشرفت 
طرح در سال جاری ۱۰ میلیارد ریال پیش بینی شده است.

روند توسعه شهرکرد 
شتابان شده است

آگهی موضوع  ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره  140260318020004464  مورخ 1402/04/18 هیات 
اراضی و ساختمان های  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  موضوع  
کلاچای  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی   واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد 
نجف  انتشاری  اسداله  آقای   متقاضی   بلامعارض  و  مالکانه  تصرفات 
و  آباد  نجف  از  صادره   313 شناسنامه  شماره  به  علی    فرزند  آبادی 
کدملی 1090969066  در ششدانگ  یک قطعه زمین مشتمل بر خانه   
به مساحت 285/23 مترمربع در قسمتی از )پلاک 476 فرعی( به پلاک  
777 فرعی از 222 اصلی واقع در قریه قاسم آباد علیا بخش 29 گیلان 
از مالکیت رسمی سابق آقای سید محمد سید حسینی محرز گردیده 

است.
روز   15 فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا 
آگهی می شودو در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید  ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ  تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع 
انقضای مدت مذکور  است در صورت  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی 

وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک کلاچای

 خلیلی نیای
 تاریخ انتشار نوبت اول 1402/05/28
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/06/12

م الف  937
***

آگهی موضوع  ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره  140260318020004499  مورخ 1402/04/19 هیات 
اراضی و ساختمان های  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  موضوع  
کلاچای  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی   واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد 
تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی  آقای  علی اجاقی فرزند شکراله   
تهران و کدملی 0084030437   از  به شماره شناسنامه 25686 صادره 
مترمربع    367/51 مساحت  به  محوطه    و  خانه  یکباب  ششدانگ   در 

صورت  از  بنیاد  تفکیکی   654 قطعه  از  قسمتی   ) مسکونی  )کاربری 
رودسر   79 1346دفترخانه    /08/20 مورخ    8944 تفکیکی  مجلس 
 29 بخش  کلاچای  قریه  در  واقع  اصلی   145 از  فرعی   6279 پلاک 
گیلان خریداری شده از مورد مالکیت سازمان اموال و املاک  بنیاد 

مستضعفان انقلاب اسلامی استان گیلان  محرز گردیده است.
روز   15 فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا 
آگهی می شودو در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید  ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ  تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع 
انقضای مدت مذکور  است در صورت  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی 

وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک کلاچای

 خلیلی نیای
 تاریخ انتشار نوبت اول 1402/05/28
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/06/12

م الف  941
*****

آگهی موضوع  ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره  140260318020004615  مورخ 1402/04/23 هیات 
اراضی و ساختمان های  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  موضوع  
کلاچای  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی   واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد 
میاندهی رودسری  متقاضی  خانم زهرا  بلامعارض  و  مالکانه  تصرفات 
کدملی  و  رودسر   از  صادره   5342 شناسنامه  شماره  به  محمد  فرزند 
2690053357   در ششدانگ  یک قطعه  باغ مرکبات و کیوی و انباری 
احداثی    به مساحت 3672/81  مترمربع در قسمتی از )پلاک 595 
قریه  چابکسر  در  واقع  اصلی  از 312  فرعی  به پلاک  3329  فرعی( 
بخش 29 گیلان از مالکیت رسمی سابق  آقای محمد و حسن میاندهی 

رودسری محرز گردیده است.
روز   15 فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا 
آگهی می شودو در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 

2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید  ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ  تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع 
انقضای مدت مذکور  است در صورت  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی 

وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک کلاچای- خلیلی نیای

 تاریخ انتشار نوبت اول 1402/05/28
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/06/12

م الف  937
******

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140260318004003363 مورخه 1402/05/07 هیات 
های  ساختمان  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات مالکانه اتحادیه 

شرکت های تعاونی روستایی شهرستان رودبار تایید قرار گرفت 
از  مشاع  پنج سهم ششدانگ عرصه و یک سهم  از  مشاع  1-چهارسهم 
پنج سهم ششدانگ عرصه و اعیان به مساحت 1079 مترمربع به شماره 
پلاک 2423 مجزی از پلاک 356 از اصلی 19 واقع در کلورز بخش 
20 گیلان از مالکیت  مجتهد زاده و غیرو به آدرس شهرستان رودبار 

کلورز محرز گردیده است.
نوبت آگهی می شود در  مراتب در دو  منظور اطلاع عموم  به  لذا   
اعتراضی  متقاضی  مالکیت  سند  به صدور  نسبت  اشخاص  که  صورتی 
ماه   2 مدت  به  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ  از  توانند  می  باشند  داشته 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 

نمایند.
 بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
رییس ثبت اسناد رودبار

 اکبری
م الف 618

 تاریخ انتشار نوبت اول 1402/05/28
تاریخ انتشار نوبت دوم  1402/06/12

اقتصاد از رکود خارج شد

 میانگین رشد اقتصادی به
 ۴.۲ درصد رسید

رشد اقتصادی کشورمان طی ۲ سال گذشته به طور متوسط 
۴.۲ درصد و این رقم در چهارسال منتهی به ۱۴۰۰ معادل ۶ 
دولت  اقتصادی  رشد  اساس  این  بر  است  بوده  درصد  دهم 

سیزدهم ۷ برابر چهار سال دولت قبل بوده است.
اقتصاددانان،  اقتصادی و دیدگاه  منظر  از  اینکه  به  با توجه   ،
اگر رشد سالانه اقتصادی کشوری در ۲ سال متوالی بالای ۳ 
درصد باشد آن کشور از شرایط رکود اقتصادی خارج شده 
است می توان گفت اقتصاد کشور با گذر از سال های سخت، 

دوران رکود را پشت سر گذاشته است.
رشد اقتصادی کشور در سال ۱۴۰۰ و سال ۱۴۰۱، به ترتیب 
که  است  حالی  در  این  است.  بوده  درصد   ۴ و  درصد   ۴.۴
متوسط چهار ساله منتهی به دولت سیزدهم در دولت دوازدهم، 
۰.۶ درصد بوده است. این در حالی است که متوسط این دو 
سال ۴.۲ درصد است. یعنی رشد اقتصادی دولت سیزدهم ۷ 

برابر چهار سال دولت قبل بوده است.
بر اساس آخرین اطلاعات بانک مرکزی، میزان نرخ رشد گروه 
نفت و گاز در چهار سال دولت دوازدهم منفی ۸.۷ درصد بود 
که این رقم در سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱، به ۱۰ درصد رسیده است.

نرخ رشد گروه صنایع معادن و گاز، در دولت دوازدهم ۱.۹ 
درصد بوده است و در سال ۱۴۰۰ معادل ۱.۱ و سال ۱۴۰۱ 
بخش  در  رشد  نرخ  میزان  بود.همچنین  درصد   ۶.۵ حدود 
این در حالی  صنعت در سال ۱۴۰۱، ۹.۵ درصد بوده است 

است که متوسط در دولت دوازدهم ۱.۹ درصد بوده است.
همچنین متوسط رشد اقتصادی از سال ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۹، ۰.۸ 
درصد بوده است که این میزان در سال ۱۴۰۱، ۴.۲ بوده است 
 ،۱۳۹۹ تا   ۱۳۹۰ از  گذاری  سرمایه  رشد  متوسط  همچنین  و 
درصد   ۶.۷  ،۱۴۰۱ سال  در  و  است  بوده  درصد   ۵.۹ منفی 
ناخالص  تولید  مقدماتی، رشد  آمارهای  اساس  است.بر  بوده 
داخلی )به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵( در سال ۱۴۰۱ نسبت 
به سال قبل معادل ۴.۰ درصد رقم خورد )نرخ رشد مذکور 
در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال قبل از آن معادل ۴.۴ درصد بوده 
سال  در  نفت  بدون  داخلی  ناخالص  تولید  همچنین  است(. 
۱۴۰۱ نسبت به سال قبل ۳.۵ درصد افزایش یافت )نرخ رشد 
 ۳.۹ معادل  آن  از  قبل  سال  به  نسبت   ۱۴۰۰ سال  در  مذکور 

درصد بوده است(.
رشد تولید ناخالص داخلی )به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵( 
سال  مشابه  مدت  به  نسبت   ۱۴۰۱ سال  چهارم  ماهه  سه  در 
ناخالص  تولید  همچنین  خورد.  رقم  درصد   ۵.۳ معادل  قبل 
داخلی بدون نفت در دوره مذکور نسبت به مدت مشابه سال 
قبل ۴.۷ درصد افزایش یافت.همچنین در سال ۱۴۰۱، ارزش 
افزوده تمامی گروه ها شامل نفت، صنایع و معادن، خدمات و 
مدت  به  نسبت   )۱۳۹۵ سال  ثابت  قیمت های  )به  کشاورزی 
 ۱.۱ و   ۲.۷  ،۶.۵  ،۱۰.۰ میزان  به  ترتیب  به  قبل  سال  مشابه 
افزوده گروه ها  افزایش یافت )در سال ۱۴۰۰، ارزش  درصد 
ثابت  قیمت های  )به  معدن  و  نفت، خدمات و صنعت  شامل 
سال ۱۳۹۵( نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن به ترتیب 
افزوده  ارزش  و  افزایش  درصد   ۱.۱ و   ۶.۵  ،۱۰.۱ میزان  به 
گروه کشاورزی به میزان ۲.۶ درصد کاهش یافت(.سه ماهه 
چهارم سال ۱۴۰۱، ارزش افزوده تمامی گروه ها شامل نفت، 
ثابت  قیمت های  )به  کشاورزی  و  خدمات  معادن،  و  صنایع 
سال ۱۳۹۵( نسبت به مدت مشابه سال قبل به ترتیب به میزان 
۱۲.۰، ۹.۰، ۲.۹ و ۱.۵ درصد افزایش یافت.عملکرد شاخص 
تولید کارگاه های بزرگ صنعتی )۱۰۰ نفر کارکن و بیش تر(: 
شاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی )۱۰۰ نفر کارکن و 
افزوده بخش  ارزش  از  به ۷۰ درصد  قریب  با سهم  بیش تر( 
نسبت  ۹/۶ درصدی  افزایش  نشانگر  در سال ۱۴۰۱  صنعت، 
به سال قبل از آن می باشد. بررسی روند رشد فصلی شاخص 
تولید کارگاه های بزرگ صنعتی حاکی از آن است که شاخص 
مزبور در فصول اول، دوم، سوم و چهارم سال ۱۴۰۱ نسبت به 
فصول مشابه سال قبل از آن به ترتیب با رشدهای ۳/۱، ۱۳/۲، 

۹/۵ و ۱۲/۸ درصدی همراه شده است.
به  پرداختی  تسهیلات  حجم  درصدی   ۲۹ افزایش 

بخش های اقتصادی در سال جاری
کل تسهیلات پرداخت شده شبکه بانکی کشور به بخش های 
معادل ۱۳,۵۷۰  ماهه سال ۱۴۰۲  در چهار  اقتصادی  مختلف 
دوره  به  نسبت  میزان  این  که  است  بوده  ریال  میلیارد  هزار 
مشابه سال قبل ۲۸/۸ درصد افزایش نشان می دهد. رشد این 
شاخص در سال ۱۴۰۱ نسبت به ۱۴۰۰ نیز معادل معادل ۴۵.۳ 

درصد بود.

سفرهای دریایی خارجی،
منتظر سوخت یارانه ای

معاون امور دریایی سازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه 
خارجی  دریایی  سفرهای  اجرای  برای  خصوصی  بخش 
وزیران  هیات  در  توافقی  گفت:  است،  کرده  آمادگی  اعلام 
شد  انجام  یارانه ای  به صورت  سوخت  تسهیلات  ارائه  برای 
که وزارت نفت و شرکت پخش باید به تعهداتشان در این 
زمینه عمل کنند.مجید علی نازی  درباره شناورهای مسافری 
و  ایمن سازی  هدفمان  ناوگان  نوسازی  بحث  در  کرد:  بیان 
رفاهی  بحث  و  و خارجی  داخلی  مسافران  ایمنی  بردن  بالا 
مسافران است. در همین خصوص برای بازسازی تاکنون به 
۴۰ فروند از شناورهای مسافری بندر شهید حقانی تسهیلات 
همچنین  داد:  ادامه  دادیم.وی  ارائه  بهره  بدون  و  کم بهره 
برای نوسازی و ساخت شناور مسافری در کشور، همچنین 
بار  شناور رو-رو مسافری )شناورهایی که هم مسافر و هم 
ارائه  و کامیون و خودرو مسافری حمل می کنند( تسهیلات 
می دهیم. این تسهیلات با زمان تنفس و بهره برداری و ساخت 
را  تسهیلات  این  بوده  متقاضی  که  هرکس  به  امسال  است. 
اعطا کردیم. در بازسازی شناور ۴۰ مالک جلو آمدند که به 
آنها پرداخت شده است.معاون امور دریایی سازمان بنادر و 
برای  گفت:  شناورهای سفرهای خارجی  درباره  دریانوردی 
سفر خارجی به کشورهای دیگر تنها جایی که جلو آمده و 
کار می کند،   یک شرکت کشتیرانی است، اما هنوز نتوانستیم 

برای بخش خصوصی تمایل زیادی ایجاد کنیم.
 البته تمام تسهیلات را از سوی سازمان بنادر و دریانوردی 
شناورها  تعمیرات  حوزه  در  تسهیلاتی  حتی  و  دادیم  ارائه 

ارائه دادیم.
سفرهای  برای  خصوصی  بخش  اینکه  بیان  با  علی نازی 
شرکت  این  گفت:  است،    کرده  آمادگی  اعلام  خارجی 
اعلام کرده بود که شناورهایش برای تردد در آب های آزاد 
استانداردهای بین المللی دارد و ما تسهیلات زیادی برایشان 
باید  ۸۰ درصد مصرف سوخت یک شناور  اما  قائل شدیم. 
به صورت یارانه ای به شناورهای مسافری تردد خارجی در 

وهله اول پرداخت شود.
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استان هااستان ها

گاوبانگی؛ فصل شلیک به قلب سلاطین هیرکانی

»بین المللی شدن فرودگاه سمنان« تحقق مطالبه ای مردمی در دولت سیزدهم

مرال ها  مستانه  نعره  سرآغاز  شهریور  نیمه های  فرارسیدن 
از  یکی  است.  هیرکانی  جنگل  شکوه  با  سلاطین  عنوان  به 
جفت  یافتن  برای  که  ایران  طبیعت  موجودات  باشکوه ترین 
مناسب بانگ سرخوشانه سر می دهند اما گاهی به جای شنیدن 
جواب عاشقانه یک مرال ماده، بهره ای جز گلوله شکارچیان 

نمی برند.
 مرال ها جمعیت به شدت نگران کننده ای دارند و به دلیل شکار 
یکی  و  می شود  کاسته  آن ها  تعداد  از  روز  به  روز  بی رویه، 
اختیار  در  را  گونه  این  به  تعرض  فرصت  که  زمان هایی  از 
شکارچیان قرار می دهد، فصل گاو بانگی یا به زبان محلی ها 
»ورزاچمر« است.گاو بانگی فعالیت پر سر و صدای گوزن نر 
همزمان با فصل جفت گیری برای تعیین قلمرو است که در آن 
گوزن نر برای تعیین قلمرو به جنگ با دیگر نرها می رود و با 
ایجاد صدایی شبیه صدای گاو اهلی ، گوزن های ماده را به 

حضور در محدوده قلمرو خود فرا می خواند.
در فصل گاوبانگی اگر گوزن نر صدای همجنس نر دیگری را 
در قلمرو خود بشنود با سرعت به سمت صدا حرکت می کند 

تا گوزن مهاجم را از قلمرو خود خارج کند.
مرال یا گوزن قرمز، نماد تنوع زیستی جنگل های هیرکانی و 
از گونه های حمایت شده است که قلمرو آن از شمال غرب 
تا ارسباران و از شمال شرق تا بخش های از خراسان شمالی 
از جنگل های  گلستان  مرتفع  و  جنگلی  مناطق  و  دارد  امتداد 
از  ملی گلستان در شرق  پارک  تا  نوکنده درغرب  و  بندرگز 

مهم ترین زیستگاههای مرال ایران به شمار می رود.
مرال های ماده در فصل گاوبانگی پس از آن که مرال نر با قرار 
تا قلمرو خود را تعیین  بانگ سر می دهد  بلندی،  گرفتن در 
کند، در فضای باز جنگل جمع می شوند تا وارد حرمسرای 
خارج  قلمروش  از  را  رقبا  می کند  تلاش  که  شوند  حریفی 
برای  موقعیت  ترین  طلبانه  فرصت  از  یکی  زمان  این  و  کند 
شکارچیان است تا عیش خود را با گرفتن قربانی کامل کنند.

شکارچیان فرصت طلب به همین هم قانع نمی شوند و تلاش 
می کنند با تقلید بانگ گوزن های نر به وسیله دمیدن در شاخ 
به طرف خودشان  را  نر  پلاستیکی، گوزن  لوله های  یا  گوزن 
بر  را  آنان  زادآوری  رویای  گلوله  شلیک  با  سپس  و  بکشند 
باد دهند و بی رحمانه آنها را سلاخی کنند.همچنین در فصل 
گاوبانگی، گوزن های نر جوان که موفق به تعیین قلمرو نشده 

مناطق  به حاشیه  تر رانده شده و  نرهای بزرگ  قلمرو  از  اند 
پناه آورده و به آسانی در تیررس شکارچیان گرفتار  جنگلی 

می شوند.
ترشح  دلیل  به  جفتگیری  فصل  در  ها  گوزن  آن،  بر  علاوه 
هورمون از هوشیاری و تمرکز بالایی در شناسایی و فرار از 
دام شکارچیان برخوردار نبوده و به آسانی طعمه صیادان می 

شوند.
به دلیل آسیب پذیر شدن گوزن ها در فصل گاوبانگی، محیط 
به  اقدام  گلستان  جنگلی  مناطق  در  مرال  زیستگاههای  بانان 
نقاط  در  وسیله چادر  به  گاوبانگی  موقت  های  پست  برپایی 
حساس کرده و حفاظت از گوزن ها را تشدید می کنند و این 
در حالیست که در سایر ایام سال، شکار مرال به دلیل پوشش 
مشقت  با  ها  گوزن  هشیاری  و  جنگلی  های  زیستگاه  انبوه 

بیشتری همراه است.
چادرهای گاوبانگی در ۲ نقطه بنا می شوند، تعدادی در راس 
ارتفاعات و پرتگاه های مسلط به پهنه های جنگلی مستقر می 
شوند که از آن بیشتر برای سرشماری و ثبت صدای مرال و 
شمارش این گونه استفاده می شود به طوریکه محیط بانان با 
ثبت صدای مرال و نقاطی که صدا از آن مناطق به گوش می 
رسد برآوردی حدودی از جمعیت مرال ها به دست می آورند 
و اگر احیانا صدای تیری به گوش برسد به سایر محیط بانان 
اطلاع می دهند.نوع دیگر چادرها در کنار چشمه های شور 
)تل او( و دشت های وسیع )اولنگ( در دل جنگل های منطقه 
برپا می شود که در این چادرها محیط بانان هر لحظه امکان 

مواجه با شکارچیان غیر مجاز را دارند.
تقویت  بجز  راهکاری  مرال  حضور  استمرار  و  پویایی  برای 
مشارکت های مردمی در حفظ و حراست از این گونه ارزشمند 
وجود ندارد زیرا نیروی انسانی محدود سازمان محیط زیست 
متمرکز شدن  از همه  مهمتر  البته  و  ها  زیستگاه  و گستردگی 
از  جلوگیری  در  موفقیت  امکان  در شب  سودجویان  فعالیت 

کاهش دست اندازی به حیات وحش را کاهش داده است.
در  گلستان  بان  محیط  یکصد  از  بیش  روزی  شبانه  حضور 
فعالیت  با  مقابله  در  ارزشمندی  نقش  بانگی  گاو  چادرهای 
های سودجویانه شکارچیان غیر مجاز دارد، تلاشی که علاوه 
به گردآوری  ارزشمند منجر  این گونه  از جمعیت  بر صیانت 
ارزشمند  گونه  این  فعلی  از جمعیت  به حقیقت  نزدیک  آمار 

بتوان  منطقه  هر  نیازمندیهای  اساس  بر  تا  می شود  استان  در 
راهکارهای اجرایی مناسبی ترسیم کرد.

مدیرکل حفاظت از محیط زیست گلستان گفت: نعره گوزن که 
در زبان روستاییان به »گاو وحشی« مشهور است برای تعیین 
قلمرو و تصاحب ماده ها از نیمه شهریور تا نیمه مهرماه ادامه 
دارد به طوری که جنس نر با سر دادن فریاد که به »گاو بانگی« 

معروف شده؛ ماده ها را به سوی خود می کشاند.
محمدرضا کنعانی افزود: مرال یا گاو وحشی معمولا در طول 
دوران حیات خود یک بار زاد و ولد می کند و به همین دلیل 
امن بودن محیط زندگی حیوان برای آسیب ندیدن و بقای آن 
از اهمیت زیادی برخوردار است که محیط بانان با توزیع در 
را  شرایط  کنند  می  تلاش  روزی  شبانه  اقامت  و  ها  جنگل 

مدیریت کنند.
مرال در طبیعت  برآورد می شود که حدود ۵۰۰  افزود:  وی 
گلستان وجود داشته باشد و این تعداد اندک ضرورت حفاظت 

بیشتر این گونه باارزش را نشان می دهد.
برپایی چادر گاو بانگی در زیستگاه های مرال گلستان

به  را  آنها  مرال؛  صدای  تقلید  با  شکارچیان  کرد:  بیان  وی 
سوی خود کشانده و چون در مواردی از اسلحه های جدید با 
برخورداری از تکنولوژی های کاهنده صدا استفاده می شود 
امکان رهگیری برای محیط بانان وجود ندارد که این موضوع 

آسیب پذیری حیات وحش را بیشتر کرده است.
به گزارش ایرنا ، براساس مصوبه شورای عالی محیط زیست 
تعیین  ریال  میلیون   ۵۲۵ حدود  مرال  راس  هر  شکار  جریمه 
قانون شکار و صید حبس  این طبق ماده ۱۲  بر  شده، علاوه 
هایی بین سه ماه تا سه سال برای شکارچیان غیرمجاز این گونه 

ارزشمند منظور شده است.
مرال از خانواده گوزن ها و از بزرگترین گونه های جانوران 
شمال  هیرکانی  های  جنگل  آن  طبیعی  زیستگاه  و  علفخوار 
زندگی  ای  گله  صورت  به  معمول  طور  به  که  است  کشور 
می کند، ماده ها تک قلوزا هستند و طول دوران آبستن این 
حیوان به هشت و نیم ماه می رسد.نوع اقلیم استان گلستان که 
دریا، جنگل، کوهستان، دشت و بیابان را در گستره افزون بر 
۲۰ هزار کیلومتر مربع جای داده باعث تنوع گونه های گیاهی 
و جانوری و به تبع آن افزایش طمع متخلفان و شکارچیان به 

این خطه شده است.

از  سمنان  شهدای  بین المللی  فرودگاه  هوایی  مرز  مجوز 
با  استان  به   ۱۴۰۰ آبان  در۱۳  جمهور  رییس  سفر  مصوبات 
انجام اولین پرواز بین المللی از فرودگاه سمنان به مقصد نجف 
اشرف در روز دهم شهریور)دیروز( نمادی از مردم داری و مُهر 

تاییدی بر خدمتگزاری دولت سیزدهم است.
سفرهای  مقصد  به  سمنان  فرودگاه  از  آسمان  فراز  بر  پرواز 
عتبات  و  تمتع  حج  سفر  ویژه  به  کشور  از  خارج  و  داخلی 
از  کویری  خطه  این  مردم  مطالبه  و  دیرینه  آرزوی  عالیات 
اسلامی  شورای  مجلس  در  مردم  نماینده  و  استان  مسوولان 
هفته  در  نهایت،  در  که  می شد  پیگیری  آنان  سوی  از  و  بود 
دولت امسال خوش خبری برقراری پرواز از فرودگاه سمنان به 
مقصد نجف شرف در اربعین حسینی امید و نشاط را در مردم 
دیار دارالمرحمه دوچندان کرد و در مدت زمان کوتاه تمام 
بلیت های هواپیما به مقصد نجف فروخته شد و مردم همچنان 
درخواست افزایش پروازها به مقصد عتبات عالیات را دارند.

نیز  سمنان  همجوار  استان های  در  شهروندان  گفته ها،  طبق 
سمنان  فرودگاه  از  پرواز  خواستار  سفر،  در  تسهیل  دلیل  به 
یک  عزیمت  مثال  عنوان  به  هستند  عالیات  عتبات  مقصد  به 
شهروند از فیروزکوه به سمنان برای سفر با هواپیما در مقایسه 
با عزیمت به تهران در آن همه شلوغی و ترافیک، قابل مقایسه 
نیست و بسیاری شهروندان استان های دیگر پرواز از فرودگاه 
خدمت  فرصت  این  و  دارند  مطالبه  را  مقصدشان  به  سمنان 
به مردم به عنوان ولی نعمتان در دولت آیت الله سید ابراهیم 
رییسی محقق شد تا مهر تاییدی باشد بر مردمی بودن دولت 
جاده  کیلومتری   ۱۰ در  سمنان  استان  مرکز  سیزدهم.فرودگاه 
به سال  سمنان - مشهد واقع شده است و سابقه تاسیس آن 
۱۳۵۵ بر می گردد.طبق گزارش ها، از سال ۱۳۹۴ تا کنون بیش 
از یکهزار و ۲۰۰ میلیارد ریال برای ساخت و تجهیز فرودگاه 
سمنان هزینه شده و جزو فرودگاه های بین المللی کشور است 
محسوب  استان  و  شهر  این  توسعه  برای  خوبی  ظرفیت  که 

می شود.
وسعت مجموعه فرودگاه سمنان در ابتدا ۲۶۰ هکتار بود که 
به ۳۷۰ هکتار افزایش یافت و دارای باند فرودگاهی به طول 
سه هزار و ۱۰۰ متر است که چهاردهم آبان ۹۸ نخستین پرواز 
 ۳۴۶۶ پرواز  شماره  به   ۷۲  Atr نوع  از  مسافربری  هواپیمای 
به مقصد مشهد مقدس  فرودگاه سمنان  از  نفر  و ظرفیت ۶۵ 
انجام شد و در اسفند ماه همان سال با شیوع کرونا پروازها در 
این فرودگاه لغو شد و اکنون این سرمایه گذاری عظیم بعد از 
مدت ها وفقه در بهره گیری به همت دولت سیزدهم فعال شد.

میلیارد   ۳۵۰ تاکنون  سمنان  فرودگاه  گفت:  سمنان  استاندار 
جمهور  رییس  رئیسی  آیت الله  سفر  مصوبات  محل  از  ریال 
اعتبار دریافت کرده است و ۱۷۰ میلیار ریال برای  به استان 
محوطه سازی قرارداد امضا شد.سیدمحمدرضا هاشمی افزود: 
 ۷۰ استان،  به  جمهور  رییس  رئیسی  الله  آیت  سفر  محل  از 
های  زیرساخت  تکمیل  خصوص  در  اعتبار  تومان  میلیارد 
فرودگاه سمنان در نظر گرفته شد که تاکنون ۳۵۰ میلیارد ریال 
تخصیص یافته و پیگیری برای تخصیص بقیه اعتبار در دستور 
کار است.به گفته وی، صدور مجوز مرز هوایی برای فرودگاه 
شهدای سمنان اتفاقی بسیار مبارک  است  که  در دولت سیزدهم 
استان،  در  شاهرود  و  سمنان  فرودگاه   ۲ وجود  و  محقق شد 
فرصت بسیار مطلوبی است که باید پیگیری بهره گیری از این  
گفت:  سمنان  شود.استاندار  انجام  مستمر  صورت  به  ظرفیت 
صادرات محصولات واحدهای صنعتی و کشاورزی از دیگر 
ظرفیت هایی است  که باید در راستای استفاده هرچه بهتر از 
فرصت وجود فرودگاه شهدای سمنان، به بهترین  نحو ممکن 

استفاده شود.
پیشنهاد وزیر کشور برای راه اندازی مرز هوایی صادراتی 

از فرودگاه سمنان
به  سفر  در  گذشته  پنجشنبه  روز  کشور  وزیر  وحیدی  احمد 
استان سمنان و بازدید از فرودگاه سمنان گفت: خوشحالم از 
اینکه مردم در سمنان نسبت به اینکه مرز هوایی برایشان ایجاد 
مردم  و خوشحالی  رضایت  هستند.  و خوشحال  راضی  شده 
برای ما دلچسب و شیرین است.وی ادامه داد: شهرستان سمنان 
مرز صادراتی  بتواند یک  باید  های خوب صنعتی  ظرفیت  با 
صادراتی  هوایی  مرز  یک  به  هوایی  مرز  این  و  باشد  داشته 

تبدیل شود.
فرودگاه  از  پرواز  اولین  انجام  کرد:  خاطرنشان  کشور  وزیر 

شهدای بین المللی سمنان امری بسیار ارزشمند است.
مرز  دارای  کشور  فرودگاه   ۲۵ جزو  سمنان  فرودگاه 

هواپیمایی و پرواز بین المللی

مدیر فرودگاه سمنان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا ابراز کرد: 
به روزترین فرودگاه های  باند فرودگاه سمنان از مجهزترین و 
کشور است که ظرفیت فرود هواپیماهای غول پیکر از جمله 
ایرباس ۳۲۰ را دارد و در اولین پرواز بین المللی از فرودگاه 

سمنان هواپیمای ایرباس ۳۲۰ از باند این فرودگاه برخاست.
شهدای  بین المللی  فرودگاه  افزود:  شجاعی  حسین  کاپیتان 
پرواز  و  هوایی  مزر  دارای  کشور  فرودگاه   ۲۵ جزو  سمنان 
بین المللی است و نخستین پرواز بین المللی از این فرودگاه به 
ایرباس  با ۱۰۰ درصد ظرفیت هواپیمای  مقصد نجف اشرف 

۳۲۰ روز دهم شهریور با حضور زائران اربعین انجام شد.
مدیر فرودگاه سمنان گفت: هواپیمای ایرباس ۳۲۰ دارای ۱۳۰ 
نفر ظرفیت است که در نخستین پرواز بین المللی از فرودگاه 
سمنان به مقصد نجف و با حضور زائران اربعین حسینی تکمیل 
به  سمنان  فرودگاه  از  هواپیما  بلیت  فروش  افزود:  شد.وی 
مقصد نجف اشرف به صورت عمومی و از طریق آژانس های 
هواپیمایی انجام شد.وی ادامه داد: ۲ پرواز با هواپیمای ایرباس 
اشرف یکی  به مقصد نجف  فرودگاه شهدای سمنان  از   ۳۲۰

دهم و دیگری در روز سیزدهم شهریور پیش بینی شد.
شجاعی بیان کرد: پروازهای رفت از سمنان به نجف روز دهم 
شهریور انجام شد و پرواز دوم نیز ساعت ۹ دوشنبه سیزدهم 
به سمنان ساعت های  از نجف  برگشت  پروازهای  و  شهریور 
انجام  شهریور  نوزدهم  و  شانزدهم   ۶ و  دقیقه   ۲۰ و  هشت 
می شود.مدیرفرودگاه سمنان تاکید کرد: استقبال مسافران برای 

برقراری و تداوم پروازها ضروری است.
در  مهدیشهر  و  سرخه  سمنان،  شهرستان های  مردم  نماینده 
با  ایرنا  خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  اسلامی  شورای  مجلس 
سمنان  و  است  توسعه  لازمه  زیرساخت  ایجاد  اینکه  بیان 
فرودگاه  ایجاد  کرد:  اضافه  بود،  محروم  اخیر  سال  چند  طی 
نجف  مقصد  به  پرواز  برقراری  و  سمنان  شهدای  بین المللی 
بیان  با  گلرو  است.عباس  استان  توسعه  در  ارزشمند  اقدامی 
دست  در  کیش  و  عسلویه  چابهار،  به  پرواز  برقراری  اینکه 
پیگیری است، ادامه داد: برای پرواز از مبدا سمنان به مقصد 
نیز با طرف سوریه ای مذاکره شده است.نماینده مردم  دمشق 
کرد:  خاطرنشان  سرخه  و  مهدیشهر  سمنان،  شهرستان های 
برقراری پرواز از فرودگاه سمنان به حج تمتع در سال آینده با 

اهتمام ویژه در دستور کار است.
ظرفیت هایی که چشم انتظار از سرگیری فعالیت فرودگاه 

سمنان است
درباره توجیه فرودگاه سمنان می توان گفت که استان سمنان 
گردشگری  جاذبه های  زمینه  در  زیادی  ظرفیت های  دارای 
موجب  سمنان  فرودگاه  پروازهای  تداوم  و  است  صنعتی  و 
شکوفایی و بهره برداری از این ظرفیت ها برای درآمدزایی و 
دارای  سمنان  استان  آمار،  اساس  می شود.بر  اقتصادی  رونق 
جمعیت بیش از ۷۰۲ هزار نفر است که از این جمعیت حدود 
هزار   ۴۸ حدود  سمنان،  شهرستان  به  مربوط  نفر  هزار   ۲۰۰
نفر  به مهدیشهر، حدود ۱۵ هزار و ۵۰۰  نفر جمعیت مربوط 
نفر مربوط به سرخه، ۹۴ هزار و ۱۹۰ نفر جمعیت مربوط به 
دامغان، در حدود ۱۳ هزار و ۸۴۴ نفر مربوط به آرادان و ۷۷ 

هزار و ۴۲۱ نفر مربوط به گرمسار است که جمع بندی داده ها 
نشان می دهد بیش از نیمی از جمعیت استان با فاصله کمتر از 
یک ساعت به مرکز استان سمنان نزدیک هستند.این آمار نشان 
دهنده توجیه برقراری پرواز از فرودگاه سمنان است و باید با 
اطلاع رسانی و در نظر گرفتن راهکارهای حمایتی مانند اعطای 
کارکنان  حقوق  از  هواپیما  بلیت  بهای  کسر  سفر،  تسهیلات 
دستگاه اجرایی به جای پرداخت نقدی، الزام سفر هوایی برای 
اداری دستگاه های اجرایی، می تواند توسعه و  انجام کارهای 

تداوم پروازها را برای مرکز استان سمنان به ارمغان آورد.
قابلیت های سمنان برای تداوم فعالیت فرودگاه

تاریخی  اثر   ۸۳۳ و  هزار  یک  از  بیش  دارای  سمنان  استان 
شناسایی شده است که تا کنون بیش از ۹۰۰ اثر از این تعداد 
در فهرست میراث ملی به ثبت رسیده است. افزایش چندین 
برابری اعتبارات حوزه گردشگری به منظور تقویت زیرساخت 
مختلف  گردشگری  رویداد  برگزاری  گردشگر،  جذب  و  ها 
بر  گواه  سمنان  استان  در  خارجی  گردشگران  از  میزبانی  و 
ضرورت و توجیه تداوم و توسعه پروازهای فرودگاه سمنان 

برای رونق گردشگری و درآمدزایی است.
بر پایه آمارها، هم اکنون ۱۵ هتل، یک هتل آپارتمان، یک متل و 
پنج مهمان پذیر، ۹۴ اقامتگاه بوم گردی، ۱۷ اقامتگاه سنتی، ۸۷ 
خانه مسافر، پنج مجتمع گرددشگری، ۲ گردشگری کشاورزی 
و ۶ اردوگاه و مرکز تفریحی سرگرمی گردشگری و گردشگری 
کشاورزی، ۲۹ دفتر خدمات مسافرتی، ۴۰ رستوران بین راهی، 
در  گردشگری  آموزش  موسسه  وسه  سنتی  سفره خانه   ۲۰
استان سمنان فعالیت دارد و در مجموع ۳۲۴ واحد تأسیسات 
در  نفر   ۷۳۲ و  هزار  سه  ظرفیت  و  اتاق   ۹۸۷ با  گردشگری 
این  وجود  و  است  گردشگران  به  ارایه خدمات  آماده  استان 

زیرساخت ها توجیهی برای تداوم فعالیت فرودگاه است.
صنعت از دیگر ظرفیت های استان است که به تداوم فرودگاه 
هزار   ۲ سمنان  استان  گزارش ها  طبق  می کند،  کمک  سمنان 
واحد صنعتی و معدنی دارد که ۹۰ درصد مربوط به صنایع 
بقیه مربوط به  کوچک، ۶ درصد مربوط به صنایع متوسط و 
تولید در شهر  زیادی واحدهای  تعداد  و  بزرگ است  صنایع 
سمنان به سمت غرب استان قرار دارد که از فرودگاه بی بهره اند 
و تداوم و توسعه پروازهای فرودگاه سمنان ابزار مناسبی برای 
جذب سرمایه گذار، موثران اقتصادی و توسعه صنعت استان 
دانشگاه های  مرجع  سامانه  اطلاعات  است.براساس  سمنان 
وجود  دانشگاهی  و  علمی  مرکز   ۲۳ سمنان  استان  در  ایران، 
هیات  استاد و عضو  و  دانشجو  هزار  به ۷۰  نزدیک  دارد که 
علمی دارند، البته در آمار گفته شده اطلاعات دانشگاه های فنی 
و حرفه ای لحاظ نشده است.دانشگاه سمنان دارای ۱۳ هزار 
دانشجو در مقاطع تحصیلات تکمیلی، کارشناسی و کاردانی 
دانشگاه  و  دارد  علمی  هیات  عضو   ۴۰۰ به  نزدیک  و  است 
علوم پزشکی استان سمنان نیز، بیش از سه هزار دانشجو دارد 
آموزشی  و  درمانی  مراکز  و  بیمارستان   ۶ دانشکده،  و هشت 
در شهرستان های سمنان، دامغان، گرمسار، مهدیشهر، سرخه 
و آرادان را زیر پوشش دارد و این آمار خود توجیه دیگری 

بر ضرورت توسعه و تداوم فعالیت فرودگاه در سمنان است.

 اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی برای پنج دهک نخست 
و  یارانه ها  اعتبار  تومانی  هزار   ۱۲۰ افزایش  به  جامعه، 

تثبیت قیمت کالاهای اساسی تا پایان سال منجر شد.
رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  کلان مأموریت های  از  یکی   
و  مطلق  فقر  با  مبارزه  سیزدهم  دولت  در  اجتماعی 

مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها است.
به  داشت  وجود  مسیر  این  در  که  عمده ای  چالش های 
عدم به روز بودن آمار و اطلاعات مشمولان واقعی یارانه 
و تبعات ناشی از اجرای قانون هدفمندکردن یارانه ها بر 

تامین نهاده ها و رشد هزینه ها مربوط بود.
وزارت تعاون برای رفع این چالش ها چند اقدام کلیدی 

را در دستور کار خود قرار داد. 

در قدم نخست، شناسایی پنج دهک نخست جامعه آغاز 
شد. نتیجه این کار شناسایی ۲۴ میلیون نفر دهک یک تا 
ساماندهی  برای   ۹ تا  چهار  دهک  نفر  میلیون   ۵۴ و  سه 

پرداخت یارانه بود.
در قدم بعدی، یارانه نقدی برای افراد عادی و سه دهک 
پایین درآمدی، نزدیک به هفت تا ۹ برابر افزایش یافت. 
نفر  هزار   ۴۰۰ و  میلیون  پنج  حدود  معرفی  و  شناسایی 
افراد فاقد پوشش بیمه پایه به بیمه سلامت و نیز شناسایی 
و ثبت ۴۹۵ هزار نفر نیازمند در سامانه »حامی« و معرفی 
آنان به نهادهای حمایتی، از دیگر اقداماتی بود که برای 
یارانه ها  عادلانه  توزیع  و  مردمی سازی  چالش های  رفع 
برداشته شد.نتایجی که اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی 
سلامت  و  امنیت  راستای  در  نخست  دهک  پنج  برای 
یارانه ها  تومانی  هزار   ۱۲۰ افزایش  به  داد،  رخ  غذایی 

و تثبیت قیمت کالاهای اساسی تا پایان سال منجر شد.
به گزارش ایرنا، اکنون هر عضو خانوار دهک های یک تا 
نقدی دریافت می کند.  یارانه  تومان  مبلغ ۴۰۰ هزار  سه، 
قیمت های  مبنای  با  که  استانداردی  کالای  سبد  از  اگر 
کنند  خرید  تومان  هزار   ۲۰۰ مبلغ  شده،  تعریف   ۱۴۰۱
تشویقی  یارانه  اعتبار  نفر،  هر  به ازای  تومان  هزار   ۱۲۰
به  است  کافی  کار  این  برای  کرد.  خواهند  دریافت 
پذیرنده  کشور  سراسر  در  که  فروشگاهی  هزار   ۱۲۰
قلم  کنند.۱۱  مراجعه  هستند،  الکترونیکی  کالابرگ های 
الکترونیک  کالابرگ  طرح  در  شده  اعلام  اساسی  کالای 
مرغ،  گوشت  مرغ،  تخم  پنیر،  بطری،  کم چرب  شیر 
روغن مایع، ماکارونی، برنج ایرانی، لبنیات، قند و شکر، 
حبوبات و گوشت منجمد گوساله است. این سبد غذایی، 
تامین کننده کالری مورد نیاز خانواده ها با هدف سلامت 
در  ارزان  قیمت  با  که  است  غذایی  فقرزدایی  و  تغذیه 

اختیار خانوارها قرار می گیرد.

به همت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام شد؛

افزایش ۱۲۰ هزار تومانی 
اعتبار یارانه ها و تثبیت قیمت 
کالاهای اساسی تا پایان سال

احداث بیش از ۲ هزار طرح 
صنعتی در چهارمحال و بختیاری

 در حال انجام است

و  معدن  صنعت،  مدیرکل  شهرکرد:   – کریمی  بهزاد 
سرمایه  روند  به  اشاره  با  بختیاری  و  تجارت چهارمحال 
سیزدهم  دولت  در  معدن  و  صنعت  و  بخش  در  گذاری 
گفت: هم اکنون بیش از ۲ هزار طرح صنعتی در این استان 

در حال ساخت است.
دولت  هفته  از  روز  ششمین  با  همزمان  رحمتی  فضل الله 
اقتصادی  تیم  مدیران  خبری  نشست  در  سال جاری 
چهارمحال و بختیاری به میزبانی کارخانه سیمان شهرکرد، 
فیزیکی  پیشرفت  طرح   ۴۶۰ تعداد  این  از  کرد:  تاکید 

بالای ۶۰ درصد دارد.
وی با تکمیل و بهره برداری از ۴۶۰ طرح صنعتی دارای 
و  چهارمحال  در  ۶۰درصد  بالای  فیزیکی  پیشرفت 

بختیاری رتبه استان در ردیف ۱۱ کشور قرار می گیرد.
واحد   ۶۰ سیزدهم  دولت  فعالیت  مدت  در  افزود:  وی 
صنعتی چهارمحال و بختیاری که از مدار خارج شده بود، 

دوباره احیاء و وارد چرخه تولید شد.
سرمایه گذار  جذب  درصدی   ۵۵ افزایش  به  رحمتی 
اشاره  سال جاری  با  همزمان  بختیاری  و  چهارمحال  در 
پروانه   ۶۱ و  جدید  جواز   ۱۴۳ امسال  کرد:  تصریح  و 
بهره برداری در استان صادر و با افزایش ۱۴ درصدی در 

اشتغال برای یک هزار و ۱۰۰.نفر اشتغال زایی شد.
در  معدنی  خوب  بسیار  پهنه   ۲ کشف  به  اشاره  با  وی 
چهارمحال و بختیاری و پیگیری برای ثبت آن ها یادآور 
استان در دستور  این  شد: فعال سازی ۱۸ معدن غیرفعال 

کار قرار دارد.
و  چهارمحال  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رییس 
بختیاری با اشاره به صدور ۲۰ گواهی کشف و ۹ پروانه 
استخراج  داشت:  اظهار  استان  معدن  حوزه  در  اکتشاف 
از معادن استان از ابتدای سال جاری تاکنون ۱۳۱ درصد 

نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش داشته است.
وی خاک نسوز، دولومیت، گچ، سنگ لاشه، سنگ آهن، 
معدنی  مواد  مهم ترین  از  را  سیمان  اولیه  مواد  و  منگنز 
اخیر  سال   ۲ در  گفت:  و  دانست  بختیاری  و  چهارمحال 
۱۲.میلیون و ۸۰۰ هزار تن ماده معدنی در استان استخراج 

و ۲ هزار نفر اشتغال زایی شد.
صنعتی  سرمایه گذاری  مدت  این  در  کرد:  تاکید  رحمتی 
 ۴۱۱ به  رشد  درصد   ۱۵۱ با  بختیاری  و  چهارمحال  در 

هزار و ۳۸۱ میلیارد ریال رسیده است.

سرپرست منطقه شش عملیات انتقال گاز خبر داد:

انتقال بیش از۴۱ میلیارد متر مکعب گاز 
از منطقه شش به نیروگاه ها و صنایع

شش  منطقه  سرپرست   - نسیم  خبرنگارروزنامه  بندرعباس- 
عملیات انتقال گاز گفت : منطقه ۶ عملیات انتقال گاز با تحت 
کشور،  آبی  و  خاکی  پهنه  از  درصد   ۲۷ دادن  قرار  پوشش 
پهناورترین منطقه عملیاتی انتقال گاز کشور نام گرفته که استان 
های هرمزگان، کرمان، سیستان و بلوچستان و بخش های از 
دارد.»رضا  خود  راهبری  تحت  را  فارس  و  یزد  های  استان 
رفیعی« درجمع خبرنگاران، انتقال ایمن، پاک، پایدار و بهره 
افزود:  و  کرد  عنوان  شرکت  وظایف  جز  را  طبیعی  گاز  ور 
که  درکشوراست  ای  منطقه  گازتنها  انتقال  عملیات   ۶ منطقه 
انتقال  عملیات   ۶ دراختیاردارد.منطقه  آبی  زیر  گاز  لوله  خط 
گاز همچنین به جهت دارا بودن ۴ فصل جز منحصر بفرد ترین 
کرد:کارکنان  خاطرنشان  وی  است.  کشور  گاز  انتقال  مناطق 
این شرکت درشرایط سخت جوی، گرمای ۵۰ درجه هرمزگان 
استان کرمان خدمت می  منفی ۱۵ درجه کوهبنان  و سرمای 
انتقال  کنند.»رفیعی«ادامه داد: برای صیانت از سرمایه ملی و 
حریم  مستمردر  فیزیکی  های  برگشت  پایدارعلاوه  و  ایمن 
خطوط و رعایت پروتکل های استاندارد ،خطوط تحت پایش 
هوشمند، حفاظت الکترونیکی وسامانه ضد سرقت است.وی 
با اشاره به عملکرد منطقه شش عملیات انتقال گازاظهارداشت: 
با توجه به شروع زود هنگام گرمای بالای ۵۵ درجه و شرجی 
طاقت فرسای ۸۰ درجه ای در جنوب و جنوب شرقی کشور 
امسال شاهد انتقال بی سابقه حجم گاز به بیش از ۲ میلیارد 
متر مکعب در تیرماه و همچنین ۲ میلیارد متر مکعب در خرداد 
انتقال گاز در  افزایش ۱۶/۵ درصدی حجم  ایم که  بوده  ماه 
چهار ماهه اول سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل را 
به دنبال داشته است.سرپرست منطقه شش عملیات انتقال گاز 
از ۹۰ درصد حجم  بیش  انتقالی  از مجموع گاز  اضافه کرد: 
گاز انتقال داده شده توسط نیروگاه ها و مجتمع های صنعتی و 
سایر صنایع مصرف شده و ۱۰ درصد نیز به مصارف تجاری 
داد:در  ادامه  رفیعی  است.رضا  یافته  اختصاص  خانگی  و 
حال حاضر بیش از ۲۰ نیروگاه و ۳۷ صنعت بزرگ از قبیل 
راهبری  حوزه  در  و…  معدنی  فولادی  صنایع  ها،  پالایشگاه 
این منطقه، انرژی پاک را دریافت می کنند.وی با بیان اینکه 
روزانه بین ۷۰ تا ۱۱۰ میلیون مترمکعب گاز از منطقه شش  به 
انتقال  گاز  اظهارداشت: حجم  شود  می  منتقل  کشور  سراسر 
یافته از این منطقه از سال ۱۴۰۰ تا کنون ۴۱ میلیارد و ۲۶۰ 
میلیون متر مکعب بوده است.»رفیعی«همچنین از تحویل گاز 
و  پوشش  تحت  گاز  گیری  اندازه  ایستگاه   ۱۴۵ از  بیش  در 
نظارت این منطقه به شرکت های گاز استان های هرمزگان، 
کرمان، سیستان و بلوجستان، جنوب یزد و شرق فارس خبر 
دلیل  به  مناطق  سایر  در  تابستان  فصل  در   : افزود  وی  داد. 
مصرف کمتر گازعملیات تعمیرات و اورهال صورت می گیرد 
درجه   ۵۵ دمای  در  و  تابستان  فصل  که  است  درحالی  این 
به دلیل افزایش تولید برق در نیروگاهها ، اوج کار کارکنان 
منطقه شش عملیات انتقال گاز است. »رفیعی« به مبادی تولید 
و تأمین گاز انتقالي به منطقه ۶ عملیات انتقال گاز اشاره کرد 
و افزود: گاز انتقالی از طریق خط لوله ۵۶ اینچ هفتم سراسري، 
۴۲ اینچ ارسنجان/رفسنجان منشعب از خط چهارم سراسری و 
همچنین پالایشگاه گاز سرخون و قشم، پالایشگاه گاز هنگام 

و تاسیسات گورزین صورت می گیرد.

مدیر کل صنعت معدن و تجارت استان کهگیلویه و 
بویراحمد خبر داد؛

 تشدید بازرسی و نظارت ها در پنج ماهه نخست 
سال ۱۴۰۲ از بازار و واحدهای اقتصادی استان 

نسبت به مدت مشابه سال قبل
و  کهگیلویه  استان  تجارت  و  معدن  صنعت  کل  مدیر 
اول  ماهه  پنج  در  بازرسی  فقره   ۵۸۵۷۰ تعداد  از  بویراحمد 
کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  داد.به  ۱۴۰۲خبر  سال 
بویراحمد؛کریم  و  کهگیلویه  استان  تجارت  و  معدن  صنعت 
استان کهگیلویه  روزبهان مدیر کل صنعت معدن و تجارت 
و بویراحمد در حاشیه یادمان شهدای کارمند استان در جمع 
اداراه کل صنعت، معدن  انجام شده  اقدامات  به  خبرنگاران 
و تجارت استان  و شهرستان های تابعه در بازرسی از بازار 
نخست  ماهه    ۵ در  اقتصادی  واحدهای  و  اساسی  کالاهای 
و  نظم دهی  راستای  در  داشت:  اظهار  و  کرد  اشاره  امسال 
انسجام بیشتر فرایند تنظیم بازار، بازرسی های مستمر توسط 
تیم  های بازرسی و نظارت صنعت، معدن صورت می گیرد و 
در این مدت نیز۵۸ هزار  و ۵۷۰ بازرسی با حضور بازرسان 
شهرستانهای  و  استان   تجارت  و  معدن  صنعت،  کل  اداره 
همکار،  دستگاههای  با  مشترک  گشت  طی  همچنین  و  تابعه 
اصناف،پلیس  بسیج  کشاورزی،  جهاد  حکومتی،  تعزیرات 
اتاق  اقتصادی،بازرسان  امنیت  انتظامی،پلیس  نیروی  اماکن 
این  که  است  شده  انجام  و....  های صنفی  اتحادیه  اصناف، 
تعداد بازرسی  انجام شده منجر به تشکیل ۱۸۶۹فقره پرونده 
برای واحدهای متخلف شده که ارزش ریالی آن ۱۶۵,۴۱۸ 
بررسی  را  ویژه  نظارت  از  باشد.وی هدف  ریال می  میلیون 
قیمت ها، جلوگیری از دپوی کالاها و اقلام ضروری، پایش 
از هر  بازار و جلوگیری  اقتصادی در سطح  فعالان  عملکرد 
گونه تخلف صنفی دانست و بیان کرد: در این مدت نسبت 
به سال گذشته ۹ درصد بازرسی  ها افزایش پیدا کرده  که 
بیشترین بازرسی ها مربوط به کالاهای اساسی و استراتژیک 
شامل فرآورده های پروتئینی از جمله گوشت قرمز و گوشت 
پرونده  و  بوده   ... و  نباتی  روغن  شکر،  لبنی،  مواد  مرغ، 
متخلفین پس از تحقیقات تکمیلی، جهت سیر مراحل قانونی 
در اختیار تعزیرات حکومتی قرار گرفته است.کریم روزبهان 
بین  جدید  کار  تقسیم  و  بیشتر  هماهنگی  لزوم  بر  تأکید  با 
روند  ادامه  در  امیدواریم  کرد:   تصریح  مسئول  دستگاه های 
بازرسی ها و نظارت همه دستگاه های نظارتی همکاری لازم 
کنونی  شرایط  به  اشاره  با  مسئول  مقام  باشند.این  داشته  را 
بازار نشان کرد: متاسفانه برخی افراد فرصت طلب از شرایط 
کنونی سوء استفاده کرده و اقدام به گران فروشی، کم فروشی 
و احتکار کالاها می کنند که باید با این گونه عوامل برخورد 
و  معدن  صنعت  کل  پذیرد.مدیر  صورت  قانونی  و  قاطع 
سوی   از  شکایات  طرح  مختلف  طرق  درخصوص  تجارت 
یکپارچه  سامانه  به  مراجعه  با  مردم  کرد:  اعلام  شهروندان 
استان و  تجارت  و  معدن  صنعت،  کل  اداره  خبری  ستاد 
اقدام  خود  شکایت  تنظیم  به  نسبت  می توانند  شهرستان ها 
طریق  از  را  خود  شکایات  مردم  کرد:  خاطرنشان  کنند.وی 
الکترونیکی  نشانی  به  سازمان حمایت  پورتال   ،)۱۲۴( تلفن 
www.cppo.ir، سایت )ir.۱۲۴( و اپلیکیشن آپ مطرح کنند، 
قالب  در  یعنی  باشد،  پیگیری  قابل  آنها  شکایت  چنانچه 
یا  صنفی  نظام  کنندگان،  مصرف  حقوق  از  حمایت  قوانین 
تعزیرات حکومتی تعریف شده باشد اقدامات لازم صورت 

خواهد پذیرفت.
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محاسبات اشتباه از آب درآمد؛
جزئیات بدهی دو و نیم میلیون 

دلاری پرسپولیس

مناف هاشمی:
 خیلی ها به تیم ملی امید، امید نداشتند

 باید برنامه  ۸ ساله تدوین شود

انوشیروانی مطرح کرد؛

بدهی ۶ میلیاردی چالش جدی وزنه برداری
 شرکت توسعه کوتاه نمی آید

به  میلیاردی   ۶ تقریبا  بدهی  از  وزنه برداری  فدراسیون  رئیس 
چالش  بدهی  این  گفت:  و  داد  خبر  تجهیز  و  توسعه  شرکت 
اصلی فدراسیون شده و تلاش ها برای این که بتوانیم آن را 

»صفر« کنیم به جایی نرسیده است.
سجاد انوشیروانی درباره بدهی فدراسیون به شرکت توسعه و 
نگهداری اماکن ورزشی گفت: فدراسیون حدوداً ۴ میلیارد و 
۶۰۰ میلیون تومان به شرکت توسعه و تجهیز بدهکار بود که 
کبکانیان در ورزشگاه شهید  بابت سالن  پیش هم  چند وقت 
مجموع  در  که  بدهکار شدیم  میلیون   ۸۰۰ تا   ۷۰۰ شیرودی، 
تومان می شود.  میلیارد   ۶ به  نزدیک  این شرکت  به  ما  بدهی 
چند وقت پیش در دیوان محاسبات از شرکت توسعه و تجهیز 
به  توجه  با  بنابراین  کنند،  صفر  را  خود  بدهی  که  خواستند 
شرکت  به  را  خود  بدهی های  باید  فدراسیون ها  موضوع  این 

پرداخت کنند.
بدهی به شرکت توسعه چالش اصلی ماست

وی افزود: به اعتقاد من اماکن استادیوم آزادی برای ورزش های 
تخصصی است ولی متأسفانه بدهی سنگینی بابت این موضوع 
روی دست فدراسیون مانده و در این چند سال هم روی هم 
انباشته شده است. یکی از چالش های فدراسیون وزنه برداری با 
پیمانکار شرکتی است که سالن مسابقات وزنه برداری را برای 
برگزاری کنسرت و همایش اجاره کرده است. ما این قرارداد 

را بررسی کردیم و به مبلغ ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان بسته 
شده بود اما با توجه به دوران کرونا و تعطیلی که وجود داشت 
شرکت  به  سالن  اجاره  برای  میلیون   ۸۰۰ و  میلیارد   ۱ مبلغ 
دوباره  داریم  قصد  برنامه ریزی  با  بود.  شده  پرداخت  توسعه 
این سالن را اجاره بدهیم اما این بار با شرایط مناسب این کار 
انجام می شود. به هیچ عنوان این سالن برای برگزاری کنسرت 
اولویت  اجاره داده نمی شود چرا که آرامش وزنه برداران در 
است و تا نیمه های شب نباید سر و صدا مانع استراحت آن ها 
و  همایش  برگزاری  هدف  برای  را  سالن  این  بنابراین  شود، 

کنفرانس اجاره خواهیم داد.
قادر به پرداخت بدهی شرکت توسعه نیستیم

اینکه  به  توجه  با  کرد:  تأکید  وزنه برداری  فدراسیون  رئیس 
که  خواستند  توسعه  شرکت  از  بازرسی  و  محاسبات  دیوان 
با آن ها مکاتبه کردیم و گفتند  ما هم  بدهی ها را صفر کنند، 
این  واقعیت  اما  بدهیم  به شرکت  سال  پایان  برای  یک چک 
است که ما قادر به پرداخت این چک هم نیستیم. این موضوع 
در  من  شده،  وزنه برداری  فدراسیون  برای  چالش جدی  یک 
کردم  مکاتبه  خانه  وزارت  معاونین  با  سجادی  ریاست  زمان 
این  تا  این موضوع ورود کند  به  امیدوارم وزارت ورزش  و 
الان  شود.  حل  ورزشی  فدراسیون های  برای  بزرگ  چالش 
شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی به خاطر بدهی هایی 

که فدراسیون وزنه برداری دارد با ما قرارداد جدید نمی بندد.
مهم ترین مشکل وزنه برداری نبود تجهیزات است

انوشیروانی در پاسخ به این سوال که خروجی مکاتبات او چه 
نتیجه ای داشته است، عنوان کرد: هنوز هیچ نتیجه ای نداشته اما 
باشد. برخی رشته ها مثل  نتیجه بخش  این مکاتبات  امیدوارم 
است.  زیاد  خیلی  آن ها  هزینه  و  نیستند  درآمدزا  وزنه برداری 
باید درآمدزایی را از وزنه برداری منفک کرد. دخل و خرج ما 
همخوانی با هم ندارد. البته که ما در تلاش هستیم درآمدزایی 
این  تا حدودی  اما  کنیم  مدیریت  را  هزینه ها  و  باشیم  داشته 
کار را می توانیم انجام دهیم. در حال حاضر مهم ترین مشکل 
وزنه برداری نبود تجهیزات است، ما توانستیم قسمتی از آن را 
حل کنیم و با اعتباراتی که جذب کردیم قسمتی از آن را تهیه 

کردیم اما این کافی نیست.
چندین سالن باز شده اما مشکل اصلی ما زیرساخت هاست

برخی  کردن  روز  به  مورد  در  وزنه برداری  فدراسیون  رئیس 
تا   ۱۵ برای  که  وزنه برداری  تخته های  کرد:  عنوان  تجهیزات 
توانستیم  این مدت  در  را سفت کردیم.  است  پیش  ۲۰ سال 
۷ میلیارد اعتبار به کمک سازمان برنامه ریزی و بودجه جذب 
کنیم و آن را در اختیار استان ها قرار دادیم تا تا بتوانیم برخی 
تجهیزات را فراهم کنند. رشته ای مثل وزنه برداری باید بی نیاز 
از این مسائل شود و تنها به پرورش استعدادهای وزنه برداری 
الان  به  تا  گرفتم  تحویل  را  فدراسیون  که  زمانی  از  بپردازد. 
مشکلات  زیرساخت ها  در  اما  شده  بازگشایی  سالن  چندین 
تا  هستیم  تلاش  در  هیأت ها  رؤسای  کمک  به  داریم.  جدی 

مشکلات را حل کنیم.
بدهی  هیچ  گرفتم  تحویل  را  فدراسیون  که  زمانی  از 

نداریم
می کنیم.  استفاده  استان ها  ظرفیت  از  کرد:  تأکید  انوشیروانی 
همین چند روز پیش در استان گیلان بودیم که توانستیم یک 
این  هیأت  تا  بگیریم  اعتبار  استان  این  استانداری  از  میلیارد 
استان بتواند برخی تجهیزات را خریداری کند. برای رسیدن به 
شرایط ایده آل در وزنه برداری همه تلاشمان را به کار می بریم 
اما همانطور که گفتم برای برخی از مشکلات و به خصوص 
از  نیاز داریم.  به کمک وزارت ورزش  بحث شرکت توسعه 
زمانی که فدراسیون را تحویل گرفتم هیچ بدهی به هیچ کجا 
نداریم و حتی اگر شرکت توسعه با ما قرارداد ببندد علی رغم 
اینکه معتقدم این اماکن باید در اختیار ورزش های تخصصی 
قرار بگیرد اما به قرارداد خود پایبند هستیم و به روز پرداخت 

می کنیم.
وی در مورد بازسازی کمپ وزنه برداری گفت: بازسازی این 
کمپ تقریباً ۱۰ میلیارد تومان هزینه دارد، کار سختی است اما 
در تلاش هستیم تا آن را انجام دهیم. ضمن اینکه با بازسازی 
این کمپ از سوی فدراسیون به مدت ۱۵ تا ۲۰ سال این کمپ 

در اختیار فدراسیون قرار می گیرد.

سرمربی تیم ملی والیبال ایران به انتقاداتی که پس از شکست 
این تیم برابر ژاپن در فینال مسابقات قهرمانی آسیا مطرح شد، 

پاسخ داد و گفت: به رفتنم از تیم ملی والیبال نزدیک شده ام.
نایب  از  پس  ایران  والیبال  ملی  تیم  سرمربی  عطایی  بهروز   
قهرمانی تیم ملی در آسیا مورد انتقادات زیادی از سوی اهالی 
برنامه  در  حضور  با  جمعه  امروز  وی  گرفت.  قرار  والیبال 

»ورزشگاه« به این انتقادات پاسخ داد.
چرا تیم ملی ترکیب ثابت ندارد؟

عطایی در واکنش به این پرسش که چرا تیم ملی دارای ترکیب 
به  رسیدن  برای  گفت:  نبود  مسابقات  در  برای حضور  ثابتی 
در  داریم.  نیاز  مختلف  های  روش  و  مسابقات  به  ترکیب 
سالهای گذشته ترکیب ثابت و نزدیکی داشتیم و از شش نفر 
فقط دو نفر جابجا می شدند و اکثر تیم ثابت بود. تغییرات کم 
بود و قابل اعتنا نبود اما ما بازیکنان زیادی را از دست دادیم و 

برای رسیدن به ترکیب زیاد به زمان نیاز داریم.
بازیکنانم تجربه بالایی نداشتند

ترکیب  به  هنوز  ما  داد:  ادامه  ایران  والیبال  ملی  تیم  سرمربی 
اصلی نرسیده ایم. بعد از المپیک بجز میلاد عبادی پور سایر 
بازیکنان تجربه و تعداد بازی ملی زیادی نداشتند. همین امر 
کار را برای ما سخت کرده بود. ما در حال عبور از دور گذر 
از  ژاپن  برای جلوی  بازی  برای  داریم.  کار سختی  و  هستیم 
نتوانستیم جریان  با هیچکدام  اما  بلندزن استفاده کردیم  هفت 
بازی را تغییر دهیم. دلیل اصلی هم این بود که اینها بهم نزدیک 

هستند و این کار ما را سخت می کند.
به سعید معروف هم اتهام می زدند

عنوان  هیچ  به  گفت:  ملی  تیم  در  دستگی  دو  مورد  در  وی 
چنین چیزی درست نیست. قبلا هم به سعید معروف این اتهام 
را می زدند که در همه چیز دخالت می کند. وقتی می بازید 
من  شود.  می  وارد  انتقادی  هر  و  شود  می  زده  حرفی  همه 
میلاد  به  کردم.  محمدموسوی صحبت  و  پور  عبادی  میلاد  با 
گفتم من یک دستیار و مربی خوب خارجی به ما معرفی کند. 
به سیدمحمد هم همین را گفتم. با مربیان دیگری هم مذاکره 
کردیم اما رقم ها بسیار بالا بود. میلاد دو گزینه معرفی کرد که 

یکی از آنها سرمربی پیاچنزا بود.

دستیار مناسب در ایران کم است
عطایی در مورد دستیارانی که روی نیمکت داشت و انتقاداتی 
که در این مورد مطرح می شد گفت: ویژگی های دستیار با 
سرمربی فرق می کند. در ایران وقتی صحبت از دستیار می شود 
همه از سرمربی ها صحبت می کنند. در ایران دستیار مناسب 
خیلی کم داریم. او باید کسی باشد که دستیاری را خوب انجام 
بدهد. ما پول زیادی نداریم که بتوانیم از خارج بیاوریم. مسائل 
اقتصادی و سیاسی ما در این مورد بسیار تاثیرگذار است. پاول 

هم تا پایان لیگ ملت ها با ما قرارداد داشت.
دفاع از شکست برابر ژاپن

بهروز عطایی در مورد شکست های متوالی به ژاپن که در زمان 
حضور او رخ داده است گفت: ژاپن سالها به ما باخت و تا 
سال ۲۰۱۹ همین شرایط ادامه داشت. بد بازی کردن ما برابر 
ژاپن از سال ۲۰۲۰ شروع شد چرا که آنها کار می کردند. این 
شکست ها تنها زمان من هم نبود. در زمان مربی خارجی هم 

ما به ژاپن باخته بودیم.
سرکشی بازیکنان بزرگ والیبال

از  بالاتر  را  خودشان  بازیکنان  برخی  که  این  مورد  در  وی 
سرمربی می دانند و بازیکنان از کادر فنی حرف شنوی ندارند 
گفت: اصلا اینطور نیست. در تیم های بزرگ دنیا هم بازیکنان 
معنای  به  اما  دارند  را  خودشان  خاص  های  سرکشی  بزرگ 
این که دخالت می کنند نیست. والیبال ما سالهاست متهم به 
بازیکن سالاری است. در دوره سرمربیان خارجی قبل تیم ملی 

هم این را می گفتند.
نگاه به مشورت با بازیکن اشتباه است

عطایی ادامه داد: این که بگویند بازیکن سه لیگ ملت ها را 
بالاتر است یک تصور غلط  او از سرمربی  دیده است دانش 
است. خیلی از مربیان بزرگ دنیا چنین تجربه ای را نداشتند اما 
در کارشان موفق بوده اند. من این موارد را قبول ندارم. اینها 
تحلیل اشتباهی است که در والیبال ایران صورت می گیرد. من 
همیشه با کاپیتانم در ارتباط بوده ام و با او مشورت می کرده 
ام. متاسفانه در ایران هر نوعی مشورتی را به عنوان ضعف و 

دخالت نگاه می کنند.
چرا عبادی پور رفت و برگشت شد؟

وی در مورد این که چرا میلاد عبادی پور چند بار به تیم ملی 
البته  به خاطر مصدومیتی که داشت و  او  دعوت شد، گفت: 
تولد پسرش به اردوی تیم ملی دعوت نشد. ما فهرست ۳۰ نفره 
ای داریم که بازیکنان با توجه به شرایطی که دارند و رویدادی 
که پیش رو داریم دعوت می شوند. نگاه به همه بازیکنان یکی 
را  ایران  والیبال  ملی  تیم  هایمان  با حرف  ما  متاسفانه  است. 

کوچک کرده ایم.
شمارش معکوس برای رفتنم شروع شد

به بهروز عطایی پس از شکست  وی در مورد هجمه ای که 
برابر ژاپن وارد شد و حمایت فدراسیون گفت: من با دو خط 
آمدم و با یک خط خودم می توانم بروم. روزی هم که آمدم 
شمارش معکوس برای رفتنم شروع شد. الان هم نزدیک شده 
ام به آن روز. فدراسیون والیبال حمایت کرد اما احساس می 
این غیرطبیعی  است.  فنی  نقدها سمت من و کادر  تمام  کنم 

است.
بی ثباتی روی نیمکت تیم ملی

با بیان این که بی ثباتی روی  سرمربی تیم ملی والیبال ایران 
است گفت:  زده  لطمه  ایران  ملی  والیبال  به  ملی  تیم  نیمکت 
بعد از ولاسکو تاکنون من هفتمین مربی تیم ملی هستم. همه 
منتقدان مدعی هستند که جزو ۱۰ تیم برتر دنیا هستیم. شما یک 
تیم در بین ۱۵ تیم برتر دنیا نام ببرید که در این مدت ۷ مربی 
عوض کرده باشد. دلیلش فشار افکار عمومی و رسانه هاست. 

متاسفانه همه ایرادها را به سرمربی وارد می کنند.
مربی بعدی خارجی قطعا خارجی است

وی در مورد این که آیا بعد از شما سرمربی ایرانی می تواند 
بازهم روی نیمکت تیم ملی بنشیند گفت: تصورم این است که 

بعد از من مربی تیم ملی حتما خارجی خواهد بود.
دستانم بالاست و عذرخواهی می کنم

بهروز عطایی در پایان گفت: صحبت هایی که کردیم اتفاقاتی 
بود که رقم خورده بود. در هیچ رویدادی قرار نیست موفق 
باشیم. من دستم بالاست به عنوان نفر اصلی کادر فنی. از مردم 
تا  بالاست و جلوی مردم  بارها عذرخواهی کردم. دستم  هم 
کمر خم می شوم و عذرخواهی می کنم. امیدوارم نوع نگرش 

ما به والیبال طوری نباشد که این رشته صدمه ببیند.

وام ارزی که باشگاه پرسپولیس برای پرداخت بازیکنان و کادر 
فنی خارجی خود دریافت کرده بود هزینه شد اما خبری از آزاد 
شدن مطالبات از AFC و FIFA نشد تا وثیقه این باشگاه در خطر 

مصادره شدن باشد.
قهرمانی تیم فوتبال پرسپولیس در بیست و دومین دوره لیگ برتر 
به همراه جام حذفی فصل گذشته سبب شد تا این تیم به طور 

خودکار به قهرمانی سوپرجام فوتبال کشور نیز برسد.
پاداشی  هیچ  بدون  کشور  باشگاهی  فوتبال  قوانین  حال  این  با 
از مشکلات  تنها  نه  تا سرخ ها  باعث شد  قهرمانی ها  این  بابت 
قهرمانی های  پاداش  پرداخت  برای  بلکه  شوند  خلاص  مالی 

اعضای تیم نزدیک به ۶۶ میلیارد تومان بیشتر به آنها بپردازد.
اعضای  مالی  مطالبات  پرداخت  برای  پایتخت  سرخپوشان 
بتوانند  تا  شدند  ریالی  و  ارزی  وام های  گرفتن  به  ناچار  تیم 

قراردادهای فصل گذشته را به طور کامل پرداخت کنند.
پس انداز پول بورس برای وام سنگین

باشگاه پرسپولیس برای پرداخت مطالبات خود وام ۱۳۸ میلیارد 
تومانی گرفت که بازپرداختی ۱۵۱ میلیارد و ۱۵۹ میلیون تومانی 
باید داشته باشد. بازپرداخت این مبلغ با توجه به سپرده گذاری 
درآمد حاصل از فروش عرضه اولیه سهام باشگاه صورت گرفت 
بانک  به  باشگاه  از حساب  اندک را  مبلغی  باید  تنها  و سرخ ها 
برگردانند تا اقساطم وام دریافتی را تسویه کنند. تمام این پول 
به طور کامل فصل گذشته صرف بدهی های داخلی و همچنین 
نماند.  باقی  امسال  برای  عددی  هیچ  تا  شد  بازیکنان  قرارداد 
پایه،  تیم های  مربیان،    بازیکنان،  قرارداد  مجموع  است  طبیعی 
پرسپولیس  باشگاهی همچون  تدارکات و…  پزشکی،  کادرهای 
مبلغی فراتر از این رقم باشد. پرسپولیس نیز باقیمانده این مبلغ 
به دست آورد  از طریق حامیان مالی خود و هوادار متمول  را 
تا بتواند با تمام اعضای تیم تسویه قرارداد به جز پاداش هایشان 

داشته باشد.
ارز دو و نیم میلیون دلاری تمام شد

بدهی های  پرداخت  برای  استقلال  همچون  پرسپولیس  باشگاه 
 ۵۰۰ و  میلیون   ۲ وام  خود  جاری  دلاری  قراردادهای  و  ارزی 
بانک عامل گرفت. آنها برای دریافت این پول  از  هزار دلاری 
و  دادند  قرار  بانک  اختیار  در  را  گمنام  ورزشگاه شهدای  سند 
متعهد شدند این پول را به صورت ارزی به بانک باز می گردانند.

هیچ تعهدی برای حفظ ورزشگاه در رهن نیست
دلار  میلیون  نیم  و  دو  پرداخت  باز  تضمین  برای  عامل  بانک 
این  صورتیکه  در  گرفت  پرسپولیس  باشگاه  از  کتبی  ضمانت 
را  فیفا  و   AFC از  خود  مطالبات  از  بخشی  توانست  باشگاه 
دریافت کند باید این مبلغ را به بانک بازگرداند. نکته قابل توجه 
اینجاست هیچ صحبتی درباره تأخیر بلند مدت در دریافت این 
مبلغ ارزی و اینکه ورزشگاه شهدای گمنام غیر قابل فروش است 
کتبی  به صورت  تضمین  این  در حقیقت  است.  نشده  گنجانده 
مبنی بر اینکه پول وام ارزی فقط از طریق درآمدهای این باشگاه 
در نهادهای بین المللی فوتبال بازگردانده می شود، وجود ندارد. 
به عبارت دیگر بانک عامل می تواند پس از حضول قانونی از 
به  عدم دریافت پول از فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا نسبت 

فروش ورزشگاه شهدای گمنام اقدام کند.
یک دلار نمانده است؛ ارز هم برنگشته

صدور  مجوز  دریافت  برای  باشگاه  مدیرعامل  درویش  رضا 
خود  ارزی  بدهی های  تمام  پرداخت  جز  چاره ای  حرفه ای 
بابت  تیم  رختکن  در  مشکلی  اینکه  برای  همچنین  او  نداشت. 
پیش  مربیان  و  بازیکنان  به  پرداختی  وضعیت  شدن  ناهمگن 
نیاید تصمیم گرفت پول قرارداد خارجی ها را همچون بازیکنان 

داخلی پرداخت کند.
پرداختی های درویش تا تیرماه سال ۱۴۰۲ ادامه داشت تا تمام 
مبلغ ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار دلار را خرج کرده و منتظر پرداختی 
اتفاق تا کنون  اما این  بانک شود  به  بازگرداندن آن  AFC برای 

نمانده است.
درآمد ۴ میلیون دلاری بلوکه است

فیفا بابت حضور بازیکنان پرسپولیس در جام جهانی ۲۰۲۲ مبلغ 
این  حضور  بابت  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  و  دلار  هزار   ۶۴۰
 ۴۲۰ و  میلیون  سه  مبلغ   ۲۰۲۱ و   ۲۰۲۰ قهرمانان  لیگ  در  تیم 
هزار دلار به پرسپولیس بدهکار است اما تحریم های ارزی بانکی 
ایران مانع از انتقال این پول می شود تا پرسپولیس نتواند آن را 

پرداخت کند.
کف گیر ته دیگ است

حالا درویش با حساب خالی ارزی، لیگ بیست و سوم را آغاز 
ارزی  قرارداد  از  درصد   ۱۰ تنها  پرداخت  برای  تا  است  کرده 
باقیمانده  اما  شود  روبرو  زیادی  مشکلات  با  تیم  خارجی های 
حاضل از برداشت ۱۵ میلیارد تومان بابت فروش سهام باشگاه 
در عرضه اولیه را ارز خرید تا به کمک یکی دیگر از هواداران 

باشگاه بتواند پول مربیان و بازیکنان خارجی را پرداخت کند.
امضا  خود  مال  حامیان  با  قطعی  قرارداد  هنوز  که  پرسپولیس 
نکرده است دیگر پولی هم از بانک فعلًا نمی تواند قرض بگیرد 

تا شرایط مالی خوبی را برای فصل پیش رو آغاز نکرده باشد.

جواد قراب مدیر اسبق استقلال گفت: اشتباهات محاسباتی در 
عقد قرارداد با بازیکنان خارجی و اتفاقاتی که در این سال ها در 

باشگاه شاهد بودیم کمر استقلال را شکسته است.
جواد قراب بازیکن و مدیر اسبق باشگاه استقلال در گفت وگو با 
خبر ورزشی، درباره اتفاقات اخیر مربوط به شکایت عزیز بک 
آمانوف اظهار داشت: باعث تاسف است که باشگاه بزرگی مثل 
از یک سوراخ گزیده می شود. مگر  بار  برای چندمین  استقلال 
یک اشتباه را چند بار باید تکرار کرد! چند بار باید تاوان داد و 
باز هم درس نگرفت! واقعا خجالت آور است که یک باشگاه 
اشتباهات  مرتکب  اینقدر  سال   ۸۰ به  نزدیک  قدمت  با  بزرگ 

تکراری می شود.
پرونده های سنگین چند  از  بعد  افزود: چطور ممکن است  وی 
سال اخیر مربوط به وینفرد شفر و استراماچونی، باز هم شاهد 
کار  چه  باشگاه  در  افراد  این  پس  باشیم.  قبل  اتفاقات  تکرار 

می کنند؟
من  کرد:  خاطرنشان  استقلال  باشگاه  مدیره  هیئت  اسبق  عضو 
اگر وزارت ورزش  به وزارت ورزش می گیرم.  را  ایراد اصلی 
بیاورد هرگز  باشگاه استقلال  به  مدیر واقعی و مدیر کاربلد را 
شاهد چنین اتفاقاتی نخواهیم بود. اشتباه زمانی رخ می دهد که 
یک مدیر ناکارآمد در باشگاه یا هر مجموعه ای مشغول به کار 
بلکه  تنها اشتباهی رخ نمی دهد  نه  باشد  باشد. اگر مدیر، مدیر 
مجموعه  پیشرفت  باعث  دیگری  از  بعد  یکی  خوب  اتفاقات 
ظرف  افزود:  اخیر  ماه های  اتفاقات  به  اشاره  با  می شود.قراب 
و  تأسف خوردیم  ماه چقدر غصه خوردیم! چقدر  همین چند 
رقابت های  از  باید  ایران  لیگ  قهرمان  چرا  دادیم!  تاوان  چقدر 
مگر  بود!  چه  استقلال  حذف  دلیل  اصلًا  شود؟  آسیایی حذف 
بدهکاری به یک خارجی نبود، حالا باز هم پرونده های خارجی 

یکی بعد از دیگری از راه می رسند. این اتفاقات خجالت دارد.

بهروز عطایی:

به رفتنم از تیم ملی والیبال نزدیک شدم
 مربی بعدی قطعا خارجی است!

بازیکن پیشین پرسپولیس معتقد است: پرسپولیس باید بدون 
تماشاگر بازی ها را ادامه دهد و ذهنیت خود را به خاطر این 

مسائل خراب نکند تا ورزشگاه درست شود.
حسن خان محمدی در ارزیابی از بازی پرسپولیس برابر فولاد 
در هفته چهارم از لیگ برتر فوتبال اظهار کرد: بازی خوبی 
بود و فولاد چون در ۳ بازی اخیر خود نتیجه ای کسب نکرده 
به خود اختصاص بدهد،  بازی را  امتیاز   ۳ بود سعی داشت 
بود  نگرفته  نتیجه  خود  قبلی  بازی  در  چون  نیز  پرسپولیس 
این  امتیاز   ۳ به  سپاهان  از  خود  افتادگی  عقب  جبران  برای 

دیدار نیاز داشت.
او گفت: پرسپولیس نیمه اول موفق نبود چون در فاز حمله 
ندارد  کند  کمک  را  تیم  که  مهاجمی  و  دارد  ایراد  هنوز 
به  توانست  کرد  پیاده  که  تاکتیکی  برنامه  با  دوم  نیمه  اما 
یحیی  که  تعویض هایی  با  و  کند  غلبه  فولاد  دفاعی  فاز 

به  پرسپولیس  تا  کرد  فراهم  را  شرایطی  داشت  گل محمدی 
گل دوم دست پیدا کند.

وی در ارزیابی از نقاط ضعف پرسپولیس گفت: پرسپولیس 
در فاز حمله ایراد دارد و از بازیکن شش دانگ در این خط 
برخوردار نیست و این موضوع برای پرسپولیس به خصوص 
در آسیا شرایط خوبی را رقم نمی زند و پرسپولیس باید فکر 
اساسی برای خط حمله کند. البته در دفاع و هافبک مشکلی 

ندارد و از بازیکنان خوبی بهره مند است.
پایان  در  برتر  لیگ  رقابت های  از  ارزیابی  در  خان محمدی 
هفته چهارم، افزود: لیگ امسال متفاوت از سال گذشته است؛ 
یکسری تیم ها هجومی و تعداد دیگر در خط دفاع قوی عمل 
می زنند.  کاری  هر  به  دست  امتیاز  گرفتن  برای  و  می کنند 
امسال  لیگ  در  پرسپولیس  برای  سرسختی  حریف  سپاهان 
ایده آل تری  شرایط  باید  پرسپولیس  بنابراین  بود.  خواهد 

برسد.  قهرمانی  به  تا  کند  عبور  تیم ها  این  از  تا  باشد  داشته 
البته با کم و کاستی هایی که در لیگ تا به امروز داشتیم اما 
چه  مسوولان  نمی دانم  البته  است.  کننده  راضی  آن  شرایط 
زمانی می خواهند سیستم وی ای آر را بیاورند. واقعا مشکل 
یکسری بازی ها به خاطر یکسری اشتباهات داوری است که 

جبران ناپذیر است.
این  به  پاسخ  در  هم چنین  پرسپولیس  پیشین  بازیکن  این 
پرسش که حضور نداشتن تماشاگران چقدر در افت عملکرد 
مسائل  همین  با  باید  گفت:  است؟  تاثیرگذار  پرسپولیس  تیم 
و مشکلات پرسپولیس پیش برود تا ورزشگاه درست شود؛ 
هم  تا  دهند  انجام  را  خود  بازی های  ذهنیات  همین  با  باید 
ورزشگاه درست شود و هم شاهد حضور تماشاگر در آزادی 
ادامه  را  بازی ها  تماشاچی  بدون  باید  هر صورت  به  باشیم. 

دهند و ذهن خود را به خاطر این مساله خراب نکند.

حسن خان محمدی:

پرسپولیس ذهنیتش را به دلیل نبود تماشاگر خراب نکند

دبیرکل کمیته ملی المپیک در مورد وضعیت تیم فوتبال امید 
نظر می رسد  به  هانگژو گفت:  آسیایی  بازی های  آستانه  در 
 ۲۰ از  بعد  آسیایی  بازی های  در  امیدوارم  است.  آماده  تیم 
تیم  این  به  خیلی ها  که  چند  هر  بیفتد.  اتفاق جدیدی  سال 

امید نداشتند.
مناف هاشمی، دبیرکل  کمیته ملی المپیک به همراه نصرالله 

سجادی از اردوی تیم ملی فوتبال امید بازدید کردند.  
هاشمی در مورد حضور در اردوی ملی پوشان فوتبال گفت: 
آمده ایم به آقای عنایتی و آقای فرقانی خسته نباشید بگوییم 
عنایتی  آقای  که  آن گونه  ببینیم.  نزدیک  از  هم  را  بچه ها  و 
و فرقانی می گویند اعضای تیم روحیه خیلی خوبی دارند. 
به نظر می رسد تیم آماده است. هرچند به سختی از طریق 
طولانی  آماده سازی  دوره  و  شدند  جمع  اینجا  باشگاه ها 
نداشتند. دو، سه ماه کنار هم بودند اما به نظر می رسد باید 

امیدوار به کسب سهمیه باشیم.  
او در ادامه گفت: امیدوارم در بازی های آسیایی بعد از ۲۰ 
تیم  این  به  خیلی ها  که  چند  هر  بیفتد.  اتفاق جدیدی  سال 
امید نداشتند چون خیلی دیر تشکیل شد و انتظار بر این بود 
که فدراسیون از یکسال قبل این هماهنگی را انجام می داد. 
به هر حال از ۵، ۶ ماه گذشته آقای تاج و قلعه نویی تلاش 
کردند، آقای عنایتی هم این مسئولیت را برعهده گرفت و 
از  هم  المپیک  ملی  کمیته  کرد.  حمایت  هم  فرقانی  آقای 
روزی که سرمربی و سرپرست تیم مشخص شدند، به شکل 
اعتبارات مختصری را تصویب کردیم،  بود.  ویژه کنارشان 
امکانات لازم برای بازی ها مثل کیف، کفش، چمدان و حتی 
رئیس  قول هایی هم  است.  توزیع شده  دیروز  توجیبی  پول 

کمیته ملی المپیک داد.  
خاصی  محبوبیت  امید  تیم  کرد:  بیان  ادامه  در  هاشمی 
کنند  تلاش  قوا  تمام  با  دوستان  امیدوارم  دارد.  کشور  در 
بعد  و  شود  شاد  ایران  مردم  دل  تا  بیفتد  اتفاقات خوبی  و 
مدال شویم. حدود ۵۰ سال است که  از ۲۰ سال صاحب 
نتوانسته ایم سهمیه المپیک کسب کنیم. ابتدا به خدا و سپس 
به تلاش این بچه ها امید داریم. قطعا اگر دوستان چند برد 
فوتبال هم حمایت  باشند دولت و فدراسیون  داشته  خوب 

بیشتری می کنند. کمیته ملی المپیک هم کنارشان است.  
هاشمی در پاسخ به این سوال که بخش عمده ای از ناکامی 
برمی گردد،  سرمربی  تغییر  و  مدیریتی  اقدامات  به  امید  تیم 
چه اقداماتی انجام شده که تیم دیگر دچار تغییرات نشود؟ 
ندارد  فنی وکالتی  مسائل  در  المپیک  ملی  بیان کرد: کمیته 
اما حمایت می کنیم. با توجه به امیدی که امروز کادر فنی 
و بچه ها به ما دادند، باید امیدوار باشیم. نباید بگوییم چون 
۴۸ سال کسب سهمیه نکرده ایم، تا یک قرن دیگر هم شاید 
فدراسیون  و  ورزش  وزارت  المپیک،  ملی  کمیته  نتوانیم. 
این  در  که  نتیجه ای  هر  از  فارغ  کنند.  کمک  باید  فوتبال 
برنامه ای هشت ساله تدوین شود و در  باید  مرحله بگیریم 

طول هشت سال آینده امیدوار باشیم. 
دبیرکل کمیته ملی المپیک در مورد اختصاص پاداش به تیم 
امید گفت: در بحث کسب سهمیه المپیک اجازه بدهید این 
تیم سه مسابقه را انجام بدهند، آن وقت کمیته ملی المپیک، 
وزارت ورزش و فدراسیون همه با هم پاداش می دهیم اما 

اجازه بدهید که الان چیزی نگویم. 
او در پاسخ به این سوال که در صورت صعود تیم ملی به 
المپیک، بازیکنان تیم امید از سربازی معاف می شوند؟ گفت: 
این  برای  امتیازاتی که در بحث سربازی وجود دارد،  همه 
بچه ها لحاظ می شود. ضمن این که باید خیلی تلاش کنیم 
تا امتیازات بیش تری بگیریم، چون ۴۸ سال زیاد است. شما 
هم سهم و نقش زیادی دارید که به جامعه امید بدهید و این 
دوستان روحیه بیشتری بگیرند تا از این مرحله عبور کنیم. 
وقتی مردم، دولت، مجلس و فدراسیون امیدوار باشد همه 

کمک می کنند تا پله های بعدی را راحت تر طی کنیم.

پرسپولیس  برتر،  لیگ  انتقالات  و  نقل  پنجره  پایان زمان  با 
هزار   ۶۰۰ بود.مهاجم  خواهد  آزاد  مهاجم  دنبال جذب  به 

دلاری در پرسپولیس!
 در حالی که با جدایی چهار مهاجم، پرسپولیس فقر شدیدی 
را در خط حمله احساس می کند، کادرفنی این تیم همچنان 
به دنبال جذب مهاجم خارجی است و گزینه های مختلف 

خط حمله را بررسی می کند.
مهاجمان  بررسی  ماموریت  نظر  به  که  خانبان  مهرداد 
معرفی شده و سایر گزینه ها را برعهده گرفته، با انتشار چند 
استوری خبر از روند کار خود داد و اعلام کرد که همچنان 

این جستجو ادامه دارد.
این مدت  بر اساس گفته اعضای کادرفنی پرسپولیس، در 
تیم مورد  این  از ۸۰ مهاجم توسط مربیان  بازی بیش  فیلم 
قرار  یحیی  موردتوجه  آنها  اکثر  اما  گرفتند  قرار  بررسی 
نگرفتند و چند گزینه موردنظر نیز شرایط حضور در لیگ 

برتر ایران را نداشتند.
باشگاه پرسپولیس در این مدت با چند مشکل برای جذب 
مهاجم خارجی روبرو بوده است: ۱( کمبود نقدینگی، ۲( 
ایران و ۴( عدم  با حضور در  قرارداد، ۳( مخالفت  سقف 

دسترسی به مهاجم آزاد.
در استوری مهرداد خانبان صفحه ترانسفر مارکت یکی از 
گزینه های پرسپولیس را قرار داده که سابقه مصدومیت او 
را نشان می دهد. این بازیکن که نامش در این صفحه منتشر 
را  مختلف  نواحی  از  از ۲۰ مصدومیت  بیش  سابقه  نشده، 
دارد و به وضوح ریسک خرید بالایی را متوجه خود می کند 

که شاید حتی این ریسک از شیخ دیاباته هم بیشتر باشد.
جالب اینکه کمی جستجوی بیشتر نشان می دهد او استفن 
آخرین  در  که  است  منچسترسیتی  سابق  مهاجم  یووتیچ 
راهی  نباشد  میل  بی  هم  چندان  شاید  فوتبالش  روزهای 
نیز  سالخورده  مهاجم  این  حتی  اما  شود  ایران  برتر  لیگ 

درخواست میلیون دلاری از پرسپولیس دارد.
پایین  سطوح  در  معرفی شده،  مهاجمان  از  برخی  همچنین 
به لیگ  انتقال  فوتبال حضور دارند و اساسا امکان قانونی 
ایران را نخواهند داشت چرا که بر اساس قوانین، مهاجمان 
از لیگ دسته اول و دوم هر کشور می توانند به ایران بیایند 

که این موضوع برای کشورهای مختلف، متفاوت است.
باشگاه  که  است  آن  از  حاکی  ما  خبرنگار  شنیده های 
پرسپولیس بودجه ۶۰۰ هزار دلاری را برای جذب مهاجم 
خارجی در نظر گرفته که عدد پایین تری نسبت به دستمزد 
یورگن لوکادیا و عدد بالاتر نسبت به قرارداد شیخ دیاباته 

است.
پرسپولیس،  کادرفنی  توسط  گزینه ها  تمام  رد  باوجود  اما 
جستجو برای یافتن مرد موردنظر یحیی گل محمدی در خط 
با  دیدار  تا  است  امیدوار  باشگاه  این  و  دارد  ادامه  حمله 

النصر در ۲۸ شهریور، انتقال موردنظر انجام شود.

یک جای خالی برای مدعی آقای گلی
مهاجم ۶00 هزار دلاری 

در پرسپولیس!

جواد قراب: 
استراماچونی کافی نبود؟
 باز هم پرونده تکراری!
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سید حسن خمینی
 درد اصلی جامعه، »درد اقتصادی« است 

 چاره ای جز این نداریم که سیاست داخلی را تصحیح کنیم

عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس :

در بحث حجاب، محدودیت های اجتماعی بازدارندگی
 بهتری نسبت به جریمه مالی دارد 

بیگی نژاد:

 دولت باید از فکر دیگران استفاده کند

تاکید دستغیب بر لزوم افزایش نظارت بانک مرکزی بر 
خرید و فروش ارز توسط بانک ها

سید حسن خمینی با تأکید بر اینکه امروز بی تردید درد اصلی 
در  مشکلات  حل  راه  گفت:  است،  اقتصادی«  »درد  جامعه 
از مسیر سیاست داخلی  بقیه موارد  اقتصاد، تحریم و  حوزه های 

کشور می گذرد.
به گزارش جماران، حجت الاسلام و المسلمین سید حسن خمینی 
در دیدار با دبیرکل و اعضای شورای مرکزی حزب اعتمادملی، در 
ابتدای سخنان خود گفت: جا دارد از حجت الاسلام و المسلمین 
کروبی یاد کنیم و برای استخلاص ایشان دعا کنیم و از خداوند 
بخواهیم تدبیر عاقلانه ای را بر اهل این مسأله حاکم کند تا این 

مسأله هم به گشایش ختم شود.
نمی  کتمان  را  اقتصادی«  »درد  وجود  امر  متصدیان  حتی   

کنند
جامعه  مشکل  مهمترین  و  مشترک«  »درد  به  سپس  امام  یادگار   
تردید درد اصلی جامعه »درد  بی  امروز  اظهار کرد:  پرداخت و 
این مشکل می سوزد و حتی  برای  دلشان  است؛ همه  اقتصادی« 
متصدیان امر نیز وجود آن را کتمان نمی کنند. افت تولید ناخالص 
داخلی کشور و سرانه خانوارها نسبت به کشورهای همسایه، رشد 
این مشکلات  از جمله  و...  بالا  استهلاک  پایین سرمایه گذاری، 

کشور است.
وی با بیان اینکه در مجموع حال اقتصادی جامعه خوب نیست و 
این خیلی هم واقعیت غریبی نیست، افزود: این مشکل از زندگی 
تک تک افراد شروع می شود. کافی است مسئولین پای خود را از 
خانه بیرون بگذارند؛ با هر کسی که مواجه شوند، این مصیبت و 
مشکل را لمس خواهند کرد. البته آنها می گویند جلو رشد تورم 
گرفته شده و ما امیدواریم ان شاء الله به سمت تصحیح هم پیش 
برود. چون هر دولتی که بر سر کار می  آید را از رفیق های ما باشد 
یا نباشد فرقی نمی کند، باید کمک کرد تا درد جامعه را کم کند. 
لذا تحلیل وضعیت به معنای این نیست که زحمت کسی نادیده 
گرفته شود و یا احیانا کمک نشود به اینکه آن فرد مشکلات را 

حل کند.
پدیده مهاجرت واقعیت بسیار تلخی است که در کشور وجود 

دارد
ما  حاشیه  کشورهای  از  برخی  شد:  یادآور  خمینی  حسن  سید 
هم با شتاب بسیار بالایی به سمت توسعه می روند که این آینده 
با  را  خودش  جامعه  متن  شاید  می کند.  ایجاد  را  مشکل دارتری 
کشورهای دورتر مقایسه نکند، بلکه با همسایگانش مقایسه می کند 
و شتاب پیشرفت در آنها را در قیاس با کندی کشور ما در این 
زمینه، تحمل نمی کند. مردم این درد را از چشم حاکمیت می بینند 
که تا حدی هم درست است. این قیاس، دردی است که هست و 
در آینده ممکن است بیشتر شود، و به سبب چشم اندازی که وجود 
واقعیت  که  بود؛  مهاجرت خواهد  پدیده  آن  آثار  از  یکی  دارد، 
بسیار تلخی است که در کشور وجود دارد.وی با تأکید بر اینکه 
بیشتر باید به علت بروز فقر، تبعیض، فساد و… پرداخت، بخش 
زیادی از این مشکلات را ناشی از تحریم ها دانست و گفت: البته 
بی مدیریتی، مدیریت سوء و توجه نکردن به ظرفیت های داخلی 
حتما نقش دارد. ولی یکی از عوامل مهم آن، عدم النفعی است که 
ما در ارتباط با دنیا داریم. بخشی از این امر به خاطر تحریم های 
سنگین است. البته دشمنی آنها هم از سال های اول انقلاب بوده، 
اما در دوره آقای ترامپ بیشتر شده و امروز آثار تحریم های به 
بر  می خواستند  که  طاقت فرسایی  و  »کمرشکن«  خودشان  تعبیر 
کشور ایجاد کنند، در بخش های مختلف لمس می شود.یادگار امام 
این وضعیت،  از  عبور  راه  که  است  این  مهم  بحث  کرد:  تأکید 
مشکلات  وضع  حتی  و  ما  مشکل دار  خارجی  سیاست  یعنی 
داخلی مدیریتی ما، چیست؟ یعنی آیا راه آن به تعبیر امروزی ها 
»خالص سازی« و »یکدست شدن حاکمیت« است؟ طبیعتا کشوری 
نفتش  اگر  است،  نفت  به  وابسته  درآمدش  از  بالایی  درصد  که 
نرود،  فروش  نفت  وقتی  می شود.  بی پول  جیبش  نرود  فروش 

سرمایه گذاری صورت نمی گیرد و مشکل اشتغال پدید می آید.

سیاست  مسیر  از  اینها  هرکدام  راه  می کنم  فکر  من  افزود:  وی 
داخلی ما می گذرد. یعنی راه حل مشکلات در حوزه های اقتصاد، 
تحریم و بقیه موارد از مسیر سیاست داخلی کشور می گذرد. تا 
وقتی یک دولت با پشتوانه عمیق مردمی و حمایت قوی طبقات 
روستاها  و  بزرگ  شهرهای  اعتماد  مورد  و  متوسط،  و  محروم 
به  رفتن  ندارد.  وجود  بحران  این  از  عبور  امکان  باشید،  نداشته 
سمت هسته های متصلب و جمع های محدود، راه حل نیست، بلکه 
بیشتر مشکل آفرین است.سید حسن خمینی یادآور شد: در تمام 
تفکری  یا  با دولت  را  قاطبه جامعه  توانسته ایم  ما  دوره هایی که 
دنیا  با  بسیار عزتمدانه  از موضع  توانسته  همراه کنیم، آن دولت 
مواجه شود و با مذاکره مشکل خود را حل کند یا حداقل آن را 
فردی که مورد  اگر  بگویم  نمی خواهم  کنید!  توجه  بدهد.  تقلیل 
اقبال اکثریت بود با سیاست های غلط هم به موفقیت می رسد؛ بلکه 
تفکر صحیح در کنار همراهی مردم. وقتی انقلاب که پدید آمده، 
در دهه ۶۰ همه جوان ها سر کار آمدند و طبیعتا اشتباهات زیادی 
هم کردند؛ دیکته نانوشته غلط ندارد. ولی چون جامعه همراه بوده، 
که  جامعه  که  جایی  در  داد:  ادامه  کرده ایم.وی  عبور  مسائل  از 
همراهی نباشد، فضا به سمت لخَتی و سکون می رود، مبارزه منفی 
اتفاق میفتد، تقابل صورت می گیرد، یا یک یأس بسیار سنگینی 
حاصل می شود. در مسائل اجتماعی، »یأس« معادل »مقابله« است. 
البته  می گیرد؛  شکل  هسته هایی  و  مبارزات  شرایطی  چنین  در 
امروز دیگر دوره مبارزه چریکی در دنیا گذشته است. اما وقتی 
مبارزات  یارگیری  برای  زمینه  بیاید، حتی  پیش  ناامیدی  و  یأس 
بالا می رود. کسانی که می خواهند  آمیز هم  قهر  و  خشونت آمیز 
از این نمد کلاهی برای خودشان بدوزند هم پیدا می شوند و از 
لشکر فقرا، مأیوسان، ناامیدها و قهرکرده ها یارگیری می کنند. برای 
پیشگیری از بروز چنین وضعی، باید افراد شکست خورده ای که 
هیچ چشم اندازی برای حرکت ندارند را فهم کرد؛ چرا که آنها از 

جایی دلگیر شده اند.
 چاره ای جز این نداریم که سیاست داخلی را تصحیح کنیم

امام تعبیر زیبایی دارند که می گویند، »حرف مرد دو تا است«. 
هیچ لزومی ندارد که اگر انسان راهی رفت و اشتباه بود، آن را 
ادامه بدهد؛ بلکه باید شجاعانه برگردد و بگوید این راه اشتباه بود 
وی با تأکید بر اینکه مشکل اصلی اقتصادی است، اظهار داشت: 
بخشی از راه آن مدیریتی و بخش زیادی سیاست خارجی است؛ 
ولی راه حل همین دو امر نیز از سیاست داخلی می گذرد. به همین 
جهت چاره ای جز این نداریم که سیاست داخلی را تصحیح کنیم. 
خوبی  نتیجه  اگر  است؛  آن  نتایج  سیاست  یک  بودن  غلط  دلیل 
نداشت، غلط است. امام تعبیر زیبایی دارند که می گویند، »حرف 
مرد دو تا است«. هیچ لزومی ندارد که اگر انسان راهی رفت و 
اشتباه بود، آن را ادامه بدهد؛ بلکه باید شجاعانه برگردد و بگوید 
این راه اشتباه بود.سید حسن خمینی گفت: بعضی نخبگان در جمع 
احزاب حضور می یابند و بعضی هم در ان جی اوها. برخی هم به 
صورت فردی راه خود را می روند. اما هرکسی که صاحب تریبون 
است و توان صحبت خودش دارد، باید یک سؤال بسیار مهمی را 
پاسخ بدهد.وی در تشریح این پرسش ابتدا با تأکید بر اینکه در 
سیاست داخلی، اگر براندازی هدف نباشد، مسیری جز انتخابات 
وجود ندارد، گفت: دو سؤال بسیار مهم پیش روی امر انتخابات 
است. اولین مهم سؤال این است که آیا بین شخص »الف« و »ب« 
اگر بالای سر دولت یا حکومت قرار بگیرند، تفاوتی وجود دارد؟ 
امروز یأس بسیار زیادی که در جامعه هست، ناشی از این است 
که این سؤال به طور پررنگ پاسخ داده نشده است؛ همه باید این 
سؤال را پاسخ دهند. چون بعضا برخی از ما از روی عصبانیت و 

یا از روی تحلیل هایی، می گوییم فرقی نمی کند.
مهاجرت نخبگان از نتایج وحشتناک لطمه به استقلال دانشگاه 

و دانشجوست 
یادگار امام به ذکر مثالی از شرایط روز پرداخت و با اشاره به اینکه 
در دانشگاهها امروز با مسأله بسیار زشت اخراج ها مواجه هستیم، 

افزود: البته من چندان از وسعت این امر آگاه نیستم، ولی مقدار 
کم هم در این مهم نمی تواند مورد قبول باشد. استقلال دانشگاه 
و دانشجو از اموری است که اگر خدای نکرده مورد لطمه قرار 
گیرد ضرر های بسیار برای کشور پدید می آورد و یکی از نتایج 
وحشتناک این اتفاق مهاجرت نخبگان است که بی تردید سنگین 
ترین آسیب را به کشور وارد می سازد و هم چنین باعث دمیدن 

روح یأس و رکود علمی و فرهنگی می شود.
سید حسن خمینی سپس ادامه داد: فرض کنیم فردا من و شما فردا 
به عنوان دو انسان عادی می خواهیم در صندوق رأی بیاندازیم. اگر 
بگویند هیچ فرقی بین »الف« و آقای »ب« نیست، چرا رأی بدهم؟! 
معروف بود که در آمریکا میزان مشارکت در مواردی پایین بود، 
چون بیشتر زندگی آنها با  شهرداری ها و شوراهای ایالتی است و 
انتخابات ریاست جمهوری فرقی برای آنها ندارد. البته در انتخابات 
بین بایدن و ترامپ مشارکت بالا گرفت. در انتخابات ترکیه نیز که 
بین  تفاوت  دلیل  به  از ۹۰ درصد مشارکت وجود داشت،  بیش 

اردوغان و رقیبش بود.
وی تأکید کرد: هر قدر این میزان فرق عمیق تر باشد، طبیعتا جامعه 
اقبال بیشتری به انتخابات پیدا می کند. البته همیشه گروهی هستند 
که ممکن است بگویند رأی ما تقویت جمهوری اسلامی و نظام 
اسلامی است و اگر افراد هیچ فرقی هم نکند، انتخابات را مثل 
راهپیمایی می بینند؛ یعنی در حقیقت می خواهند شرکت کنند تا 
انتخابات  جامعه  از  بزرگی  بخش  ولی  شود.  تقویت  نظام  اصل 
انتخابات  می خواهند. چرا  زندگی خودشان  و  برای خودشان  را 
شوراها معمولا پررنگ است؟ به خاطر اینکه در زندگی آنها تأثیر 

دارد.
سید حسن خمینی افزود: البته ممکن است همه بگویند، »بین افراد 
درصدی از تفاوت وجود دارد، ولی این درصد اصلا مهم نیست«. 
آنها ممکن است  راه جایگزین چیست؟  اینجاست که  اما سوال 
بگویند راه جایگزین، برداشتن اصل سیستم است که البته نه ممکن 

است و نه راه درستی است.
انتخابات مثل عروسی برادر است!

وی اظهار داشت: به تعبیری انتخابات مثل عروسی برادر است؛ 
آدم می تواند نرود، ولی برای نرفتن هم باید دلیل داشته باشد! اگر 
بگوید نمی آیم، گام بعدی چیست؟! اما این بخشی از ماجرا است؛ 
بخش دوم ماجرا این است که آیا امکان رقابت این دو تفکر فراهم 
است؟! واقعا در پیدایش یأس، سهم بزرگی متعلق به عملکرد بسیار 
غلط در دوره های قبل است.یادگار امام تأکید کرد: اگر می خواهیم 
عزتمدانه، کم هزینه و از راه های ممکن، از بحران اقتصادی عبور 
کنیم، راه آن این است که در سیاست خارجی هرچه بیشتر متکی 
نیز چنین است که در سیاست داخلی  باشیم. شرط آن  به مردم 
هرچه بیشتر قدرت های مردمی سر کار بیایند. یک انتخابات بسیار 
قدرتمند با پشتوانه رأی بالا، مثل رودخانه ای است که همه چیز را 
می شورد و تمام مشکلات را حل می کند. در تاریخ ایران هرکدام 
از انتخابات های با شکوه که آمده، همه غربی ها را به تواضع وا 
انتخابات ۱۳۹۲ حکومت آمریکا را  داشته است.وی یادآور شد: 
که در خیال خود  به سمت براندازی رفته بود، پای میز مذاکره 
نشاند. این داستان مهمی است که باید ببینیم و البته یادمان باشد 
که سیاست داخلی وابسته به »امکان رقابت« است؛ امکان رقابت 
رقبایی که با هم فرق می کنند و از دید مردم در صورت حضور هر 
کدام از آنها زندگی شان فرق می کند. البته ممکن است بنده بگویم 
زید خوب است و شما بگویید عمرو خوب است؛ مهم نیست. 
بلکه مهم این است که هم زید و هم عمرو امکان حضور در رقابت 
را داشته باشند. به خصوص اینکه جامعه ما فهیم است، می تواند 
تصمیم بگیرد و قبیله ای نیست و حساسیت های قومی و قبیله ای در 
سطح کلان ملی ما وجود ندارد؛ پس اگر نخبگان نتوانند جامعه را 
قانع کنند که بین زید و عمرو فرق هست، انتخابات بی معنا است.

نفس اینکه مردم بتوانند تغییر را انجام بدهند به نفع کلان 
جمهوری اسلامی و کشور است 

سید حسن خمینی اظهار داشت: اگر همه فیلترها را هم بردارید، 
ها  گزینه   بین  فرقی  که  برسد  نتیجه  این  به  جامعه  است  ممکن 
نیست؛ مثل عراق که انتخابات با حدود ۳۰ درصد مشارکت انجام 
شد، در حالی که هیچ فیلتری هم وجود ندارد. حتی رهبران مذهبی 
عراق هم تقریبا گفتند شرکت در انتخابات واجب است. اما یک 
یأسی در میان همه کنشگران سیاسی آنجا ایجاد شد. آن روزی که 
مردم احساس کنند همه نخبگان هیچ فرقی با هم نمی کنند، روز 
بسیار بدی است و اصلا هیچ چشم اندازی برای آن ملت وجود 
ندارد.وی، نکته دوم در بحث انتخابات را امکان حضور کسانی 
دانست با هم فرق می کنند و افزود: نفس اینکه مردم بتوانند این 
تغییر را انجام بدهند به نفع کلان جمهوری اسلامی و کشور است.

یادگار امام در پایان خطاب به اعضای شوای مرکزی حزب اعتماد 
ملی، با بیان اینکه می دانید کار سیاسی، عملی جمعی است، گفت: 
به نظر من، دوستان ارتباط خود را با جبهه ای که تاکنون در آن 
بودند، محکم نگه دارند. کار سیاسی، فردی نیست. یک به علاوه 
یک در ریاضی دو می شود، ولی در کار سیاسی ممکن است صفر 
شود، ممکن است شش شود!  دو نفر اگر نتوانند با همدیگر کار 
کنند، همدیگر را خنثی می کنند و اگر بتوانند با همدیگر خوب کار 
کنند، بعضا نتایج بسیار تصاعدی می دهد. البته طبیعتا کار انسانی 
سخت است، چون باید صحبت و اقناع عمل کنید؛ خصوصا وقتی 

با غیرنظامی ها مواجه هستید.

اجازه  این  به قضات  ما  عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس گفت: 
صالح  دادگاه  و  قاضی  تشخیص  به  مورد  حسب  که  بدهیم  را 
بتوانند مواردی از محدودیت های اجتماعی را برای افراد در نظر 
بگیرند. اینکه به تشخیص مرجع صالح قضایی انجام شود شاید 

بازدارندگی بهتر و بدون تنشی داشته باشد. 
در  شورای  مجلس   ۹۰ اصل  کمیسیون  عضو  میرزایی  حسین 
اسلامی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در پاسخ به این سوال که 
اقشار  برای  مشترک  کمیسیون  به  عفاف  و  لایحه حجاب  »رفتن 
مختلف جامعه با دیدگاه های گوناگونی حتی بخش هایی از قشر 
مذهبی این نگرانی و دغدغه را ایجاد کرده است که این لایحه 
دور نگاه جامعه در حال تصویب است، در حالیکه اگر در صحن 
داشت«، گفت:  از سوی جامعه وجود  مستقیم  قابلیت رصد  بود 
که  باشد  مجلس  در  قانونی  کمتر  شاید  که طی شد  فرآیندی  با 
این اندازه روی آن کار شده است، چند ماه است که کمیسیون 
قضایی به همراه بعضی اعضای کمیسیون فرهنگی و کارشناسان 
دستگاه های مختلف روی این لایحه کار کردند. به عنوان یکی از 
اما در جلسات  نیستم  کسانی که اگرچه عضو کمیسیون قضایی 
حضور پیدا می کردم می توانم شهادت بدهم تذکرات و نکاتی که 
دلسوزان از بین مردم و مسئولین بیان می کردند در جلسات با دقت 
شنیده و مورد توجه واقع می شد و سعی می کردند اصلاحاتی که 

باید انجام شود را لحاظ کنند.
نمایندگان  ادامه  در  که  هم  پیشنهادی   ۱۵۰۰ این  داد:  ادامه  وی 
محترم مطرح کردند، در این مورد هم می توانم شهادت بدهم در 
آن جلساتی که حضور داشتم دیدم که آقای غضنفرآبادی و سایر 
همکاران این پیشنهادات را با دقت می خواندند و حالا بعضی ها 
که قابل طرح نبود هیچ ولی برخی که قابل طرح بودند را یک به 
یک مطرح می کردند، موافق و مخالف صحبت می کردند و با نگاه 

رفع ایراد وارد این موضوع می شدند.
نماینده مردم اصفهان در مجلس در ادامه تصریح کرد: البته کار 
غیرمعصوم هم غیرمعصوم است دیگر، ادعا نمی کنیم کسانی که 
مختلف  دستگاه های  از  که  کارشناس هایی  کردند،  تنظیم  را  این 
آمدند با همه پیشنهادهایی که مطرح می شد؛ معصوم و دانای کل 

بودند، خیر بالاخره کار غیرمعصوم است.
میرزایی همچنین به تفاوت بررسی این لایحه براساس اصل ۸۵ و 
مصوبات عادی مجلس، گفت: لایحه اکنون در مرحله نهایی قرار 
دارد و در مسیر آمدن به صحن و گرفتن رأی نهایی برای ارسال 
به شورای نگهبان است. اینکه یک طرح یا لایحه اصل هشتاد و 
قوانین مصوب صحن یک  مانند  اینطور است که  پنجی می شود 
قانون دائمی نمی شود، به صورت موقت برای ۳ یا ۵ یا ۷ سال بر 
اساس زمان بندی که صحن علنی رأی می دهد تصویب می شود 
و در صورتی که نقص و ایرادی داشته باشد که در زمان عمل 
و  بازنگری  قابل  زمانی  این دوره  پایان  در  اجرا روشن شود،  و 
اصلاح است.عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس در واکنش به این 

موضوع که »در بین موافقان لایحه با دو نگاه مواجه هستیم یک 
طرف بحث جرایم نقدی را سبک می گیرد که قابل پرداخت باشد 
و یک نگاه دیگر می گوید جرایم را به قدری سنگین بگیریم که 
مالی  جریمه  اینکه  شما  نظر  به  نشود.  تخلف  مرتکب  فرد  اصلا 
بگذاری برای یک امر دینی و شرعی چه اندازه قابل قبول است 
و کدام یک بازدارندگی بیشتری دارد؟«، اظهار داشت: ببینید اینکه 
مالی  جریمه  نمی شود  دینی  و  شرعی  امر  برای  می گویند  برخی 
وضع کرد، حرف درستی نیست، مثال آن بحث روزه است، کفاره 
روزه یک جایی اطعام مساکین است یعنی به نوعی جریمه مالی 
دارد انجام می شود یا آزاد کردن بنده است که این هم جریمه مالی 
محسوب می شود. یا بخشی از کفاره هایی که در مناسک عبادی 
شرع ما وجود دارد. مانند بعضی از جرائمی که درخصوص حج 
وجود دارد، مثلا کسی که مُحرم است و در حال احرام صیدی 
مالی  جریمه  این  واقع  در  بپردازد، خب  کفاره  با  می دهد  انجام 

است.
بنابراین اینکه استبعاد می کنند عده ای برای  وی خاطرنشان کرد: 
دستورات شرعی نمی توان مجازات مالی در نظر گرفت نشان خطا 
در این استبعاد حکمی است خداوند تبارک و تعالی فرموده است.

این نماینده مجلس تاکید کرد: اما غرض کسانی که این لایحه را 
نوشتند، این نبوده است که واقعا از مردم پول بگیرند، خواسته اند 
به  کردند  تنظیم  هم  جرائمی  یک  اگر  نیفتد.  اتفاق  کار  این  که 
این امید است که این جرائم بازدارند باشد و مردم این مساله را 

رعایت کنند، هدف گرفتن پول و این حرف ها نبوده است.
کرد:  عنوان  اجتماعی،  محرومیت های  بحث  به  اشاره  با  میرزایی 
پیشنهاد بنده بحث محرومیت های اجتماعی به جای جریمه مالی 
گرفت  قرار  توجه  مورد  هم  قضایی  کمیسیون  در  نظرم  به  بود، 
بدهیم که حسب  را  اجازه  این  به قضات  ما  که  گنجانده شد  و 
از  مواردی  بتوانند  صالح  دادگاه  و  قاضی  تشخیص  به  مورد 
به  اینکه  بگیرند.  نظر  در  افراد  برای  را  اجتماعی  محدودیت های 
تشخیص مرجع صالح قضایی انجام شود، شاید بازدارندگی بهتر 
و بدون تنشی داشته باشد.وی در پایان ابراز داشت: اما بالاخره 
کارشناسان مختلف درباره نحوه رفتار بازدارنده نظرات مختلفی 

داشته  اند و این سرجمع نظر کارشناسان است.

با  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  انرژی  کمیسیون  رئیس  نایب 
اعتبار دولت، قوه مجریه در وسط میدان  به گستردگی و  توجه 
امور  پیشبرد  برای  باید  کشور  قوای  سایر  و  داشته  قرار  عمل 

دولت را یاری رسانند. 
به تجلیل مقام  با اشاره  ایسنا،  با  نژاد در گفت وگو  بیگی  هادی 
عبور  برای  دولت  به  دولت و ضرورت کمک  از  رهبری  معظم 
از گردنه های سخت، بیان کرد: مقام معظم رهبری دولت را در 
به  باید  ارکان کشور  همه  که  معتقدند  و  دانند  می  میدان  وسط 
نگاه  این  که  ببرند  پیش  را  کارها  بتواند  تا  کنند  کمک  دولت 
کاملا درست است چراکه دولت دارای گستردگی زیادی است.

در  ساختمانی  یک  صرفا  مجلس  کرد:  اظهار  ادامه  در  وی 
بهارستان بوده که ممکن است چندین ساختمان دیگر نیز داشته 
است  محدود  مجلس  وظایف  و حیطه  مجلس  نیروهای  و  باشد 
اما دولت در تمام نقاط کشور گسترده است. سایر قوا در مقابل 
دولت از نظر گستردگی، اعتبار و حیطه وظایف، کوچک هستند 
فلذا این یک ضررورت است که ما به دولت به عنوان قوه ای 
کمک  باید  است  اختیارات  دارای  و  بوده  میدان  وسط  در  که 
کنیم تا از گردنه های سخت عبور کند.نماینده ملایر در مجلس 
با بیان اینکه دولت باید از فکر دیگران نیز استفاده کند، تصریح 
نیازی  کرد: این یک آفت است که دولت ها احساس کنند که 
نیست از فکر دیگران استفاده کنند. اگر دولت ها از فکر دیگران 
استفاده نکنند و حرف و نظر آنها را نشنوند، به ضرر کشور تمام 
تاکید داشتند که  مقام معظم رهبری  دلیل  به همین  خواهد شد. 

دولت باید جلسات گفتمانی با نخبگان تشکیل دهد.
وی در ادامه تاکید کرد: از طرف دیگر مقام معظم رهبری تاکید 

داشتند که آینده را نباید فدای امروز کرد. این یک مرضی است 
که معمولا ماها به آن گرفتار هستیم. در یک حوزه انتخابیه برای 
اینکه کار مهمی را انجام دهیم یک کارخانه را افتتاح می کنیم، 
دولت نیز همراهی می کند. بعد از مدتی این کارخانه آب منطقه 
را تمام کرده و فرونشست زمین اتفاق خواهد افتاد، آنقدری هم 

که باید سود به منطقه نمی رساند.
بیگی نژاد با بیان اینکه متاسفانه بعضا چه نماینده و چه مسئول 
دولتی برای اینکه خود را نشان دهد و بگوید چقدر فعال است، 
دست به تصمیماتی می زند که آسیب های آن بعدا مشخص می 
شود، گفت: مثلا در دولت گذشته مجتمع های پتروشیمی را در 
شمال، جنوب و غرب کشور کلید زدند که جز خیانت به کشور 
هیچ آورده ای ندارد که بعدا نتیجه آن مشخص خواهد شد اما 

دیگر کار از کار گذشته است.

نشست بررسی گزارش های فنی و تخصصی دیوان محاسبات با 
حضور رئیس کل دیوان محاسبات کشور و جمعی از معاونین، 

مشاورین و حسابرسان این نهاد نظارتی برگزار شد. 
ضرورت  به  اشاره  با  نشست  این  در  دستغیب  سیداحمدرضا 
فروش  حوزه  در  ها  گزارش  به  محاسبات  دیوان  دقیق  ورود 
تفکیک  باید  نفت  فروش  های  گزارش  در  داشت:  اظهار  نفت، 
و  دستی«  »میان  »بالادستی«،  های  بخش  در  شده  تمام  قیمت 

»پایین دستی« به دقت تحت رصد قرار گیرد.
بی  تهاترهای  افزود:  در کشور،  ها  بانک  بنگاه داری  نقد  با  وی 
ضابطه در نظام بانکی، باعث انباشت رسوبات سنگین می شود؛ 
دیدرس  از  که  کرده  منابعی  صاحب  را  ها  بانک  موضوع  این 

نظارتی خارج شده و تولید رانت می کند.
مقوله  کردن  قلمداد  مهم  با  کشور  محاسبات  دیوان  کل  رئیس 
بازه زمانی در زمینه دریافت  باید  مالی، گفت:  نظام  »زمان« در 
تا  است  لازم  همچنین  باشند،  معین  کاملا  ها  پرداخت  و  ها 
یک  چراکه  داشت  عمل  دقت  نیز  زمانی«  »تنفس  درخصوص 
وقت تنفس، ناظر بر تولید است و وقتی دیگر ناظر بر رسوب؛ و 

این دو با یکدیگر بسیار متفاوتند.
بر  مرکزی  بانک  نظارت  افزایش  لزوم  بر  تاکید  با  وی همچنین 
همواره  کرد:  خاطرنشان  ها،  بانک  توسط  ارز  فروش  و  خرید 
باید آثار مترتب از تصمیم گیری های اقتصادی را بررسی کرد 
چون بی توجهی به این مقوله مهم، دولت را ناچار می کند تا با 
استقراض از صندوق توسعه ملی یا انتشار اوراق مشارکت، خود 
اجرا کند. به خوبی  را  برنامه هایش  نتواند  و  مقروض کرده  را 

رئیس کل دیوان محاسبات کشور در خاتمه با یادآوری فرمایش 
استقراض  در  ها  دولت  اصرار  درخصوص  انقلاب  معظم  رهبر 
محاسبات،  دیوان  داشت: تلاش  اظهار  ملی،  توسعه  از صندوق 
برای  را  آن  تا  است  صندوق  منابع  بلاوجه  استفاده  از  ممانعت 

نسل های آینده حفظ کنیم.
توسعه  صندوق  عملکرد  »بررسی  های  گزارش  نشست  این  در 
بانک  تملک  برای  ریال  به  ارز  تبدیل  میزان  درخصوص  ملی 
میزان  ملی درخصوص  توسعه  »بررسی عملکرد صندوق  سینا«، 
و مصارف  منابع  »عملکرد  و  بازار سرمایه«  تثبیت  در  مشارکت 
کشور«  کل   ۱۴۰۲ بودجه  قانون  واحده  ماده   ۱۴ تبصره  ۴ماهه 
نظر  تبادل  و  بحث  به  آن  درخصوص  حاضرین  و  شد  قرائت 

پرداختند.

بهشتی پور: 
روسیه به دنبال احیای روسیه  تزاری است

دندان تیز کردن روسیه برای گرجستان 
دنبال  به  روسیه  گفت:  خبرآنلاین  به  اوراسیا  مسائل  کارشناس 
احیای روسیه  تزاری است. این خیلی خطرناک است چرا که با 
اما روس ها  به هم می ریزد.  برنامه ، جغرافیای سیاسی منطقه  این 
نام  به  منطقه ای  تلقی می کنندسال ۱۹۹۲  اقتدار  را  این دردسرها 
استقلال  اعلام  و  شد  جدا  گرجستان  کشور  از  جنوبی  اوستیای 
کرد. نه تنها گرجستان بلکه بیشتر کشورهای عضو سازمان ملل 
استقلال اوسیتای جنوبی را به رسمیت نمی شناسند و این منطقه را 
به طور غیر رسمی منطقه تسخینوالی می دانند. حمایت روسیه از 
جدایی اوستیای جنوبی و مخالفت دولت گرجستان منجر به جنگ 
کوتاهی بین روسیه و گرجستان در سال ۲۰۰۸ شد که در نتیجه ی 
آن روسیه اوستیای جنوبی را به عنوان یک جمهوری مستقل به 
رسمیت شناخت. اوستیایی ها اقوامی هستند که زبانشان دورادور 
به فارسی پیوند می خورد.در انتخابات ریاست جمهوری اوستیای 
جنوبی در آوریل ۲۰۲۲، گاگلوف به عنوان رییس جمهور منتخب 

قدرت را به دست گرفت.
 قرار بود همه پرسی بین مردم اوستیا مبنی بر الحاق شدن یا نشدن 
این کشور به خاک روسیه در ژوئیه ۲۰۲۲ برگزار شود که توسط 
گاگلوف لغو شد. این سیاستمدار اوستیایی الحاق شدن به روسیه 
را برنامه ی اصلی سیاست خارجی جمهوری اوستیا خواند.« اخیرا 
در آستانه ی پانزدهمین سالگرد اسقلال اوستیای جنوبی گاگلوف 
در دیدار با دیمیتری مدویدف و رییس جمهور آبخازیا گفته است:» 
تاریخی خود خیانت نکرده و  انتخاب  به  اوستیای جنوبی هرگز 

روسیه  به خاک  پویستن  تا  همگرایی  و  ادغام  و  توسعه  آماده ی 
که  نوشت:  پیش  رییس  جمهور سابق روسیه هم چندی  است.« 
شامل  گرجستان  شده ی  جدا  مناطق  مسکو  روسیه  است  ممکن 
اوستیای جنوبی و آبخازیا را به خاک خود ملحق کند.اما این ایده 
چقدر شدنی است و روسیه از الحاق اوستیای جنوبی چه در سر 
دارد؟ در این باره با حسن بهشتی پور کارشناس اوراسیا گفت و 
گو کردیم:بهشتی پور در ابتدا در مورد بافت قومی مردم اوستیای 
جنوبی گفت: اوستیای جنوبی با استان خود مختار اوستیای شمالی 
در روسیه هم مرز و پیوستگی خویشاوندی و تاریخی بسیار زیادی 

با هم دارند.
 اوس ها قوم ایرانی تبار قفقاز هستند. این سیاست استالینی بود که 
با وجود اینکه روی» انسان شوروی« تمرکز می کرد؛ اما قومیت ها 
را از هم دیگر جدا می کرد و هر کدام را در جایی قرار می داد. الان 
یک تکه از اوس ها در گرجستان و تکه ی دیگر در روسیه هستند. 
اوستیای شمالی و جنوبی بسیار باهم احساس نزدیکی و قرابت و 
خویشاوندی می کنند که این مساله اوستیا را بسیار پیچیده می سازد.

بهشتی پور در مورد پیشینه ی جدایی طلبی اوستیای جنوبی چنین 
گفت: تقریبا از سال ۱۹۹۳ تا اکنون اوستیای جنوبی با حمایت 
روسیه ادعاهای جدایی طلبانه داشته است.اما اوج این ادعاها در 
سال ۲۰۰۸ بود که باعث درگیری بین گرجستان و روسیه شد که 
نیروهای گرجی را از آن منطقه  در نهایت هم روسیه موفق شد 
ساکاش لی  به  آوردن  فشار  برای  را  مناطقی  حتی  و  کند  بیرون 

بیاورد. روسیه گرجستان  به دست  رییس جمهور وقت گرجستان 
را مجبور کرد که جدایی آبخازیا و اوستیای جنوبی را عملی کند. 
حال خیلی  جالب است که روسیه می خواهد اوستیای جنوبی را 
به مرزهای کشور خود ضمیمه کند. این نشان می دهد که روسیه 
از سیاست غلطی که پیش گرفته کوتاه نمی آید. پوتین با الحاق 
کشورها و توسعه ی سرزمینی به جایی نمی رسد و فقط مشکلاتش 
اوستیای  از  بعد  برنامه ریزی کردند که  احتمالا  بیشتر می کند.  را 
جنوبی به سراغ آبخازیا بروند. همه ی این  برنامه ها تنش ها را در 
قفقاز بیشتر می کند.این کارشناس مسائل حوزه ی قفقاز در مورد 
انگیزه ی روسیه از الحاق اوستیای جنوبی اینطور گفت: روسیه به 

دنبال احیای روسیه ی تزاری است.
 این خیلی خطرناک است چرا که با این برنامه ، جغرافیای سیاسی 
تلقی  اقتدار  را  دردسرها  این  اما روس ها  می ریزد.  هم  به  منطقه 
می کنند. به عنوان مثال کسی که بر کریمه تسلط پیدا کند بر شمال 
بازتعریف مفهوم  به دنبال  دریای سیاه تسلط کامل دارد. روسیه 
اقتدار است و به همین خاطر به دو هزار تحریم علیه خود و کلی 
مشکلاتی که برای کشور روسیه پیش آورده همچنان به توسعه ی 
سرزمینی ادامه می دهد.او در پایان در مورد اینکه این ایده چقدر 

شدنی است گفت: چرا شدنی نباشد؟ 
اوستیای  روی  تسلطی  و  کنترلی  هیچ  که  سال هاست  گرجستان 
جنوبی ندارد. از اول هم معلوم بود که نقشه ی روس ها استقلال 

اوستیای جنوبی نیست بلکه الحاق این سرزمین به روسیه است.
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